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بـرخلاف برنامه ها و دستــورات صریح رئیــس جمهــور و وزیر اقتصـــــاد
  تابلوی بورس سهام همچنان قرمز است

تابلوي تابلوي بورس ، چالش جدي دولتبورس ، چالش جدي دولت
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مطالب ماهنامه بورس و بانک را

 د  ر بانک اطلاعات نشریات کشور بخوانید  
w w w . m a g i r a n . c o m

ماهنامه تخصصي بورس و بانک

صاحب امتیاز- مد  یر مسئول:
 نعمت ا... شهبازی

 زیرنظر شورای سیاستگذاری 
د  بیر تحریریه:

معصومه صالحی
تحریریه: سمیه ساجدی، انسیه شهبازی،علی اشرف حضرتی 

گرافیک : جواد بلِالی

امور اد  اری :  محمد   عسگری 
نشانی: تهران ، مید  ان هفت تیر

 خیابان قائم مقام- کوچه سام - پلاک 5
تلفن:  88810365  - 86073662 

نمابر: 88841485
مجری چاپ:  حسین د  شتی

چاپ: خاتم نو

ضرورت رفع نگرانی 
از سرمایه گذاران خرد

 اجمــاع وزارت اقتصـاد، نفت، صمت
و بانک مرکزی برای رونق بورس

۴ مزیت استفاده
 از فناوری های جدید در بازار سرمایه

سهام باقیمانده دولت از شرکت ها 
تا پایان سال تعیین تکلیف می شود

انتظارات
 از بودجه ۱۴۰۱

تکنیک ها را باید تغییر داد 
و از روش های جدید استخراج استفاده کرد

وجود گنجینه ای از سرمایه های انسانی متخصص
 در مجموعه فولاد مبارکه

آیت الله رئیسی در جلسه هیات دولت تاکید کرد: 

دکتر خاندوزی وزیر امور اقتصادی   ودارایی اعلام کرد:

عشقی رئیس سازمان بورس واوراق بهادار تشریح کرد:

قربان زاده رئیس سازمان خصوصی سازی:

یادداشتی از محسن جلال پور

دکتر سعدمحمدی مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران:

مهندس طیب نیا مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه مطرح کرد:

آغاز تولید انبوه تارا اتوماتیک با حضور وزیر صمت



 م

در فاز اول ۱۰ میلیون نفر
 سهامدار خواهند شد

دکتر پورابراهیمی رئیس  کمیسیون اقتصادی مجلس  : 

بیمهرادرسایت»بورسوبانک«بخوانید اخباربورس،بانکو
به اطلاع مخاطبان محترم ماهنامه علمی، تحلیلی و خبری »بورس وبانک« و فعالان بازارهای مالی می رســاند   که سایت خبری بورس و بانک 
با هد  ف انتشــار جد  ید  ترین و به روزترین اخبار و روید  اد  های بورس،بانک و بیمه های کشــور راه اند  ازی شد  ه و اخبار و گزارش های مربوط به 
این حوزه را به صورت روزانه منتشــر و د  ر اختیار عموم علاقه مند  ان قرار خواهد   د  اد  . مد  یران عامل محترم سازمان ها و شرکت ها و همچنین 
 مد  یــران محترم روابــط عمومی بانک ها، بیمه ها و بورس می تواننــد   اخبار مهم مرتبط با واحد   متبوع خود   را برای د  رج د  ر ســایت خبری
 »بورس وبانک« ارسال کنند   تا پس از بررسی های معمول نسبت به انتشار آن اقد  ام شود  . علاقمند  ان می توانند   اخبار و گزارش های خود   را به آد  رس تلگرامی
  boursebankmonthly@ ارسال و د  ر صورت لزوم برای کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 86073662 تماس حاصل فرمایند  . آد  رس سایت خبری

 بورس و بانک www.bourse-bank.com است.

فاطمی امین: خودروسازی ظرف ۲ سال 
باید به افتخار ملی کشور تبدیل شود

آغاز تولید انبوه تارا اتوماتیک با حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت؛

۹/۵  میلیارد دلار ارز 
به کالاهای اساسی تخصیص داده شد

سیاست ارزی رئیس کل جدید بانک مرکزی طی ۷ ماه نخست سالجاری؛

بورس کالا  
گزارشگر بازار است

مرحبا سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس:

آیا اقتصاد ایران 
از رکود خارج شده است؟

قربانی معاون اقتصادی بانک مرکزی بررسی کرد؛

ضرورت ادغام کارخانجات
 معادن و واحدهای فولادسازی

مهندس یزدی زاده مدیرعامل شرکت ذوب آهن اصفهان تأکید کرد:

رونق بورس
 با چند راهکار

یادداشتی از علی اسلامی  بید  گلی، كارشناس بازار سرمایه

آغاز تولید انبوه تارا اتوماتیک با حضور وزیر صمت
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سرمقاله 

یکی از دغدغه های جدی قریب به 60 میلیون 
ایرانی ســهامدار در بازار سرمایه )با توجه  به 
طرح آزادسازی سهام عدالت(؛ روند شاخص 

بورس است.
قرمز یا سبز شدن تابلوی بورس سهام امروزه 
به یکی از نگرانی های اکثر ایرانیان تبدیل شده 
و هر روز ظهر منتظر هســتند تا خبر مثبت 
شدن شاخص بورس و سبز شدن رنگ تابلو را 
بشنوند، اما متاسفانه برخلاف وعده های بسیار 
در ایام انتخابات ریاست  جمهوری هنوز دولت 
نتواسته برای این بخش مهم از اقتصاد مردم؛ 
نسخه عملیاتی و امیدبخشــی را بنویسد و 
برخی تصمیمات نیز حداکثر در نقش مسکن 
بــوده و تنها یکی دو روز روند را مثبت کرده 

است.
تداوم این روند و ســقوط شاخص بورس که 
موجی از نگرانی را از تابستان سال گذشته در 
جامعه دامن زده؛ یکی از چالش  های اصلی و 
جدی دولت قبل و جدید است. بدون تردید 
تضعیف و تخریب اعتماد مردم به بازار سرمایه 
که با اتخاذ سیاست های نادرست و اقدامات 
سیاسی در دولت قبل آغاز شده است؛ با عدم 
برنامه ریزی و اتخاذ سیاست های مناسب برای 
برون  رفــت از این شــرایط در دولت جدید، 
متاسفانه نه تنها متوقف نشده؛ بلکه هنوز هم 

ادامه دارد.
در شرایطی که رئیس دولت جدید و اعضاء آن 
در ایام انتخابات به درستی یکی از مهمترین 
دغدغه های مــردم و اولویت های دولت را در 
روزهای آغازین پس از پیروزی و شروع دولت 
جدید اجرای برنامه ها ی از پیش تهیه شــده 
برای بهبود روند بازار سرمایه و کاهش نگرانی 
سهامداران بیان می کردند، اما متاسفانه به رغم 
گذشت ماه ها از شــروع به کار دولت جدید؛ 
هنوز برنامه خاصی در این زمینه ارائه نشده 
و دولت نتوانسته این درد مزمن جامعه ایران 

را التیام و بهبود بخشد. اظهارات اخیر آیت الله 
رئیسی در جلسه هیات دولت و تاکید صریح 
ایشــان به وزیر امور اقتصادی ودارایی بر لزوم 
رفع نگرانی های مردم و سرمایه گذاران خرد در 
بورس قابل  تقدیر است. ایشان در این جلسه به 
درستی اظهار داشتند که ادامه نوسانات بورس 
در زندگی مردم تاثیر به ســزایی می گذارد و 
باید تدبیری اندیشــید تا آرامش بر این بازار 
حاکم شود و مردم و سرمایه گذاران خرد دچار 

نگرانی نشوند.
در همین راستا و در پی این دستورات؛ وزیر 
اقتصاد به عنوان رئیس شورایعالی بورس در 
نشســت با مدیران 30 هلدینگ و حقوقی 
بزرگ بازار ســرمایه دربــاره احیاء بورس به 
چاره جویی پرداخت و مطالبی را در خصوص 
برنامه های خود برای بهبود روند بازار سرمایه 
بیــان کرد و از اجمــاع وزارت اقتصاد، نفت، 
صمت و بانک مرکزی برای رونق بورس خبر 

داد.
وزیر امور اقتصاد ودارایی در این جلسه اعلام 
کرده است: »شواهد قطعی نشان می دهد که 
بازار سرمایه در بلندمدت بیشترین بازدهی 
را در مقایسه با بازارهای رقیب داشته و نگاه 
ماه به بازار حرفه ای و بلندمدت اســت. البته 
با نگاه به کوتاه  مدت هم اطلاعات سودآوری 
شرکت ها نشان می دهد که چشم انداز روشن 
است و جای هیچگونه نگرانی برای تصمیم 

هیجانی نیست.«
دکتر خانــدوزی گفته کــه »وظیفه وزارت 
اقتصاد و سازمان بورس توسعه ابزارها و نهادها 
و ایجاد بازاری شفاف و کارا و پیش بینی پذیر 
اســت. بازار بدهی مکمل بازار ســهام است؛ 
نه رقیــب آن. خالص تامیــن مالی دولت از 
اوراق طــی دو ماه دوره بنده بســیار اندک 
و ناچیــز  و در ۴0 روز اخیر صفر ریال بوده 
اســت؛ هرچند که فضای مجازی پر اســت 

از اطلاعات غیردقیق. زیــن پس هم دولت 
بیشــتر به دنبال جبران کســری بودجه از 
 طریق مولدسازی دارایی و فروش اموال مازاد 

است.«
با تمام این تفاســیر، امــا آنچه نگران کننده 
است؛ اینکه چرا به رغم این همه تاکیدات و 
وعده های مقامات ارشد دولتی، هنوز تابلوی 
بورس ســهام در اکثر روزها قرمز است؟ چرا 
روند نزولی شــاخص  بورس  کمابیش ادامه 

دارد؟ 
بدون تردید یکــی از مهمترین دلایل تداوم 
این روند؛ عدم بازسازی اعتماد مردم به بازار 
سرمایه اســت. مادامی که دیوار بی  اعتمادی 
نسبت به سیاست های اقتصادی دولت وجود 
داشته باشــد؛ با دستورجلســه و بخشنامه 
نمی  توان شــرایط مطلوبی را در بلند مدت و 
حتی میان مدت برای بازار سرمایه متصور شد.

قبــل از هــر برنامــه ای دولــت بایــد بــا 
شفاف سازی سیاســت های اقتصادی خود و 
بهبود روابط اقتصــادی بین المللی؛ نگرانی 
ســرمایه گذاران خرد در بورس نســبت به 
 آینــده فعالیت هــای تولیدی در کشــور را 

برطرف کند.
آنچه حیات، عملکــرد و بازدهی بنگاه های 
اقتصــادی را بیــش از هر چیــز تحت تاثیر 
قرار می دهد؛ چشــم انداز آینده اقتصادملی 
و شــاخص های کلان اقتصادی و ارتباطات 
بین المللی است. دولت می بایست برنامه خود 
برای بهبود این شاخص ها و چشم انداز اقتصاد 
کشور را به طور شفاف اعلام و به طور جدی 
عملیاتی و مرتب گــزارش عملکرد برنامه ها 
را منتشــر کند. تنها در این صورت می توان 
به بازســازی و ترمیم اعتماد مردم نسبت به 
سیاســت های اقتصادی دولت در قبال بازار 
سرمایه و بازگشت مجدد سرمایه ها به سمت 

بورس امیدوار بود.

 نعمت اله شهبازی
صاحب امتیاز و مد  یر مسئول

بازسازی اعتماد مردم
چاره اصلی توقف سقوط بورس
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هیات دولت  جلســه  در  رئیس جمهور 
بر لــزوم رفــع نگرانی هــای مردم و 
ســرمایه گذاران خرد در بورس تاکید 

کرد.
آیت الله  ابراهیم رئیسی در جلسه هیات دولت 
با اشــاره به وضع شــاخص بازار سهام طی 
روزهای اخیر گفت: ادامه نوسانات بورس در 
زندگی مردم تاثیر بسزایی می گذارد؛ لذا باید 
تدبیری اندیشید تا آرامش بر این بازار حاکم 
شــود تا مردم و ســرمایه گذاران خُرد دچار 

نگرانی نشوند.
رئیس جمهور از ســخنگوی اقتصادی دولت 
آقای خاندوزی خواست در این زمینه با مردم 
و سهامداران سخن بگوید تا منطق بازار سهام 

و چشم  انداز آینده بهتر تببین شود.
بانک ها به هیچ عنوان نباید برای مطالبات؛ 

واحد تولیدی را تعطیل کنند
رئیس  جمهور همچنین گفت: بانک ها نباید به 
هیچ عنوان به خاطر مطالبات خود حتی یک 
واحد تولیدی را تعطیــل کنند؛ ضمن اینکه 
بانک هــا بایــد با توجــه به امکانــات خود، 
واحدهــای تولیدی که در اختیار دارند را هم 

فعال سازند.
وی در ادامه سفرهای استانی را برای شناخت 
مسائل استان و رفع نگرانی های مردم ضروری 

دانســت و گفت: اگرچه قرار نیست که همه 
مشکلات استان در یک ســفر به طور کامل 
حل شود، اما نباید رسیدگی به مسائل کلان؛ 
دولــت را از پیگیری مشــکلات جزیی مردم 
غافل کند و می توان بــا اولویت بندی؛ نیازها 
و مشکلات ضروری مردم استان را شناسایی 

و حل کرد.
رئیس جمهــور گفــت: دولت در ســفرهای 
اســتانی به تکمیل طرح های نیمه تمام توجه 
ویــژه ای دارد؛ چراکــه تاخیــر در اتمام این 
طرح ها هم مــردم را دل آزرده می کند و هم 
موجب فرسودگی تجهیزات و تاسیسات این 

پروژه ها می شود.
دکتر رئیســی ایجاد انگیزه در بین وزیران و 
مســئولان را از جمله آثار ســفرهای استانی 
دانست و گفت: در سفرهای استانی مسئولان 
همه دســتگاه های اجرایی احساس وظیفه 
می کنند و برای انجام طرح ها و رســیدگی به 

امور مردم پای کار می آیند.
رئیس  جمهــور با اشــاره به اینکــه وضعیت 
کنونی اســتان اردبیل در شــأن این استان 
نیست، گفت: با توجه به ظرفیت های عظیمی 
کــه اســتان در بخش های مختلــف دارد؛ 
باید امور را ســریع تر پیگیری و به ســرانجام 
رســانید تا زندگی مردم به ســامان برسد و 

عقب ماندگی های استان جبران شود.
رئیســی با اشــاره به اینکه در زمان کمبود 
بودجه باید بر اســاس اولویت  اجرای پروژه ها 
را پیگیری کرد، گفت: راه حل غلبه بر مشکل 
کســری بودجه این اســت کــه هزینه ها را 

کاهش و درآمدها را افزایش دهیم.
وی با بیان اینکه اگر ظرفیت های موجود در 
بخش های گوناگون کشور فعال شود، آینده 
حتمــا درخشــان خواهد بود، گفــت: امروز 
نیازمند تحول هستیم و لازم است تا اقدامات 
و مجموعــه پیگیری ها به ایجــاد تحول در 

سراسر کشور بینجامد.
رئیسی »تحولِ شناختی و تغییر نگرش ها«، 
»تحول در نهادها« و »تحول در فرآیندها« را 
ســه محور اساسی در ایجاد تحول برشمرد و 
گفت: ضرورت دارد بر اســاس این سه محور 
گام برداریــم و اگرچــه اقدامــات تحولی با 
سختی همراه اســت، اما آثار ماندگاری برای 

نسل های آینده خواهد داشت.
رئیس جمهور با تاکید بــر اجرای عدالت در 
تقســیم ظرفیت ها و امکانات در کشور گفت: 
بودجه ریزی کشــور باید بر اســاس آمایش 
ســرزمین و به طور متوازن انجام شــود. از 
بودجــه ۱۴0۱ بنا داریم تقســیم ظرفیت ها 
بر اســاس توازن و عدالــت را در برنامه های 

آیت الله رئیسی در جلسه هیات دولت تاکید کرد: 

ضرورت رفع نگرانی از سرمایه گذاران خرد
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کاری خــود قــرار دهیــم. وی در ادامه به 
موضوع خصوصی سازی اشــاره کرد و گفت: 
خصوصی ســازی باید در راستای رونق تولید 
و افزایش اشــتغال باشــد و دولت در عرصه 
اقتصادی وظیفه هدایــت، حمایت و نظارت 
را بــر عهده دارد و باید دقت شــود تا بخش 

خصوصی در مسیر درست قرار بگیرد.
رئیس  جمهور با اشــاره به مشکل بیکاری در 
استان اردبیل گفت: این استان از ظرفیت های 
زیادی برای ایجاد اشــتغال برخوردار است و 
این ظرفیت ها باید فعال و از نیروی  انســانی 

کارآمد بومی استان استفاده شود.
رئیسی با اشــاره به ظرفیت های معطل مانده 
صنایع اســتان اردبیل گفــت: بین 30 تا ۴0 
درصد صنایع اســتان تعطیل یا نیمه تعطیل 
اســت که فعال ســازی این صنایــع باید در 

اولویت قرار گیرد.
رئیس جمهــور تاکید کــرد: بانک ها نباید به 
هیچ عنوان به خاطر مطالبات خود حتی یک 
واحد تولیدی را تعطیــل کنند؛ ضمن اینکه 
بانک ها باید با توجه به امکانات خود واحدهای 
تولیدی که در اختیار دارند را هم فعال سازند.

دولت از هزینه کردن آبرو 
برای جراحی بزرگ اقتصادی دریغ نمی کند

رئیس جمهور همچنین گفت: دولت سیزدهم 
از هزینه کردن آبرو برای جراحی های بزرگ 

و نجات اقتصاد کشور دریغ نمی کند.
وی در سخنانی در دیدار با مجمع نمایندگان 
استان تهران با اشاره به اینکه اصلاح ساختار 
بودجه به شکل جدی در حال پیگیری است، 
گفت: دولت به شــدت بــه افزایش هزینه ها 
حساســیت دارد؛ در روزهای نخست آغاز به 
کار وقتی می خواســتیم حقوق مرداد ماه را 
پرداخت کنیم؛ اعتباری در دســترس نبود و 
هم اکنــون ماهانه به طور متوســط ۱0 هزار 
میلیــارد تومان سررســید هزینه های دولت 

قبل را می پردازیم.
رئیس جمهور با تأکید بر اینکه سمت وســوی 
حرکت دولت ســیزدهم اجرای عدالت است، 
گفت: ساختار بودجه با رویکرد اجرای عدالت 
در حال اصلاح اســت. برای مثــال افزایش 
حقوق ها به شــکل پلکانی اعمال خواهد شد 
و دولــت هیچ وعده ای نخواهــد داد که قابل 

تحقق نباشد.
آیــت الله رئیســی گفت: در ســاختار جدید 
بودجه برای هر اســتان در توسعه وتولید ملی 
سهمی تعیین شده است و استان ها باید سهم 
و نقش خــود را در رونق تولید و پیشــرفت 
کشور ایفا کنند. بر این اساس دیگر استان ها 
لزوماً به تأمین منابع از مرکز وابســته نبوده و 
بایــد منابع موردنیاز برای توســعه را از خود 

استان تأمین کنند.
رئیس  جمهور گفت: اگر نجات اقتصاد کشور از 
وضع کنونی نیاز به چند جراحی بزرگ داشته 
باشد؛ شخص بنده و دولت سیزدهم از هزینه 
کردن توان و آبروی خود در این مســیر دریغ 

نخواهیم کرد.
رئیســی تأکیــد کــرد: مشــکلات بزرگی 
پیش روی ماست، اما ظرفیت های بزرگی نیز 
برای حل مشــکلات داریم که بالفعل کردن 
این ظرفیت ها نیازمند همکاری های نزدیک 

و صمیمانه دولت و مجلس است.
مسیر تامین بودجه بدون استقراض

 از بانک مرکزی تداوم یابد 
جلســه ســتاد هماهنگی اقتصادی دولت به 
ریاســت آیت الله دکتر ســیدابراهیم رئیسی 
برگزار شــد و در ایــن جلســه وزارت امور 
اقتصادی ودارایــی گزارشــی از برنامه مدون 
خود در زمینه »رشــد اقتصادی بدون تورم« 

ارائه کرد.
در ایــن برنامــه همچنیــن سیاســت های 
حــوزه پولــی، مالــی، کنتــرل نقدینگی، 
بودجــه، تشــویق تولیــد، اجــرا و تکمیل 
قــرار  موردتوجــه  زیربنایــی   پروژه هــای 

گرفته است.
بر اســاس تصمیم اعضاء ســتاد هماهنگی 
اقتصادی دولت مقرر شد که برنامه پیشنهادی 
وزارت اقتصاد با برنامه های ســایر بخش های 

تیــم اقتصــادی دولــت از جمله ســازمان 
برنامه وبودجه تلفیق شــده و برای عملیاتی و 
اجرایی شدن در بودجه سال ۱۴0۱ با رویکرد 
و هدف کنترل تورم و تامین رشــد اقتصادی 

کشور آماده و ارائه شود.
در این جلسه همچنین سازمان برنامه وبودجه 
از وضعیت بودجه سالجاری گزارشی ارائه کرد 
که مبنای آن به کارگیری تمهیداتی از جمله 
تامین بودجه بدون استقراض از بانک مرکزی 

در دوره استقرار دولت سیزدهم بود.
رئیس  جمهور با اشــاره به گزارش ســازمان 
برنامه وبودجــه بــرای تامیــن بودجه بدون 
استقراض از بانک مرکزی در دولت سیزدهم 
تاکید کرد: باید تلاش شــود که روند تامین 
بودجه بــدون اســتقراض از بانک مرکزی تا 

پایان سال ادامه یابد.
در ادامه این جلسه موضوع تعامل و گسترش 
همکاری های اقتصادی و تجاری با کشورهای 
بــزرگ و دوســت از جملــه روســیه مورد 

بحث وبررسی قرار گرفت.
آیت الله رئیسی با اشــاره به گفتگوی تلفنی 
خود بــا رئیس جمهــور روســیه؛ دورنمای 
همکاری های دو کشــور را روشــن و سازنده 
توصیف و بر لزوم تشــکیل جلسه کمیسیون 
مشــترک همکاری هــای ایران و روســیه با 
ریاســت معاون اول رئیس  جمهور و پیگیری 

توافقات تاکید کرد.
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حدود 30 هلدینگ و حقوقی بزرگ بازار 
ســرمایه در وزارت اقتصاد ودارایی گرد 
هم جمع شــدند تا دربــاره احیاء بورس 
چاره جویی کننــد؛ جایی که وزیر اقتصاد 
از اجمــاع وزارت اقتصــاد، نفت، صمت 
و بانک مرکــزی برای رونــق بورس خبر 

می دهد.
رئیس شــورایعالی بورس در این جلسه گفت: 
برنامه ما پیش بینی پذیر کردن اقتصاد و حذف 
قیمت گذاری هــای مضــر به بــازار در صنایع 
بورســی اســت و به زودی زود خبر تغییر نظام 
قیمت گذاری خودرو توسط وزارت صمت منتشر 

خواهد شد.
دکتــر سیداحســان خانــدوزی وزیــر امــور 
اقتصادی ودارایی در این جلسه اعلام کرده است: 
شواهد قطعی نشــان می دهد که بازار سرمایه 
در بلندمدت بیشــترین بازدهی را در مقایسه با 
بازارهای رقیب داشته و نگاه ماه به بازار حرفه ای 
و بلندمدت است. البته با نگاه به کوتاه  مدت هم 
اطلاعات سودآوری شرکت ها نشان می دهد که 
چشم انداز روشن است و جای هیچگونه نگرانی 

برای تصمیم هیجانی نیست.
دکتر خاندوزی گفته که »وظیفه وزارت اقتصاد 
و سازمان بورس توسعه ابزارها و نهادها و ایجاد 
بازاری شفاف و کارا و پیش بینی پذیر است. بازار 
بدهی مکمل بازار ســهام اســت؛ نه رقیب آن. 
خالــص تامین مالی دولــت از اوراق طی دو ماه 
دوره بنده بســیار اندک و ناچیــز  و در ۴0 روز 
اخیر صفر ریال بوده اســت؛ هرچند که فضای 
مجازی پر است از اطلاعات غیردقیق. زین پس 
هم دولت بیشتر به دنبال جبران کسری بودجه 
از طریق مولدسازی دارایی و فروش اموال مازاد 

است.«
رئیس شــورایعالی بورس در این جلســه گفته 
»برنامــه مــا پیش بینی پذیر کــردن اقتصاد و 
حذف قیمت گذاری های مضر به بازار در صنایع 
بورســی اســت و به زودی زود خبر تغییر نظام 
قیمت  گذاری خودرو توسط وزارت صمت منتشر 

خواهد شد.«
دکتر خاندوزی اظهار داشــته »مــن به دنبال 
پیش بینی پذیرکــردن نرخ های کلیدی اقتصاد 
و بالتبع بورس هســتم تا نااطمینانــی از بازار 
زدوده شــود. در گذشــته برای تغییرات مکرر 
قیمت خوراک و نرخ تسعیر ارز بانک ها و قواعد 

پالایشــی  ها و فراخوان عموم به  ســهامداری 
مستقیم اشتباهات بزرگی صورت گرفته است 
که باید با همکاری وزارتخانه های نفت و صمت 
و بانک مرکزی و ســازمان بورس شاهد کاهش 
این اشتباهات و ایجاد اطمینان در بازار باشیم. 
بــرای اعتمادآفرینی در حال اجماع ســازی با 
وزارتخانه هــای  نفت و صمــت و بانک   مرکزی 
هســتیم تا آنجا هم خبرهای امیدبخشــی به 

اقتصاد منتقل کنیم.«
دولت و مجلس بانک ها را قلک بی انتها 

تصور نکنند 
وزیر امــور اقتصادی ودارایــی همچنین گفت: 
انتظــارات دولت  و مجلس از نظــام بانکی باید 
منطبق بر واقعیات و توان بانک ها باشد و نباید 

آنها را به صورت یک قلک بی انتها تصور کنند.
دکتر خاندوزی در نخســتین جلســه شورای 
هماهنگــی بانک های دولتــی؛ از مدیران عامل 
بانک های حاضر در جلسه خواست تا پیشنهادات 
خود در مورد نحوه اجرایی کردن مجموعه تکالیف 
مورد انتظار دولت و مجلس شورای اسلامی را به 
معاونت امور بانک، بیمه و شــرکت های دولتی 

وزارت اقتصاد ارائه دهند.
وی متذکر شد: البته انتظارات دولت و مجلس 
نیز از نظام بانکی باید منطبق بر واقعیات و توان 

بانک ها باشد و نباید آنها را به صورت یک قلک 
بی انتها تصور کنند؛ گرچه بخشــی از انتظارات 
هم کاملًا به جاست و باید با اتخاذ سیاست ها و 
روش های مناسب و محاسبات دقیقِ سازگار با 

کسب وکار بانکی؛ آنها را برآورده ساخت.
وزیر اقتصاد با اشاره به فرصت حدوداً یک ماهه 
تا زمان تقدیــم لایحه بودجه ســال آینده به 
از شــورای هماهنگی  مجلس شورای اسلامی؛ 
بانک  ها خواســت برنامه عملیاتی خود را برای 
تحقق اهــداف ۱3گانه مورد اشــاره در احکام 
انتصاب مدیران عامــل بانک های دولتی هرچه 

سریعتر ارائه دهند.
وی در ادامــه افــزود: اگر مــا بخواهیم میزان 
پیشــرفت عملکرد یک بانــک در مورد یکی از 
اهداف مورد اشاره را بسنجیم؛ باید از ابتدا مسیر 

رصد آن شکل بگیرد. 
دکتر خاندوزی با بیان اینکه اعضاء شورا باید به 
بررسی این موضوع بپردازند که چطور می توان 
ابزارهای جدید را در زمینه تأمین مالی تولید به 
کار گرفت، افزود: باید ارزیابی متقاضی تسهیلات 
را با توجه به گزارش های مربوط به ســوابق وی 
در زمینه پرداخت مالیات به عنوان ابزاری مهم 

برای اعتبارسنجی او موردنظر قرار داد.
وی در ادامه اســتفاده از ســهام بــرای توثیق 

دکتر خاندوزی وزیر امور اقتصادی   ودارایی اعلام کرد:

 اجمــاع وزارت اقتصـاد، نفت، صمت
و بانک مرکزی برای رونق بورس
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سا تســهیلات خرد و نیز اعتبارسنجی متقاضیان 
تسهیلات بر اســاس سبد ســهام وی در بازار 
ســرمایه را به عنوان دو راهکار مناســب برای 
حمایت و تأمین مالی تولید دانســت و با اعلام 
اینکــه از این پس انحرافــات احتمالی بانک ها 
از بودجه هــای مصــوب دقیق تر و بــا ریزبینی 
بیشتری مورد بررسی قرار خواهد گرفت، گفت: 
مدیران عامــل بانک هــا باید بیشــتر بر رعایت 
انضباط مالی و عدم انحــراف از بودجه مصوب 

نظارت داشته باشند.
وزیر اقتصاد در ادامه ســخنان خود به اهمیت 
مدیریت ریســک و دارایی ها در ترازنامه بانک ها 
اشاره کرد و گفت: در حال حاضر توقع نداریم راه 
نپیموده ای که باید طی چند دهه گذشــته طی 
می شــد را به سرعت و با فشار آوردن به ترازنامه 
بانک ها طی کنیم، اما هم در مورد بانک ها و هم 
در خصــوص صندوق های فعال بایــد آرام و به 
تدریج این جهت گیری و حرکت را مدنظر داشته 

باشیم.
ضرورت تسریع در الکترونیکی شدن 

قراردادهای تسهیلات بانکی 
وی در نامه ای به رئیس کل بانک مرکزی خواستار 
پیاده ســازی کامل و تســریع در روند اجرایی 
الکترونیکی شدن قراردادهای تسهیلات بانکی 
به عنوان یکی از اولویت های اصلی تیم اقتصادی 

دولت شد.
دکتر خاندوزی در این نامه تأکید کرده اســت که 
الکترونیکی شــدن قراردادهــای بانکی می تواند 
نقش بســیار مهمی در کمک بــه بانک مرکزی 
جمهوری اســلامی ایران برای اعمال قواعد آمره 
در مرحلــه اعطاء تســهیلات و وصول مطالبات، 
کاهش معضلات بانک ها در استفاده از قراردادهای 
کاغذی و ادعای جعل، انکار و تردید نسبت به آنها 
و همچنین تسهیل دسترسی تسهیلات  گیرندگان 
به مفاد قراردادهای آنها ایفاء کرده و علاوه بر ایجاد 
شفافیت در اعطاء تســهیلات بخش عمده  ای از 
دعاوی و اختلافات قراردادی موجود در بانک ها و 

محاکم قضایی را کاهش دهد.
وزیــر اقتصــاد در ادامه نامه با اشــاره به اینکه 
بانک مرکــزی جمهوری اســلامی ایران مکلف 
است حداکثر ســه ماه پس از لازم  الاجرا شدن 
قانون بهبود مستمر محیط کسب وکار )مصوب 
مجلس شورای اسلامی( دستورالعمل نحوه ثبت 
الکترونیکی قراردادهای تسهیلات بانکی را تهیه 

کند و به تصویب شورای پول واعتبار برساند.
وی همچنیــن خطــاب به دکتــر صالح آبادی 
رئیس  کل بانک  مرکزی بیان کرده اســت: فارغ 
از تکلیــف قانونی مذکور که پــس از ابلاغ برای 
بانک مرکزی و شبکه بانکی الزام آور خواهد بود؛ 
تحقق این موضوع به عنوان یکی از اولویت های 
اصلی تیم اقتصادی دولت بــوده و با آمادگی و 
پیاده سازی کامل آن و تسریع در روند اجرایی با 

توجه به نیاز به زیرساخت های فنی مورد تاکید 
است.

بر اساس این نامه وزیر اقتصاد همچنین خواستار 
تشــکیل کمیته مشترک متشــکل از مدیران 
بانک مرکــزی جمهوری اســلامی ایران، وزارت 
امــور اقتصادی ودارایی، کمیســیون اقتصادی 
مجلس شورای اسلامی و نمایندگانی از مدیران 
شبکه بانکی کشور در حداقل زمان ممکن شده 
است تا اجرای سریع این امر مهم و استراتژیک را 

در دستور کار خود قرار دهند.
دکتر خاندوزی همچنین با بیان اینکه بانک ها و 
مؤسسات اعتباری مکلفند با هدف آگاهی کامل 
مشتری، ضامن و وثیقه  گذار از مفاد قراردادهای 
منعقده تمهیــدات لازم را اتخاذ و پس از انعقاد 
و امضاء قرارداد نســخه ای از آن که دارای ارزش 
قانونی یکســانی با سایر نسخ است را در اختیار 
اشخاص ذکر شده قرار دهند، تاکید کرد: علیرغم 
بخشنامه های متعدد آن بانک؛ بررسی ها حاکی 

از آن اســت که در برخی از بانک ها و مؤسسات 
اعتباری این مهم موردتوجه قرار نگرفته اســت 
و مفاد مصرح در بخش های مورد اشــاره رعایت 
نمی شود؛ لذا ضرورت دارد تا زمان الکترونیکی 
شــدن قراردادهای بانکی به دسترسی مردم به 
قراردادهای منعقده ترتیبی اتخاذ شود تا بانک ها 
و مؤسســات اعتباری نهایتاً یــک هفته پس از 
درخواســت مشتری یا ســایر متهدین ذیربط 
در شعبه یک نســخه قرارداد و اطلاعات کامل 
تسهیلات مزبور از جمله جدول اقساط را به آنها 

تحویل دهد.
وی همچنیــن از واحدهای بازرســی بانک ها 
و مدیریــت نظارت بر بانک هــای بانک مرکزی 
جمهوری اســلامی ایران خواســته در صورت 
استنکاف شعبه یا واحد ذیربط از انجام تکالیف 
موصوف علاوه بر ارجاع فوری پرونده متخلفان 
به مرجع صالح رسیدگی راساً نسبت به تحویل 

قرارداد مشتریان اقدام کنند.

دستور صریح وزیر امور اقتصاد ی ودارایی:

مطالبات بانکی نباید موجب تعطیلی واحدهای تولیدی شود
در راستای اجرای دستور رئیس  جمهوری مبنی بر جلوگیری از تعطیلی واحدهای تولیدی به 
خاطر ناتوانی در بازپرداخت تسهیلات بانکی؛ وزیر امور اقتصادی ودارایی در نامه ای از وزیر 
صمت خواست تا گزارش های ستاد تسهیل و رفع موانع تولید در صورت مواجهه با مواردی 
که وصول مطالبات بانک ها منجر به تعطیلی احتمالی واحدهای تولیدی فعال شده است؛ 

ارسال شود.
دکتر سیداحسان خاندوزی در این نامه بیان کرد: با توجه به دستورات اکید مقام معظم رهبری 
در سنوات اخیر مبنی بر لزوم حمایت همه جانبه از تولید ملی و مانع زدایی به عنوان تکلیف 
شرعی وقانونی و پیرو دستور ریاست جمهوری در سفر اخیر به استان اردبیل مبنی بر اینکه 
»هیچ بانکی در سراسر کشور نباید واحد تولیدی را تعطیل یا نیمه تعطیل کند«، ضمن تأکید 
بر الزام شبکه بانکی به »وصول مطالبات بدون ورود هرگونه خدشه به روند تولید و اشتغال 
کارگران واحدهای تولیدی« خواهشمند است دستور فرمایید که ستاد تسهیل و رفع موانع 
تولید با نظارت مستمر بر آخرین وضعیت فعالیت  واحدهای تولیدی در صورت مواجهه با 
مواردی که وصول مطالبات بانک ها منجر به تعطیلی احتمالی واحد تولیدی فعال شده است؛ 
عــلاوه بر عمل به تکالیف قانونی مندرج در مواد 61 و 62 الحاقی به قانون رفع موانع تولید 
رقابت پذیر و ارتقاء نظام مالی کشور و آئین نامه اجرایی آن مواردی که منجر به حصول نتیجه 
نشده است را به معاونت امور بانکی، بیمه و شرکت های دولتی وزارت اقتصاد و بانک مرکزی 

گزارش کنند تا پیگیری های لازم حسب مورد صورت پذیرد.
وزیر اقتصاد همچنین در این خصوص طی ابلاغی به معاون امور بانکی، بیمه و شرکت های 
دولتی خود مأموریت داد تا بر روند وصول مطالبات بانک ها نظارت مستمر کرده و همچنین 
بانک ها در ابتدا تلاش کنند تا در صورتی که واحدهای تولیدی دارای صلاحیت کافی برای 
اداره و ادامه فعالیت بوده و توقف پرداخت بدهی ناشی از مشکلات اقتصادی، تأمین مواداولیه 
و امثالهم هست؛ به جای تملک واحد تولیدی اعم از عرصه و اعیان حسب ضوابط قانونی 
نسبت به امهال مطالبات یا استفاده از سایر شیوه های وصول مطالبات )غیر از تملک واحد 

تولیدی( اقدام کنند.
این گزارش می افزاید: همچنین در صورتی که تضامین و متعهدان متعدد برای دین واحد 
تولیدی وجود داشته باشد؛ بانک ها مکلف اند در ابتدا از سایر اموالی که توقف یا مصادره آنها 
خللی به روند تولید وارد نمی  سازد؛ طلب خود را استیفاء کنند و در صورتی که واحدهای 
تولیدی به دلیل فنی و اجرایی قابلیت ادامه فعالیت نداشته یا مالک فعلی صلاحیت یا توان 
ادامه فعالیت نداشته باشد؛ بانک ها صرفاً در صورتی می توانند نسبت به تملک واحد تولیدی 

اقدام کنند که این امر به هیچوجه منجر به تعطیلی خط تولید و بیکاری کارگران نشود.
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رئیس ســازمان بورس واوراق بهادار در 
تخصصی وحرفه ای  کنفرانس  »سومین 
فنــاوری در صنعت خدمــات مالی« با 
اشاره به کاربردهای فراوان فین تک در 
بازارهای مالی؛ از فعالان بازار درخواست 
کرد تا ایده ها و طرح های خود را در این 
راستا به سازمان برای بررسی و تطبیق و 

یا تدوین قوانین لازم ارائه کنند.
به گفته مجید عشقی »بهینه سازی خدمات 
جــاری از منظــر زمان وهزینــه«، »تقویت 
نظــارت  هوشــمند«، »از جزیــره ای خارج 
کردن بازار ســرمایه« و »هم افزایی با ســایر 
بخش  های اقتصاد« برخی از مزایای استفاده 
از فناوری های جدید در بازار ســرمایه کشور 

محسوب می شوند.
عشــقی با بیان اینکه استفاده از فناوری های 
نویــن در بازارهای مالی باید در خدمت عامه 
مردم باشــد، گفت: فعالان بازار با روشنگری 
و ایجــاد گزاره های دقیق بــه جای توجه به 
خرافــات بکوشــند تا در مســیر بهره گیری 
صحیــح از این فناوری ها در راســتای خلق 

ارزش و توسعه اقتصاد کشور گام بردارند. 
وی حرکت به سمت سرمایه گذاری اتوماتیک 
و هوشــمند از جمله معاملات و صندوق های 
و   HFT و  کپی تریدینــگ  الگوریتمــی، 
همچنین خدمات تجمیعی با سایر بخش های 
بازار مالــی را از جمله کاربردهای فناوری در 

بازار مالی عنوان کرد.
رئیس ســازمان بورس واوراق بهادار با ترسیم 
وضعیت کنونی بازارهای مالی در استفاده از 
فناورهای نوین افزود: در حال حاضر سازمان 
بورس برای نظارت های هوشمند بر معاملات 
و ارکان بازار از این فناوری ها  بهره می گیرد. 
عشــقی با اشــاره به علاقه مندی نخبگان و 
صاحبان ســرمایه به ورود به عرصه خدمات 
مالی مبتنی بر فناوری و اقدام نهادهای مالی 
برای توسعه سرویس های مدرن خاطرنشان 
کرد: با وجود رشــد مناسب در سرویس های 
e-KYC و ســرمایه گذاری آنلایــن، امــا 
همچنان در آموزش و فرهنگ  ســازی عامه و 
فعالان بازار به جایگاه مطلوبی نرســیده ایم و 

لازم است که برای آن بیشتر تلاش کنیم. 
رئیس ســازمان بورس واوراق بهادار سستی 
برخی نهادها و فعالان در پذیرش پیشــرفت 

فنــاوری، تســهیل دسترســی بــه صورت 
عادلانــه و عــدم آموزش و فرهنگ ســازی 
و غلبه ســوء تفاهمــات درباره فنــاوری بر 
واقعیت هــا را از جمله مخاطــرات پیش رو 
مالــی  فناوری هــای  رشــد  جریــان   در 

اعلام کرد.
وی در ترســیم رونــد مطلــوب آینــده در 
بهره گیــری از ایــن فناوری هــا  تاکید کرد: 
پذیرش فنــاوری در ارکان و نهادهای مالی 
نه تنهــا به عنوان تســهیلگر؛ بلکه به عنوان 
بخشــی از فرآینــد ارزش ســازی و ایجــاد 
اکوسیســتم RegTech و  SupTech در 
کنــار FinTech  و همچنین ایجاد عدالت 
در دسترســی همه سرمایه گذاران و طراحی 
مقررات Open Protocol برای جلوگیری 
از ایجــاد انحصار در بــازار از جمله اقداماتی 
اســت که می  تواند منجر به بزرگ  تر شــدن 
کیک بازار مالی با عمق بخشــی و گســترش 
عرضی شده و نقش مفیدی در رشد اقتصادی 

کشور ایفا کند.  
عشقی از دو بخش ارکان و نهادهای مالی برای 
کمک به توســعه حداکثری دسترسی های 
بــاز و همچنیــن از مراکــز علمی وفناوری 
بــرای همکاری با بازار مالــی ایران از طریق 
ایده پردازی های مدرن برای ســرمایه  پذیری 

دعوت کرد.

 شفافیت؛ رمز بازپس گیری 
اعتماد و ثبات 

رئیس سازمان بورس واوراق بهادار همچنین 
بازگشــت اعتماد به بازار ســرمایه را منشاء 
اصلی ثبات در بــازار خواند و گفت: ثبات در 
بازار باعث بازگشــت اعتماد سهامداران خرد 
و عمده به بازار ســرمایه می شــود. پیگیری 
شــفافیت اطلاعات مالی و اطلاعات منتشر 
شــده شــرکت   ها بر کــدال و اطلاعاتی که 
به ســرمایه گذاران داده می شــود؛ از جمله 
موضوعاتی اســت که در این راستا پیگیری 

می شود.
عضو شورایعالی بورس با بیان اینکه اطلاعات 
شــفاف به اعتمــاد ســرمایه گذاران منتهی 
می شــود، اظهار کرد: اطلاعات شفاف به این 
معنی است که در صورت های مالی شرکت ها؛ 
تناقض، تضاد یا ابهام وجود نداشته باشد؛ در 
حالی که در صورت های مالی برخی از صنایع 
تناقــض وجود دارد. بــرای نمونه در صنعت 
بانکی بین نرخ ارز اعلام شده به بانک مرکزی 
و ســازمان امــور مالیاتی تناقض مشــاهده 
می شود. این دست موضوعات باعث تحمیل 
هزینه هایی می  شود که شــرکت ها مابه ازاء 
درآمدی بابت آن نداشــته   اند. اگر این بحث 
حل شــود؛ به شفاف ســازی اطلاعات مالی 
بانک ها کمک شــایانی می کنــد که اعتماد 

عشقی رئیس سازمان بورس واوراق بهادار تشریح کرد:

۴ مزیت استفاده از فناوری های جدید در بازار سرمایه
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سهامداران را به دنبال خواهد داشت.
وی ادامه داد: موضــوع دیگر به قراردادهای 
بلندمــدت در بحث تأمین خــوراک صنایع 
بر می گردد. دادن یا نــدادن رانت به صنایع 
مســأله نیست. این موضوع به سیاست دولت 
بستگی دارد و ممکن است که دولت بخواهد 
از یک صنعتی حمایت یا در صنعتی تشویق 
به سرمایه گذاری کند یا از هزینه های صنعتی 
بکاهــد یا یک صنعتی کاملا رقابتی کار کند. 
روی این موضوعات به عنوان سازمان بورس 

بحثی وجود ندارد.
عشــقی در این خصوص تأکید کرد: سازمان 
بورس به دنبال این اســت که روابط مالی در 
صنایع به صورت بلندمدت مشــخص باشد. 
به عنوان مثال یک شــرکت پتروشــیمی یا 
پالایشــگاهی از نرخ خوراک تا ده سال آینده 
خود با خبر باشــد. یا از سیاست های دولت در 
ارتباط با محصولات فولادی مطلع باشد. این 
موضوعات اگر به صورت بلندمدت مشــخص 
باشــد؛ سرمایه گذار خرد یا عمده تکلیف خود 
را می داند. لذا سیاستی که سازمان دنبال کرده 
و شخص وزیر اقتصاد و سیاستگذاران دولتی و 
معاون  اول رئیس جمهور نیز بر آن تأکید دارند؛ 
این است که ثبات در سیاست های تجاری به 
گونه ای دنبال شود که سهامداران و شرکت ها 
تکلیف خــود را بدانند تا در بلندمدت قادر به 

برنامه ریزی باشند.
ثبات بازار بی نیاز 

از منابع صندوق تثبیت
رئیس ســازمان بورس  واوراق بهادار در رابطه 
با تصمیم قوای ســه گانه برای واریز بخشی از 
منابع صندوق توسعه ملی به صندوق تثبیت 

بازار سرمایه گفت: بر اساس مصوبات در نظر 
گرفته شده مقرر شد که یک درصد از منابع 
صندوق توسعه ملی وارد صندوق تثبیت شود 
که تاکنون بخشــی از این منابع وارد شــده؛ 
اما تلاش ما بر اســتمرار تزریق این منابع به 

صورت همه ساله است.
وی ادامه داد: سیاست دولت بر این است که 
ارز موجــود در صندوق توســعه  ملی به ریال 
تبدیل نشود و این منبع از محل ریال  هایی که 
از قبل تبدیل شــده و به صندوق توسعه  ملی 
برگشــته اســت؛ منابع واریزی به صندوق 

تثبیت باشد.
عشــقی با بیان اینکه ایــن موضوع در حال 
پیگیری اســت و بخشی از آن نیز انجام شده 
اســت، خاطرنشان کرد: اعتقاد ما در سازمان 
بورس این اســت که برای بازگشت اعتماد به 
بازار؛ نیازی به این منابع وجود ندارد.  تلاش 
ما این است که این صندوق  ها کمترین حضور 
را مگــر در مواقع ضروری در بازار ســرمایه 
داشــته باشــند تا بازار در یک روال عادی و 
مبتنی بر عرضه وتقاضا به کار خود ادامه دهد.  

اثرپذیری زیاد بورس 
از اوراق دولتی؛ شایعه ای بی اساس

رئیس سازمان بورس در خصوص شایعات و 
شائبه های این روزهای بازار که فروش اوراق 
دولتی را عامل ضربه به بازار سرمایه می خوانند، 
گفت: اینکه فروش اوراق هیچ ارتباطی با بازار 
سرمایه ندارد؛ سخن درستی نیست، اما نوع 
این ارتباط یک به یک و مســتقیم نیســت. 
تأثیر این اوراق بر بازار ســرمایه بسیار اندک 
است؛ زیرا در بازار سرمایه سرمایه گذارانی با 
ذائقه ها و ریسک پذیری های متفاوتی حضور 

دارند. افرادی که از ریســک پذیری بیشتری 
برخوردارند؛ اقدام به فروش سهام و در پی آن 
خرید اوراق نمی کنند. مشتری صندوق های 
ســرمایه گذاری و اوراق بادرآمــد ثابت نیز 
افرادی هســتند که ریســک گریز هستند. 
بنابراین جامعه مخاطب سرمایه گذار در بازار 

سرمایه متفاوت است.
عشقی خاطرنشــان کرد: سه نکته در ارتباط 
با انتشــار ایــن اوراق وجود دارد؛ نخســت 
اینکه این اوراق بر اســاس کشش بازار عرضه 
می شوند. اخیرا انتشار ۱0 هزار میلیارد اوراق 
در برنامــه بوده و آنچه که معامله شــد؛ ۷.۵ 
هزار میلیارد تومان بوده اســت که بر اساس 
میزان درخواست صندوق ها، بانک ها و سایر 
نهادهای مالی بود. نکته بعدی این اســت که 
کل این مبلغ دوباره به همان سیستم بانکی، 
بیمه و صندوق های سرمایه گذاری بازگشت 

داده شده است.
عضو شــورایعالی بورس ادامه داد: زمانی که 
پرداخت های خزانه انجام می شــود؛ اولویت 
اول اوراق تامیــن مالی اســت کــه در بازار 
سرمایه منتشر شده اســت. بنابراین تمامی 
۷.۵ هزار میلیارد تومان به سیستم بازگشته 
شــد و اینگونه نیســت که این مبلغ از بازار 

سرمایه خارج شود.
به گفته رئیس ســازمان بورس سومین نکته 
در این خصوص این اســت که بخشی از این 
اوراق منتشر شــده اوراق نقدی نیست؛ بلکه 
اوراقی است که دست پیمانکاران بوده و آنها 
این اوراق را الزاما عرضه نمی کنند. وی ادامه 
داد: تعــداد قابل توجهــی از پیمانکاران این 
اوراق را تا سررســید نگــه می دارند و اغلب 
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حــدود 30 درصد از این اوراق در بازار ثانویه 
به فروش می رود و مابقی نگاه داشته می شود 
تا یا در زمان سررســید یا هر زمان که نیاز به 
نقدینگی داشــته باشــند؛ آن را در بازار و با 
نرخ های بازار بفروشــند. بنابراین این بخش 
هم تأثیــر چندانی بر بازار ندارد. در واقع این 
اوراق در بازار ســرمایه پذیرش شده اند و در 
آمار نیز لحاظ می شــوند، اما بــه این معنی 
نیســت که دولت این مبلغ را از بازار سرمایه 

تأمین مالی کرده است.
همراهی دولت برای 

پایان قیمت گذاری دستوری
رئیس سازمان بورس واوراق بهادار همچنین 
خاطرنشــان کرد: تمام تلاش ما ایجاد ثبات 
در بازار ســهام اســت که با توجه به شرایط 
بنیادی مناسبی که امروز شرکت های بورسی 
دارند و همچنین همراهــی دولت برای رفع 
برخــی دغدغه هــای بازار ســرمایه از جمله 
قیمت گذاری دستوری؛ شــرایط برای ایجاد 

ثبات فراهم است.
عشــقی با اشــاره به اینکه قرمزی بــازار از 
ســال قبل و از مرداد ۹۹ شــروع شد، گفت: 
در تابســتان امسال نیز شاهد شرایط نوسانی 
در بازار ســرمایه بودیم، اما باید توجه کرد که 

امروز شرایط با سال قبل تفاوت دارد.
رئیس ســازمان بورس واوراق بهــادار با بیان 
اینکه وظیفه ســازمان بورس افشاء اطلاعات 
شــرکت ها در زمان مناســب و نظــارت بر 
معاملات اســت، افزود: شرکت ها طی 6 ماهه 
اول امسال سودآوری خوبی داشتند و پی به ای 

)نسبت قیمت به درآمد( شرکت ها پایین آمده 
و از بالای 30 به ۵ و 6 رســیده است و به این 
ترتیب قیمت ســهم ها جذاب است؛ لذا جای 
نگرانی نیست و شرایط بنیادی خوبی بر بازار 
ســرمایه حاکم اســت که البته چند ابهام در 
بازار داریم و برای رفــع آنها با جدیت تلاش 

می  کنیم.
عشقی با تاکید بر این نکته که تمام تلاش ما 
حذف قیمت گذاری دستوری و جلوگیری از 
رانت است، عنوان کرد: رشد و نزول شدید برای 
بازارها سم است و نباید رشد و ریزش شارپی 
داشته باشــیم. در این میان نمی  توانیم مردم 
را به ســرمایه گذاری در بورس دعوت کنیم و 
بعد با اقداماتی نظیر قیمت گذاری دســتوری 
کالای تولیدی شرکت ها دست در جیب آنها 
کنیم. در این زمینه بــا همراهی دولت قطعا 
دخالت ها به حداقل می  رســد تا سود واقعی 

نصیب تولیدکنندگان و سهامداران شود.
وی بــا بیان اینکه دولت اخیرا هیچ اوراقی در 
فرابورس نفروخته اســت، گفت: ســودآوری 
شرکت ها صرف طرح های توسعه ای می شود و 
هم اکنون در حوزه فولاد، معدن و پتروشیمی 
طرح های توسعه بسیار زیادی وجود دارد که 
این اقدامات زمینه ثبات بازار سرمایه را فراهم 

خواهد کرد.
مهمترین مأموریت سازمان بورس؛ 

ایجاد ثبات و بازسازی اعتماد 
سهامداران

رئیس ســازمان بورس واوراق بهادار با حضور 
در خانه ملت؛ ایجاد ثبات و بازســازی اعتماد 

مخــدوش شــده ســهامداران را مهمترین 
مأموریــت ســازمان بورس خوانــد و گفت: 
از دغدغــه نماینــدگان در مــورد وضعیت 
بازار ســرمایه تشــکر می کنیم و امیدواریم 
که بــا توجه به این دغدغه هــا و عزم و اراده 
تیم اقتصادی دولــت؛ وضعیت بازار به ثبات 

مناسبی برسد.
رئیس سازمان بورس واوراق بهادار ادامه داد: 
بــا توجه به اینکه کمتر از یک ماه اســت که 
در سازمان بورس مشغولم؛ برنامه های خوبی 
بــرای بهبود وضعیت و ایجــاد ثبات در بازار 
انجام شــده که مهمترین مأموریت ما ایجاد 
ثبات و بازســازی اعتماد مخدوش شده همه 
سهامداران اســت و با توجه به اینکه اعتماد 
عمومــی در پروســه چندین ســال از بین 
رفته اســت؛ مطمئن هســتیم که یکباره باز 
نمی  گــردد و به کمک همه سیاســتگذاران 

برای بازگشت اعتماد نیاز داریم.
وی با اشــاره به رئوس برنامه های ســازمان 
بورس برای بهبود وضعیت بازار و ایجاد ثبات 
گفت: نکاتی کــه نمایندگان بیان کردند؛ در 
این برنامه ها دیده شــده و مهمترین برنامه 
بحث حمایــت از حقوق ســرمایه گذاران با 
تاکیــد بر منافع بلندمدت اســت. البته بازار 
سرمایه جایی نیســت که ما وجوه موردنیاز 
و لازم و ضروری خــود را در مدت یک تا دو 
هفته ســودی به دست بیاوریم؛ بنابراین باید 

بازار سرمایه را با دید بلندمدت نگاه کنیم.
لزوم برنامه ریزی 

برای مدیریت نوسانات کوتاه  مدت 
عشــقی یادآور شد: شــما اگر روند شاخص 
ســودآوری بورس را ببینیــد؛ در بلندمدت 
این شاخص هیچ مشکلی ندارد، اما نوسانات 
کوتاه مدت سرمایه گذاران را اذیت می کند و 
این نوســانات کوتاه مدت با برنامه ریزی های 
لازم قابل مدیریت اســت. بحث تامین مالی 
تولیــد از این لحــاظ برای بازار مهم اســت 
که منافع و ســودآوری بلندمدت شرکت ها 
را تامیــن می کنــد و باعــث می شــود که 

سرمایه گذاران از این محل سود ببرند.
وی با اشــاره بــه مباحث نظارتــی افزود: تا 
اوایل ســال گذشته کمتر از یک صدهزار نفر 
فعال بورسی داشتیم و سامانه های نظارتی و 
معاملاتی بورس برای این تعداد دیده شــده 
بــود. در حال حاضر فعالان بازار ســرمایه ما 
میلیونی است و در عرضه  های اولیه مشارکت 
۵ و 6 میلیونی ســهامداران را داریم؛ بنابراین 
به طور حتم باید سامانه های هوشمند نظارتی 
داشته باشیم. همکاران ما در سازمان بورس 
از چند ماه گذشته شروع کرده اند و برخی از 
سامانه ها به بهره برداری رسیده اند و در حال 
تکمیل آنها هســتیم و هیاتی از مجلس که 
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برای بحث تحقیق  وتفحص تعیین می  شــود؛ 
به طور قطع مراجعه خواهند کرد.

عشــقی با تاکید بر اینکه سامانه های نظارتی 
بــورس باید هوشــمند و با مشــارکت عامه 
ســهامداران باشــد، گفت: برنامــه مدونی 
در خصــوص بحث فضای مجــازی و کمک 
گرفتن از عامه سرمایه گذاران برای نظارت بر 
معاملات و سایر فعالیت های سازمان خواهیم 
داشت. البته سازمان بورس به تنهایی فارغ از 
بخش های دیگر اقتصادی نیست و کوچکترین 
تصمیمی در دولت و مجلس به شکل نوسانات 
بورس خود را نشان می دهد و این موضوع در 
تمام دنیا وجود دارد و ما نمی توانیم تصمیمی 
در خصوص قیمت گذاری دستوری بگیریم و 
بگوییم در بازار بورس اثر نداشته باشد. البته 
طی چند سال گذشته این روند به طو کامل 
بهبود پیدا کرده است و توانستیم بحث های 
قیمت گذاری دســتوری را در برخی صنایع 
حل کنیم، اما کماکان در برخی صنایع وجود 
دارد که در سودآوری و اعتماد سرمایه گذاران 

اثر دارد.
بازار سهام در کنار بازار بدهی است

عشــقی با بیان اینکه اوراق بدهــی و اوراق 
خزانه ای که دولت منتشر می کند یکی دیگر 
از موضوعاتی اســت که به آن ورود کرده ایم، 
افزود: بازار ســهام در کل دنیــا در کنار بازار 
بدهی بازار ســرمایه را تشکیل می دهد. بازار 
بدهی ایران بازار بســیار کوچکی اســت؛ به 
طوری که طی چند سال اخیر می توان گفت 
فقط ۵ درصد بازار ســهام را در اختیار داشته 
اســت. برنامه ریزی هایی برای افزایش سهم 
بازار بدهی داشــته ایم تا بخش خصوصی نیز 
بتواند بر اساس پتانســیل های خود در بازار 

سرمایه تأمین مالی انجام دهد.
همکاری بی سابقه بورس و بانک مرکزی

رئیس ســازمان بورس واوراق بهــادار اتفاق 
نــادری که اخیراً رخ داده اســت را همکاری 
مشترک بازار سرمایه و بانک  مرکزی دانست 
و گفت: با ســکانداری دکتــر صالح  آبادی در 
بانک  مرکزی تعامل خوبی بین دو نهاد صورت 
گرفته اســت و اخیرا تصمیم گرفته شد که 
محدودیت های مالی برای برخی شرکت های 
تأمین سرمایه از طرف بانک مرکزی برطرف 
شــود و مسائل مشــترک بین بورس و بازار 

سرمایه از این طریق حل وفصل شود.
عشقی یکی از مسائل مهم در بازار سرمایه را 
شــفافیت در بورس برشمرد و گفت: در حال 
حاضر در ســامانه ســازمان بورس اطلاعات 
شــرکت های فعال ثبت شده است؛ در حالی 
که این مســأله یکــی از معضلات ســالیان 

گذشته بازار سرمایه بوده است.
وی یادآور شــد: طی 6 ماه گذشــته ۹۹.۵ 

درصد شــرکت های فعال در بورس اطلاعات 
خود را وارد کردند و برنامه داریم که کیفیت 
گزارش های ارائه شــده را نیز بــالا ببریم تا 
ســرمایه گذاران بر مبنای اطلاعات درســت 

بتوانند تصمیم گیری کنند.
رئیس ســازمان بورس واوراق بهــادار با بیان 
اینکه برای ارتقاء سامانه های سازمان بورس 
نیز برنامه داریم، گفت: در نظر داریم تا تمام 
شکایت های ســرمایه گذاران را نیز رسیدگی 

کنیم.
عشــقی اضافه کرد: همچنیــن برنامه داریم 
شــرکت های ســبدگردان را با مجوز رسمی 
سازمان بورس توسعه دهیم تا مردم راحت تر 
بتوانند برای ســرمایه گذاری در بورس وارد 
بازار ســرمایه شــوند. مدتی بــود که صدور 
مجوز برای این شــرکت ها متوقف بود، اما با 
اقدامات صــورت گرفته بــرای کارگزاری ها 
و شــرکت های ســبدگردان مجوزهایی در 
حال صدور اســت. با حضور این شــرکت ها 
و نهادهــای مالی می توانیــم خدمات مالی 
 بهتری بــه ســرمایه گذاران و عامــه مردم 

ارائه کنیم.
رشد سودآوری 70 درصدی 

شرکت  های فعال بورسی 
وی تصریح کرد: با اســتفاده از ابزارهای مالی 
که در اختیار داریم؛ به عموم سرمایه گذاران 
این اجازه را خواهیم داد که ســرمایه گذاران 
بتوانند در نرخ های مشخصی سهام خود را به 
فروش برســانند که این مسأله به نوعی بیمه 
سهام به شمار می آید. این ابزار طی سال های 
گذشته نیز وجود داشــت، اما امروز در حال 
توسعه آن هســتیم تا با انتشــار آن توسط 
ســهامداران عمده اعتماد سرمایه گذار جلب 

شود.

سودآوری شرکت های فعال 
در بورس 70 درصد رشد داشته است

رئیس ســازمان بورس واوراق بهــادار با بیان 
اینکه وضعیت ســودآوری شرکت ها امسال 
به هیچ عنوان قابل  مقایســه با ســال گذشته 
نیست، گفت: سودآوری شرکت ها نسبت به 
سال گذشــته حداقل ۷0 درصد رشد داشته 
اســت؛ بنابراین ما هیچ نگرانــی از وضعیت 

بنیادین شرکت ها نداریم.
منطقی نیست شرکت های حقوقی 
بخواهند بازار بورس را تخریب کنند

وی موضوع دیگر را بازگشت اعتماد عمومی 
به بــورس خواند و اضافه کرد: شــرکت های 
حقوقی بخش عمــده ای از بازار را در اختیار 
دارند و اصلا منطقی نیست که این شرکت ها 
بخواهند وضعیت بــازار را تخریب کنند. در 
طول یک  ماه گذشــته جلســات متعددی با 
این شــرکت ها داشتیم و از آنها خواستیم در 
شرایطی که اخبار منفی نسبت به بازار بورس 
منتشر می شــود؛ آنها واکنش منفی نداشته 
باشند. این مســأله به نفع دولت هم نخواهد 
بود؛ چراکه به هیچ عنوان منطقی نیســت که 
دولت با تخریب بازار نســبت به انتشار اوراق 

اقدام کند.
عشقی از نمایندگان مجلس درخواست کرد 
که نســبت به تصویب قانون بازار اوراق بهادار 
کمک کنند تا خلاء های قانونی در این قانون 
برطرف شــود و در پایان گفت: با این قانون 
می توانیم در بحث پرداخت ســود و تخلفات 
رخ داده در بازار عملکرد بهتری داشته باشیم 
و ســود ســهامداران را به موقع و به صورت 
متمرکز پرداخت کنیم تا سرمایه  گذاران برای 
دریافت ســود به شرکت های متعدد مراجعه 

نداشته باشند.
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سیاست ارزی رئیس کل جدید بانک مرکزی طی ۷ ماه نخست سالجاری؛

۹/۵  میلیارد دلار ارز 
به کالاهای اساسی تخصیص داده شد

رئیس کل بانک  مرکزی در یک برنامه تلویزیونی سیاست  های ارزی 
دوره جدید را تشــریح کرد. وی در صحبت  های خود عنوان کرد 
که میزان منابع ارزی قابل دسترس طی 7 ماهه نخست سالجاری 

نسبت به مدت مشابه سال قبل 3 برابر شده است. 
از نگاه دکتر صالح آبادی استراتژی سیاستگذار تعادل  بخشی به بازار ارزی 
است؛ به این شکل که در زمانی که نیاز به عرضه یاتقاضا باشد، بانک مرکزی 
مداخله می  کند؛ در غیر این  صورت بازار روند متعادل خود را دارد. بنابراین 

جریان تعادلی عرضه وتقاضا قیمت را تعیین می  کند.
رئیــس کل بانک مرکزی به بیان ســه نکته مهــم در خصوص وضعیت 
درآمدهای ارزی کشور و نیز سیاســت بانک مرکزی در بازار ارز پرداخت. 
دکتــر صالح آبادی در این خصوص بیان کــرد که وصول ارزی دولت طی 
هفت ماه نخست سالجاری در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته سه برابر 
افزایش یافته است. این موضوع حاکی از وضعیت مناسب ارزی کشور است 

و اینکه سیاستگذار به لحاظ ذخایر ارزی؛ دست بالا را دارد.
دیگر اینکه استراتژی سیاستگذار در بازار ارز تعادل بخشی به این بازار است؛ 
نه تثبیت نــرخ ارز. به عبارت دیگر این نهاد پولــی در بازار ارزی مداخله 
نمی کند، اما زمانی که نیاز باشد؛ بانک مرکزی به  عنوان بازارگردان در بازار 

حضور می  یابد. به این نحو که اگر بازار نیاز به عرضه داشته باشد؛ اقدام به 
عرضه و در صورتی که نیاز به تقاضا داشته باشد؛ مبادرت به تقاضا می کند.
در نهایت اینکه در بازه زمانی یاد شــده به میزان ۹/۵  میلیارد دلار ارز به 
کالا  های اساســی اختصاص یافته و معامله شده است. در این خصوص با 
توجــه به مجوز  های قانونی ۱/۵  میلیــارد دلار بیش از مصوبه مجلس به 
کالا  های اساســی ارز ۴۲00 تومانی اختصاص داده شــده است. علاوه بر 
این به میزان ۱/۵  میلیارد دلار افزون بر ارز تخصیصی به کالا  های اساسی؛ 
برای واردات واکســن پرداخت شده است. این در حالی است که میزان ارز 
ترجیحی تخصیص داده  شــده در کل سال گذشته ۱0  میلیارد دلار بود و 
قرار بود این سیاست در پایان 6 ماه نخست سال دیگر ادامه نداشته باشد.

دریافتی های منابع ارزی سه  برابر شد
دکتر صالح آبادی در ادامه به تشــریح آخرین وضعیت پولی وارزی کشور 

پرداخت. 
رئیس کل بانک مرکزی به تشریح میزان درآمدهای ارزی کشور و تخصیص 
ارز ترجیحی به کالاهای اساسی طی هفت ماه نخست سالجاری پرداخت. 
به گفته وی وصول ارزی دولت در بازه زمانی یاد شــده در مقایسه با مدت 
مشــابه سال گذشته سه  برابر افزایش یافته است. مورد دیگر اینکه ارزش 
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معاملات در ســامانه نیما طی هفت ماه ابتدایی سال گذشته معادل ۸/۸  
میلیارد دلار بوده که این میزان در هفت   ماه نخست امسال به ۱6/۵  میلیارد 

دلار رسیده است.
وی در ادامه تصریح کرد: حجم معاملات انجام  شــده در سامانه نیما طی 
ســال ۹۹ معادل ۱6/۷ میلیارد دلار بوده که از این لحاظ در ســالجاری 

پیشرفت خوبی حاصل شده است. 
رئیس شورای پول واعتبار در ادامه افزود: بیشترین ارزی که در سامانه نیما 
استفاده شده؛ برای واردات مواداولیه، کالا  های واسطه  ای و سرمایه  ای بوده 
است. در ماه  های آینده نیز پیش بینی بسیار خوبی برای معاملات نیمایی 

داریم.
تخصیص 11  میلیارد ارز ترجیحی

رئیس کل بانک مرکزی همچنین در بخش دیگری از سخنان خود به میزان 
ارز ترجیحی تخصیص  یافته در سالجاری پرداخت و در این خصوص اظهار 
کرد: طی هفت  ماه نخست امسال ۹/۵  میلیارد دلار ارز به کالا  های اساسی 
اختصاص یافته و معامله شده است. در این خصوص با توجه به مجوز  های 
جداگانه  ای که داشتیم؛ حدود ۱/۵ میلیارد دلار بیش از مصوبه مجلس به 

کالا  های اساسی ارز ۴۲00 تومانی اختصاص دادیم.
رئیس کل بانک مرکــزی افزود: به میزان ۱/۵  میلیارد دلار نیز افزون بر ارز 

تخصیصی به کالا  های اساسی برای واردات واکسن پرداخت کرده ایم.
عالی ترین مقام پولی کشور با بیان اینکه ارز ۴۲00 تومانی موجب تقاضای 
مازاد بر نیاز در بازار ارز می شود، بیان کرد: این موضوع از معضلات ارز ۴۲00 
تومانی است. در همین راستا به میزان نیاز وزارتخانه های جهاد کشاورزی 
و بهداشت ودرمان در چارچوب قانون بودجه؛ ارز اختصاص داده ایم. البته با 
توجه به برخی مجوزها این رقم بیش از میزان مصوب مجلس است. با این 

حال هیچ کسری در ارز ۴۲00 تومانی و تخصیص آن نداریم. 
نقشه سیاستگذار در بازار ارز

دکتر صالح آبادی در ادامه صحبت های خود از نقشه سیاستگذار پولی در 
بازار ارز رونمایی کرد.

رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه بازار ارز و عرضه وتقاضای آن متعادل 
اســت، اضافه کرد: زمانی که نیاز باشد؛ بانک مرکزی به  عنوان بازارگردان 
در بازار حضور می  یابد، اما در این مدت نیاز بســیار محدودی برای حضور 
بانک مرکزی در بازار وجود داشــته و از منابع ارزی بانک مرکزی استفاده 
چندانی نشده است. بانک مرکزی اهداف و سیاست  های ویژه  ای در خصوص 
بازار ارز دارد، اما تلاش می  کنیم بازار خودش را مدیریت کند. اگر بازار نیاز 
به عرضه داشته باشد؛ عرضه می  کنیم و اگر نیاز به تقاضا داشته باشد؛ تقاضا 

می  کنیم.
وی با بیان اینکه تعیین نرخ ارز در بازار به عوامل متعدد اقتصادی بستگی 
دارد، افزود: در بانک مرکزی به تعادل بازار و وارد شدن ارز حاصل از صادرات 
غیرنفتی به چرخه تجاری کشور کمک می  کنیم. رئیس کل بانک مرکزی 
با بیان اینکه بازار متشــکل ارزی از ابتدای آبان ۹۸ کار خود را آغاز کرد و 
روزبه روز به عمق این بازار افزوده شده است، تصریح کرد: حجم معاملات 
اســکناس در این بازار در ســال ۹۸ معادل ۵0 میلیون دلار، در سال ۹۹ 
برابر با ۷00 میلیون دلار و در هفت ماه نخســت امسال ۱/۱  میلیارد دلار 

بوده است.
وی با قدردانی از شرکت های صرافی و بانک ها که در تعادل بازار ارز نقش 
بسیار مهمی دارند و صادرکنندگانی که ارز خود را به چرخه تجاری کشور 
باز می  گردانند، افزود: سیاســت ما در بازار ارز تداوم عرضه در بازار از محل 
صادرات نفت، میعانات و صادرات غیرنفتی است و با همکاری صادرکنندگان 
بر آن نظارت داریم. در واردات نیز رفع تعهد ارزی واردکنندگان و توســعه 
تعاملات برای داشتن بازار ارز خوب و متعادل از سیاست  های مهم ماست.

راهکارهای سیاستگذار برای مهار تورم
رئیس کل بانک مرکــزی در بخش دیگری از صحبت های خود به موضوع 
تورم پرداخت. وی با بیان اینکه تورم نقطه به نقطه مهر ماه نسبت به ماه قبل 
به میزان 6/۷ درصد کاهش داشــته است، افزود: حفظ ارزش پول ملی به 

بازار ارز، تورم و دیگر عوامل اقتصادی بستگی دارد. 
دکتر صالح آبادی با تشــریح دلایل بروز تورم در اقتصاد کشــور بیان کرد: 
کســری بودجــه دولت موجب افزایــش پایه پولی به دلیل برداشــت از 
بانک مرکزی می شود که تورم را در پی دارد. همچنین ناترازی های بانک ها 
و اضافه برداشت آنها از بانک مرکزی از دیگر علل تورم است. البته دارایی  های 
مسدودی که بانک مرکزی در گذشــته آنها را خریداری و تبدیل به ریال 
می  کرد و در اختیار دولت می  گذاشت نیز از علل دیگر بروز تورم محسوب 

می شود.
وی در ادامه تصریح کرد: اکنون از مهمترین دغدغه  های ما برای مهار تورم؛ 
ناترازی منابع بانک ها و اضافه برداشت آنها از بانک مرکزی است. در همین 
راستا برای از بین بردن ناترازی  ها و اضافه برداشت ها برنامه ریزی کرده ایم 

که یکی از راهکار  ها فروش اموال مازاد بانک هاست.
 وی افــزود: در حال حاضر بانک ها اموال خود را در ســامانه مهتاب اعلام 
می کننــد، اما در بانک مرکزی هم کارگروهی را تشــکیل می  دهیم که بر 
اساس آن بانک ها اموال مازاد خود را مشخص کنند و برنامه واگذاری این 

اموال را به بانک مرکزی ارائه دهند.
رئیس کل بانک مرکزی در ادامه اشاره کرد: کمک به بانک ها برای کاهش 
معوقات، عمق بخشــیدن به بازار بین بانکی و عملیــات بازار باز، انضباط 
بانک ها، کنترل رشــد ترازنامه بانک ها، اعتبارســنجی در سیستم بانکی 
و تبدیل حداقل 3 درصد منابع ســپرده  ای بانک هــا به اوراق برای مقابله 
با کمبود نقدینگی از جمله سیاســت  های بانک مرکزی برای حل مسأله 

ناترازی منابع بانک هاست.
دکتر صالح آبادی با بیان اینکــه از بحث  های جدی در مهار تورم، هدایت 
سرمایه  ها به ســمت تولید و »حکمرانی ریال« است، افزود: به میزان ۷0 
درصد تسهیلات بانکی برای ســرمایه در گردش و بخش عمده  ای از این 

تسهیلات به بخش صنعت ومعدن اختصاص می  یابد.
رئیس شورای پول واعتبار با بیان اینکه نظارت بر مصرف درست تسهیلات 
بانکی از راهکار  های ما برای مهار تورم است، افزود: تامین منابع مالی برای 
دولت و تخصیص بهینه منابع در اقتصاد؛ وظایف اصلی نظام مالیاتی است. 

تاکید بر مالیات به منظور جبران کسری  بودجه
موضوع دیگری که رئیس کل بانک مرکزی به آن اشاره کرد؛ مالیات بود. وی 
در این خصوص افزود: نظام  های مالیاتی تعیین می کنند که سرمایه  ها به 
چه سمتی حرکت کنند؛ زیرا به طور معمول فعالیت  های غیرمولد دارای 
مالیات   زیادی هســتند و فعالیت  های مولد؛ مالیات   کمی دارند. لذا نظام 
مالیاتی ما به قانون جدیدی نیاز دارد که البته این قانون در حال آماده شدن 

برای تصویب است.
دکتر صالح آبــادی گفت: اکنون اطلاعات ســرمایه  های ریالی در اختیار 
سازمان امور مالیاتی قرار می گیرد، اما تا زمانی که قانون نباشد؛ نظام مالیاتی 

نمی تواند از این سرمایه  ها مالیات دریافت کند.
وی در ادامه اظهار کرد: وجوه بانکی را در بانک مرکزی رصد می  کنیم و به 
اطلاعات هزینه  کرد تسهیلات دسترسی داریم. البته زیرساخت  ها باید به 
 روز و تکمیل شوند. از دولت و مجلس می  خواهیم که بودجه را ناتراز نبندند 

و اعداد درآمدی و هزینه  ای به طور کامل واقعی باشد. 
دکتر صالح آبادی با بیان اینکه دولت می تواند از محل مالیات درآمد جدیدی 
برای جبران کســری بودجه داشته باشد، افزود: از مجلس می  خواهیم که 

قوانین مربوط به مالیات بر جمع درآمد را زودتر تصویب کند.
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فروش اوراق بدون افزایش نرخ سود
رئیس  کل بانک مرکــزی در بخش دیگری از صحبت های خود با تاکید بر 
اینکه برنامه  ای برای افزایش نرخ ســود اوراق دولتی نداریم، افزود: فروش 
اوراق دولتی که از ابتدای سال به  ویژه طی ماه  های اخیر منتشر شده بود؛ 
تا پایان شــهریور ماه متوقف شد و در مهر ماه دولت هیچ اوراقی نفروخته 
اســت. از ابتدای سالجاری در کل ۴3 هزار  میلیارد تومان اوراق دولتی در 
بازار بین بانکی به بانک ها فروخته شــده اســت.  مقام ارشد بانک مرکزی 
در ادامــه افزود: زیرا بانک ها موظفند که 3 درصد از منابع خود را به خرید 
اوراق اختصاص دهند؛ این اوراق به  آســانی فروش رفت. وی با بیان اینکه 
به ســمت شفاف ســازی حرکت می  کنیم، ادامه داد: نظارت  های گذشته 
بانک مرکزی، نظارت  های مبتنی بر ریسک نبوده است؛ زیرا اگر مؤسسه  ای 
ریسک بالاتری دارد، باید متناسب با آن نظارت بر بانک یا مؤسسه تعریف 
شــود. بنابراین یکی از محور  های اصلاح نظام بانکی؛ اصلاح نگاه نظارتی 

بانک مرکزی به بانک ها و بازتعریف رابطه بانک ها با بانک مرکزی است.
برنامه های حمایتی از بازار سرمایه

رئیس  کل بانک مرکزی در خصوص برنامه های سیاستگذار برای بازار سرمایه 
افزود: برنامه ما برای بازار سرمایه؛ تعامل با این بازار و وزارت اقتصادودارایی 
اســت تا تعادل در بازار ســرمایه حفظ شود. تسهیلاتی که نظام بانکی به 
سیستم کارگزاری برای خرید اوراق بهادار می دهد و راه اندازی صندوق های 
بازارگردانی به وســیله بانک ها از جمله حمایت  های بانک مرکزی از بازار 

سرمایه است.
وی در ادامه تصریح کرد: در گذشــته بانک مرکزی برای ارائه تسهیلات به 
سیســتم کارگزاری محدودیت قائل بود. البته ما نیز تا سطحی تسهیلات 
می  دهیــم که به تولید لطمه ای وارد نشــود. به بانک هــا اجازه دادیم که 
صندوق های بازارگردانی داشــته باشــند و بر اســاس مصوبه شورایعالی 
پول واعتبــار ایــن صندوق ها جزو ســرمایه گذاری  های مجــاز بانک ها 

تلقی می  شــوند. علاوه بر این به شــرکت های ســرمایه گذاری بر اساس 
چارچوب  هایی تسهیلات پرداخت می شود تا بانک ها بتوانند شرکت تامین 

سرمایه داشته باشند.
حمایت از قانون جدید چک

دکتر صالح آبادی در خصوص قانون جدید چک نیز بیان کرد: این قانون؛ 
قانون خوبی است که باعث بازگشت اعتبار به چک  ها شده و با اجرای آن 

حجم چک  های برگشتی کاهش یافته است.
رئیــس  کل بانک مرکزی با بیان اینکه چــک الکترونیکی، چک موردی و 
اعتبار چک از جمله مواردی اســت که هنوز عملیاتی نشده است، تاکید 
کــرد: در بحث بانکداری دیجیتال در سیســتم بانکی تلاش می  کنیم تا 
دسترسی مردم به نظام بانکی تسهیل شود و بسته خدمات گوناگون بانکی 
در گوشــی  های تلفن همراه وجود داشته باشد که البته بخشی از این کار 

انجام شده است.
راهکارهای سیاستگذار برای جهش تولید مسکن

رئیس  کل بانک مرکزی با بیان اینکه در قانون آمده است ۲0 درصد منابع 
سپرده  های بانکی باید به بخش مســکن اختصاص یابد، تاکید کرد: این 

موضوع توسط بانک مرکزی کنترل و پیگیری می شود. 
وی گفــت: یک بخش قانون جهش تولید مســکن گرفتن تســهیلات 
از بانک هاســت، امــا ایجــاد صندوق های املاک ومســتغلات و تجمیع 
بازپرداخت  های مسکن مهر برای قانون جهش تولید مسکن از راهکار  های 

دیگر است. 
رئیس کل بانک مرکزی همچنین افزود: دولت؛ زمین و مجوز را در اختیار 
دارد و سرمایه گذاران بخش خصوصی می توانند با دریافت زمین و مجوز در 

بخش مسکن سرمایه گذاری کنند. 
دکتر صالح آبادی در پایان گفت: اگر بر عملکرد  ها نظارت عمومی داشــته 

باشیم؛ بسیاری از مسائل حل می شود.
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ایــن روزها عمــده توان ســازمان 
برنامه وبودجــه صــرف تدوین لایحه 
بودجه 1401 می شــود و ساعت ها زمان 
و ده ها متخصص نیاز اســت تا لایحه 
بودجه تدوین شــود. هر دولتی اهداف 
سیاســی خود را دارد و منویات خود را 
دنبال می کند و به اصطلاح آمده است 
تا اهداف حامیــان و مدافعان خود را 
بهترین  شک  بدون  کند.  پشــتیبانی 
اهداف  این  پیاده ســازی  برای  عرصه 

سیاسی؛ لوایح بودجه سالانه  است.
لایحــه بودجه ســال ۱۴0۱ که نخســتین 
بودجه تدوین  شده توســط دولت سیزدهم 
است؛ چند صباح دیگر روانه مجلس می شود 
و بررسی و تحلیل آن نشان می دهد که اراده 
حاکــم در قوه مجریه دنبال چیســت و چه 

اهدافی را مدنظر دارد؟
پس از آنکــه این لایحه بــه مجلس تقدیم 
شــود؛ به  طور قطع نماینــدگان نیز منویات 
و اهداف سیاســی و منطقه ای خود را بر آن 
تحمیــل می کنند و به اصطــلاح بر تعهدات 
مالی وسیاســی بودجه می افزایند و از ابتدای 
ســال ۱۴0۱ جامعــه نیز ناچار اســت آثار 
اقتصــادی این بودجه را تحمل کند و هزینه 

این اهداف را بپردازد.
این رویه ســال های متمادی است که تکرار 
می شــود و در پایان هر ســال که عمر یک 
بودجه به پایان می رســد؛ همــواره اینگونه 
بوده که هزینه های بودجه برای مردم بسیار 

بیشتر از عواید آن بوده است.
قاعدتــا بودجه باید خونی تــازه در رگ های 
اقتصاد کشــور جاری کند و هر بودجه باید 
پیــام خوبی برای آحاد اقتصــادی به دنبال 
داشته باشــد، اما در فرآیند تدوین وتصویب 
بودجــه اتفاقاتــی رخ می دهــد کــه آن را 

 تبدیل بــه تهدیدی بــرای اقتصاد کشــور 
می کند.

به همین دلیل اســت که هر ســال در موعد 
تدوین وتصویب بودجه؛ اقتصاددانان و ناظران 
اقتصادی مضطرب و نگران می شــوند که با 
تدوین یک لایحه بودجه دیگر، دوباره دردی 
روی دردهای اقتصاد ایران گذاشته می شود.

طی چند دهه گذشــته اقتصاد ایران بدترین 
و کاری ترین ضربه ها را از بودجه های سالانه 
خورده اســت. مثلا ریشــه ابرچالش کسری 
بودجه که منجر به متاســتاز ســرطان تورم 
در بدن اقتصاد ایران شــده است؛ طی چند 
دهه گذشــته عمدتا از طریــق بودجه وارد 
بدن این اقتصاد شــده و نقش بسیار مهمی 
 در تضعیــف و رنجور شــدن جامعــه ایران 

داشته است.
آن چه در سطور بالا مطرح شد؛ تکرار بدیهیات 
اســت که جامعه ایران طی سال های گذشته 
بــا تحمل هزینه فراوان آموخته اســت و در 
این مقطع بســیار حســاس باید موردتوجه 
سیاســتمداران حاکم بر دولت و مجلس نیز 

قرار گیرد.
هر چنــد که رئیس ســازمان برنامه وبودجه 
تاکید کرده اســت که مســیرهای تشــدید 
کســری بودجه مسدود خواهد شــد، اما از 
آنجــا که چنیــن وعده هایی را بــه کرات از 
سیاستمداران پیشین هم شنیده ایم و خلاف 
آن عمل شده؛ امید به اصلاح امور مالی دولت 

کمرنگ است.
موضــوع این اســت کــه قطعــا دولت طی 
ماه های آینده بــرای ایفاء تعهدات و وظایف 
خود دچار مشــکل مالی می شود که حاصل 
آن کســری بودجه اســت. کســری بودجه 
می توانــد دولت را وسوســه کند که از منابع 
بانک مرکزی برداشــت کند کــه نتیجه این 

اتفاقــات افزایش پایه پولی و حجم نقدینگی 
 خواهد بود که نتیجه  قطعی اش تشدید تورم 

خواهد بود.
دکتر مســعود نیلی پیــش از این به  صورت 
مبســوط توضیح داده است که تحریک پایه 
پولی در عصــر تنگنای درآمدهــای نفتی؛ 
بســیار خطرناک تر از تحریک پایه پولی در 
عصــر وفــور درآمدهای نفتی اســت و خبر 
بــد اینکه ما در بدتریــن تنگنای مالی چند 
دهه گذشــته قرار داریم، اما شاهد بیشترین 
 تحریــک پایــه پولــی چند دهه گذشــته 

هستیم.
واقعیــت این اســت که نیروهای سیاســی 
موســوم بــه اصولگرا کــه با شــعار عدالت 
اجتماعی شــناخته می شوند و عموما مدافع 
سیاســت های توزیعی هســتند؛ معمولا در 
دورانی قدرت را در دست داشته اند که قیمت 
نفت در ســطوح بالا قرار داشته و تحریم ها تا 

این حد پیچیده و سخت گیرانه نبوده است.
شــرایط فعلی از اساس با همه دوران  گذشته 
متفــاوت اســت و اقتصاد ایران در شــرایط 
بسیار شــکننده ای قرار دارد که این وضعیت 
باعث شــده اســت که غالــب اقتصاددانان 
 نســبت به وخیم تر شــدن اوضاع هشــدار 

دهند.
رئیس جمهــور دولــت ســیزدهم طی چند 
سخنرانی گذشته بارها تاکید کرده که حاضر 
اســت برای ایجاد اصلاحات ســاختاری در 
اقتصاد از آبروی خــود بگذرد. به  عنوان یک 
فعال اقتصادی از ایشــان درخواست دارم که 
این حســن نیت را در لایحــه بودجه ۱۴0۱ 

نشان دهند.
برای اصلاح ســاختار اقتصــاد و برای اینکه 
کشور در ســال آینده از یک سیل سهمگین 
در امان بماند؛ لازم است که هزینه های دولت 

به  شدت کاهش پیدا کند.
قطعا کشــور برای گذار از شــرایط ســخت 
پیش  رو نیاز بــه منابع مالی زیــادی دارد و 
در  صورتــی  کــه منابع موجود به درســتی 
هزینه نشــود؛ امیدی به گذار از وضع موجود 

نخواهیم داشت.
مــن لایحه بودجــه ۱۴0۱ را بــه مثابه پل 
صراط سیاســتمداران می دانــم و امیدوارم 
حال که نیروهای سیاســی حاکم، همسو و 
همگرا هســتند؛ هم دولــت و هم مجلس با 
درک صحیح از شــرایط موجــود به  گونه ای 
سیاســتگذاری کنند که کشــور از این پیچ 

خطرناک به سلامت عبور کند.

انتظارات
 از بودجه ۱۴۰۱

محسن جلال پور
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کارشناسان پاسخ می  دهند؛سا

بازار سهام با چه دلاری ارزنده است؟ 
زیرپوست فوبیای برجامی بورس

بازار ســرمایه بیش از یکسال است که در 
شــرایط رکودی به   سر می  برد؛ این در حالی 
است که سرمایه گذاران همچنان به بهبود 
اوضاع اقتصادی امیدوارند. یکی از دلایلی 
که افت شــاخص بورس طی  ماه های اخیر 
را رقم  زد؛ احتمال از ســرگیری مذاکرات 
برجــام و کاهش احتمالی نــرخ ارز بعد از 
توافقات بین المللی بود. معمولا تشــدید و 
توقف اقدامات دیپلماسی، بازارهای داخلی 
را هدف قرار می دهند و سرنوشــت دیگری 
برای آنها رقم می زنند؛ از این رو طی دو سال 
اخیر به کرات شاهد تغییر روند حرکتی بورس 

بوده  ایم.
با توجه به اهمیت موضوع برجام و پیامد احیاء آن 
بر دادوستدهای بورسی؛ سناریوهای متفاوتی روی 
میز معامله گران قرار می گیرد. واقعیت این اســت 
که بازگشت ایران به مذاکرات بین المللی همراه با 
وقوع کاهش انتظــارات تورمی؛ افت قیمت ارز در 

کوتاه مدت را به دنبال خواهد داشت. 
در این میان تحلیلگران ضمن خوش بینی نسبت به 
سودآوری بیشتر بنگاه های بورسی تاکید می کنند 
که کاهش نرخ دلار با چنین شدتی نباید به هراس 
سرمایه گذاران بازار سهام منجر شود. برآوردها نشان 
می دهد که با برداشته شــدن تحریم ها تغییرات 
مثبتی در هزینه تبادلات مالی، روند شرکت های 
صادراتــی و وارداتی و قیمت تمام  شــده قطعات 
و مواداولیه موردنیاز تولیدی هــا به  وجود خواهد 
آمد که در نهایت ســودآوری شرکت های بورسی 
را رقم می زند. در اینکه رفتار بازار ســهام به دنبال 
گشایش های سیاسی تحت تاثیر نوسانات قیمت 
دلار قرار می گیرد؛ شکی نیست، اما این تغییرات تا 

چه میزان می تواند بر روند بازار اثرگذار باشد؟
کارشناسان بورسی معتقدند در صنایع دلار محور 
افت قیمت دلار کمتر از نرخ پیش بینی شــده در 
بودجه شرکت ها باعث کاهش سودآوری می شود. 
البته میزان آن به قیمت پیش بینی شــده دلار در 
صورت های مالی بودجه ابتدای ســال شرکت ها و 
تفاوت آن با نرخ دلار نیمایی بستگی دارد، اما گروه 
دیگری از صنایع بورسی؛ صنایع ریال محورهستند. 
در اینگونه شرکت ها افت قیمت دلار موجب کاهش 
قیمــت مواداولیه وارداتی و در نتیجه کم  شــدن 
بهاء تمام  شده تولید می شــود که نهایتا می تواند 
 منجر به افزایش ســودآوری این گروه از شرکت ها 

شود.

تهدید دلار جدی نیست
در صورت گشــایش های بین المللی و عرضه زیاد 
دلار توســط دولت و بانک مرکزی ممکن است که 
نرخ دلار در مسیر نزولی قرار بگیرد. فردین آقابزرگی 
کارشناس بازار سرمایه ضمن بیان این مطلب گفت: 
امــا این ماجرا روی دیگری نیز دارد؛ عدم  توافق در 
حوزه برجام به معنی تداوم روند بلاتکلیفی و ابهامات 
ارزی است که در همین راستا معتقدم گزینه سوم 
محتمل ترین حالت در بین گزینه های مطرح شده 
است که آسیب جدی به تولید کننده، واردکننده 
و صادرکننــده وارد می کند و در عین حال امکان 
پیش بینی را از تحلیلگران و سرمایه گذاران سلب 
می کند. وی بــه احتمال از ســرگیری مذاکرات 
برجامی و تبعات آن بر نرخ دلار اشاره و اظهار کرد: 
از لحاظ اقتصادی در شــرایطی که رشد اقتصادی 
کشور در خوشبینانه ترین حالت از سوی صندوق 
بین المللی پول ۲ درصد پیش بینی  شده و با وجود 
رشــد فزاینده نقدینگی  کاهش نرخ ارز امکانپذیر 
نیست؛ با توجه به این شــرایط روند تورمی ادامه 
خواهد یافت. بر اســاس برآوردها کف نرخ تورم در 
سالجاری ۴0  درصد خواهد بود؛ لذا حتی در صورت 
دسترسی به منابع ارزی مسدود  شده به  نظر می رسد 
 که قیمــت دلار در میان مدت و بلندمدت کاهش 

پیدا نکند.

قیمت دلار
با وجود فضای کنترلی و دستوری که بر بازار حاکم 
اســت؛ در کانال ۲۷ تا ۲۸ هزار تومان در نوســان 
اســت و خبری از کاهش قیمت این اســکناس 
جنجالی نیســت.به گفته این کارشناس ارزیابی 
آینده بازار سرمایه با توجه به نرخ ارز نشان می دهد 
که اختلاف چندانی در سود شرکت های دلارمحور 
به  وجود نخواهد آمد. در همین راستا شرکت های 
صادرات محور محصولات خود را بر اساس نرخ دلار 
نیمایی محاسبه می کنند که در حال  حاضر حدود 
۱0 تا ۱۵  درصد زیر قیمت نرخ بازار آزاد است. این 
در حالی اســت که به  نظر می رسد قیمت دلار در 
 ماه های پایانی سال با توجه به میزان رشد تورم به 

مدار صعودی بازگردد.
واکنش متفاوت صنایع به کاهش نرخ دلار

یکی از دلایلی که افت شــاخص بورس طی چند 
هفته اخیر را رقم زده اســت؛ احتمال از سرگیری 
مذاکرات برجام و کاهش احتمالی نرخ ارز اســت. 
این موضوع از دو منظر قابل بررسی است؛ در نگاه 
نخست این پرسش به  وجود می آید که اساسا قیمت 
دلار در شرایط فعلی اقتصادی ایران تا چه سطحی 

احتمال کاهش دارد؟
این ابهامات در حالی ادامه دارد که در صورت افت 
نرخ ارز وضعیت سود ســازی شرکت ها نیز تغییر 
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خواهد کرد. در همین راســتا برخی کارشناسان 
کمبود منابع دولتی را مهم تریــن ادعا برای عدم  

حرکت نرخ دلار در مسیر نزولی عنوان می کنند.
حســن برادران   هاشمی کارشناس بازار سرمایه در 
همین خصوص ضمن اشــاره به وضعیت بودجه 
۱۴00 بیان کرد: با نگاهی به وضعیت درآمدهای 
دولت طی ماه های گذشــته مشخص می شود که 
 درصد وصول درآمدهای پیش بینی شده در لایحه 
بودجه کمتر از ۵0  درصد است. در چنین شرایطی 
حتی در صورت شروع مجدد مذاکرات بعید است 

که شاهد افت معنادار و پایدار نرخ ارز باشیم.
به گفته وی هر چند ممکن اســت که قیمت دلار 
به  صورت موقت اندکی کاهش داشــته باشد، اما 
این وضعیت نمی تواند تداوم یابد؛ از این  رو به  نظر 
می رسد که قیمت اقتصادی دلار در محدوده های 

کنونی ثابت بماند.
وی بــا بیان اینکه با فرض کاهش نرخ ارز وضعیت 
سودآوری شرکت های بورسی متفاوت خواهد بود، 
خاطرنشان کرد: در صنایع دلارمحور افت قیمت 
دلار کمتر از نرخ پیش بینی شده در بودجه شرکت ها 
باعث کاهش سودآوری می شود. البته میزان آن به 
قیمت پیش بینی شــده دلار در صورت های مالی 
بودجه ابتدای سال شــرکت ها و تفاوت آن با نرخ 
دلار نیمایی بســتگی دارد. برادران هاشمی عنوان 
کرد: از آنجا که بیشتر شرکت های صادرات محور 
نرخ دلار را بــرای فروش محصولات محتاطانه در 
نظر گرفته اند؛ کاهش افت دلار تا محدوده ۲0 هزار 
تومان نیز نمی تواند موجب کاهش پیش بینی سود 

اینگونه شرکت ها شود.
وی اظهارکرد: از سوی دیگر در صورت به نتیجه 

رسیدن برجام و لغو تحریم ها شرکت های صادراتی 
بــا افزایش فروش می توانند کاهش احتمالی نرخ 
دلار را پوشــش دهند، اما گروه دیگری از صنایع 
بورس، صنایــع ریال محور هســتند. در اینگونه 
شرکت ها افت قیمت دلار موجب کاهش قیمت 
مواداولیه وارداتی و در نتیجه کم  شدن بهاء تمام 
 شده تولید می شــود که نهایتا می تواند منجر به 

افزایش سودآوری این گروه از شرکت ها شود. 
به گفته وی البته شرکت هایی که از دلار ۴۲00 
تومانی استفاده می کنند؛ کاهش نرخ دلار در بهاء 
تمام  شده آن بخش از تولیدات آنها که ارز دولتی 
دریافت می کنند، اثری نــدارد. البته باید توجه 
داشت که  متغیرهای زیادی بر هزینه های تولید 

و یا سودآوری شرکت ها اثرگذار است.
این کارشناس بازار ســرمایه تاکید کرد: بررسی 
اثر کاهش نرخ ارز بر ســود آوری شرکت ها نشان 
می دهد کــه کاهش نرخ دلار نمی تواند اثر منفی 
چندانی بر سود آوری شــرکت های بازار سرمایه 
داشته باشد و کاهش قیمت نمادهای بازار به دلیل 

کاهش احتمالی نرخ ارز صرفا اثر روانی دارد.
شوک کوتاه مدت

»بازار سرمایه در فضای غبارآلودی به  سر می برد؛ 
بــه  طوری که در حال  حاضــر نرخ ارز به یکی از 
معضلات جدی فعالان بورسی تبدیل شده است. 
گرچه در اواخر دولت روحانــی زمزمه دلار ۱۵ 
هزار تومانی  نیز به  گوش می رســید، اما حتی در 
صورت به  ثمر رسیدن مذاکرات بین المللی بعید 
به  نظر می رسد که نرخ تعادلی دلار از کانال ۲۲ 
هزار تومان ســقوط کند.« این مطالب اظهارات 

مهدی افنانی کارشناس بازار سرمایه است.

وی بــا بیان اینکه اگر فرض را بر تؤافقات برجام 
بگذاریم در کوتاه مدت شاهد افت ناگهانی قیمت 
دلار به زیر ۲0 هــزار تومان خواهیم بود، اظهار 
کرد: این در حالی اســت که در میان  مدت و بعد 
از چند  مــاه نرخ دلار با افزایــش قیمت مواجه 
می شــود. با توجه به این مفروضات و با در نظر 
گرفتن ایســت قیمتــی دلار در کانال ۲۷ هزار 
تومان به  نظر می رســد در ســود شرکت های 
بورســی اتفاق خاصی رخ ندهد، اما بر اســاس 
برآوردها روند فروش شــرکت های صادراتی با 
افزایش ۱۵  درصدی و هزینه های این شرکت ها 

با کاهش مواجه می شود.
 EPS به گفته این تحلیلگر در دوران پسابرجام
شرکت های مذکور نه  تنها کاهشی نخواهد بود؛ 
بلکه بعد از تحریم ها و عبور از شوک قیمتی دلار 
وارد مدار صعودی خواهد شــد. در واقع تؤافقات 
بین المللی به نفع  EPSشرکت ها رقم می خورد.
وی عدم  شفافیت در برنامه های اقتصادی دولت 
را مهمترین مشــکل بازار سرمایه عنوان کرد و 
گفت: متاسفانه ســرمایه گذاران و کارشناسان 
اقتصــادی نمی داننــد در صــورت توافقــات 
برجامی سیاســت های دولت و بانک  مرکزی چه 
سمت وســویی به خود خواهــد گرفت؛ چراکه 
سیاســت های اقتصادی دولــت و بانک  مرکزی 
در ابهام قرار دارد. بر همین اســاس عدم آگاهی 
از برنامه هــای اقتصــادی دولــت طــی چند 
 ماه آینــده لطمه بزرگــی به ســرمایه گذاران 
 بازارهای مختلف به  ویژه ســهامداران بورســی 

وارد می کند.
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مرحبا سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس:

بورس کالا  گزارشگر بازار است

سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس با 
بیان اینکه مجلس مخالف قیمت گذاری 
دستوری است، گفت: باید این فهم مهم 
در اقتصاد کشور شکل بگیرد که بورس 
کالا؛ بســتر معاملات کالاها و گزارشگر 
بازار است و اگر قیمت کالایی بالا یا پایین 
می رود؛ ناشی از روند عرضه وتقاضاست. 
به عبارتی دیگر بورس کالا تصویر روشنی 
از بازار را به سیاستگذار نشان می دهد که 
او نسبت به رفع معضلات بازار اقدام کند.

غلامرضا مرحبا اظهار داشت: مجلس به نحوه 
تنظیم بازارها که وظیفه دولت است و همچنین 
قیمت گــذاری کالاها ورود پیدا نمی کند و اگر 
برخی نمایندگان در خصوص تعیین قیمت ها 
سخن می گویند؛ صرفاً اظهارنظرهای شخصی 

آنان است.
وی تأکید کرد: بررسی این موضوع که در روند 
تنظیم بازارها آیا ترک قانون انجام  شده یا خیر؟ 
وظیفه مجلس خواهد بود، اما اینکه بازار چگونه 
تنظیم شود و چگونه برای بازار تصمیم گرفته 

شود؛ از حیطه وظایف مجلس خارج است.
مرحبا گفت: اگــر اقدامــی غیرقانونی مانند 
قیمت گذاری دستوری کالاها در بازار سرمایه 
انجام شود؛ مجلس به  وسیله ابزارهای نظارتی 
توســط نماینــدگان مــورد رســیدگی قرار 
می دهــد، اما اگر خود مجلس بخواهد به بحث 
قیمت گذاری کالاها ورود کند؛ نادرست است و 

جزو وظایف مجلس نیست.
قیمت واقعی در مکانیسم عرضه وتقاضا 

کشف می شود
سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس با تأکید 
بر اینکه اساساً با قیمت گذاری دستوری موافق 
نیستم، توضیح داد: باید فرآیندهای گذشته و 
روال های سنتی را اصلاح کنیم. به عبارت دیگر 
قیمت واقعی کالاها در مکانیسم عرضه وتقاضا و 
در یک شرایط سالم کشف می  شود که در این 
صورت نیز اجحافی در حق هیچ یک از طرفین 

معامله نمی شود.
مرحبا با بیان اینکه قیمت گذاری دســتوری 
فسادآفرین اســت، افزود: ابتدای انقلاب برای 
آنکه تأمین کالاها در شــرایط جنگی بســیار 

ســخت بود؛ لازم بود که دولت بــه بازار ورود 
داشته باشد و برای کالاهای اساسی و موردنیاز 
مردم قیمت گــذاری کند، اما بعــد از جنگ 
تحمیلــی و با توجه به رشــد تولید کالاها در 
کشــور دیگر نیازی به حضور مداوم دولت در 
بازار نیســت و بازار باید به نظام عرضه وتقاضا 

سپرده شود.
گزارشگری بورس کالا

وی معتقــد اســت: بــورس کالا محلی برای 
عرضه وتقاضای شفاف اســت و در این بورس 
می توان کالا را به رقابت گذاشــت تا کشــف 
نرخ به  درستی انجام شود. در این فضا هرگونه 
دخالت موجب بر هم خوردن تعادل بازار شده 

و ناهنجاری هایی ایجاد می کند.
به گفته وی باید این فهم مهم در اقتصاد کشور 
شــکل بگیرد که بورس کالا؛ بســتر معاملات 
کالاهــا و گزارشــگر بازار اســت و اگر قیمت 
کالایی بالا یــا پایین می  رود؛ ناشــی از روند 
عرضه وتقاضاست. به عبارتی دیگر بورس کالا 
تصویر روشــنی از بازار را به سیاستگذار نشان 
می دهد که نسبت به رفع معضلات بازار اقدام 

کند.  
مرحبا اذعان کرد: وقتی به عملکرد ســال های 
گذشــته نگاه می کنیم؛ می بینیــم هر جا که 
دولت مداخلــه ای در بورس داشــته و باید و 
نبایدی را مشخص کرده اســت؛ شرایط بازار 
از حالت طبیعی خارج  شده و مفسده هایی به 

وجود آمده است.
سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس توضیح 
داد: ما در گذشته در بازارهای مختلف از جمله 
پتروشیمی تعیین سقف قیمت را تجربه کردیم 
و این مداخله دولت باعث شــد که مفسده ای 
بزرگ شــکل بگیرد، نظم بازار به هم خورد و 
بازار ســیاهی بــزرگ خارج از بورس شــکل 
بگیرد. دولت جدید و سیاستگذاران باید از این 
تجربه های گرانقیمت که با تحمیل هزینه های 
بسیار بر اقتصاد به دســت آمده است؛ نهایت 
بهــره را ببرند و به نظام بازار که ابزار اصلی آن 

بورس کالاست؛ اعتماد کنند.
مرحبــا در پایان گفت: طی ماه های گذشــته 
تجربــه موفق عرضه ســیمان در بــورس را 
داشــتیم که برای تداوم آرامش فعلی در بازار 
و حمایت از تولید باید بر ســازوکار بازار باقی 
بمانیــم و اگر هــم به دلایل مختلف شــاهد 
تلاطم قیمتی بودیم؛ با بررســی کارشناســی 
 اقــدام به تامین صحیح بازار و پوشــش تقاضا 

کنیم.
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طی سال های 98 و 99 در بازار سرمایه 
با یک پدیده مواجه شــدیم و آن رونق 
بازار ســرمایه از طریق ورود و افزایش 
شاخص فعالیت سرمایه  گذاران حقیقی 
با میزان آشنایی کمتر و سرمایه  گذاری 
به صورت مستقیم در این بازار بود. وزن 
معاملات سرمایه  گذاران حقیقی هر روز 
در مقایســه با معاملات سرمایه  گذاران 
حقوقی افزایش پیدا می کرد و در مقابل 
سرمایه  گذاران حقوقی تغییر خاصی در 

شاخص فعالیت خود نداشتند.
آنچــه این   روز    هــا باعث کاهــش رونق بازار 
ســرمایه و به عبارتی دیگــر کاهش حجم و 
ارزش معاملات شده؛ در واقع ناشی از کاهش 
حجم معاملات سرمایه  گذاران حقیقی است. 
با توجه به اینکه این قشــر از سرمایه  گذاران 
متحمل زیان شــدند؛ قاعدتا در بازار انتظار 
می رفــت که برای مدت       نســبتا طولانی این 
بخش از ســهامداران غیرحرفه  ای را در بازار 

سرمایه از دست بدهیم.
بنابراین از همان زمان باید تلاشــی صورت 
می گرفت تا از طریق تشویق سرمایه  گذاران 
عــادی و غیرحرفــه  ای به ســرمایه  گذاری 
غیرمســتقیم در بازار سرمایه؛ جریان نقدی 
ورودی به بازار حفظ شود. متاسفانه به دلیل 
اینکه چنین تلاشی محقق نشد؛ اکنون بخش 
زیــادی از مخاطبان و ســرمایه  گذاران بازار 

سرمایه را از دست داده  ایم.
کماکان اگر بخواهیم بازار ســرمایه پر رونقی 
داشته باشیم؛ باید بتوانیم از طریق ابزار  های 
جایگزین و بــه عبارتی بهتــر صندوق های 
سرمایه  گذاری؛ ریسک ســرمایه  گذاری این 
قشــر از ســهامداران را کاهــش دهیم و در 
انتظار آشــتی این دســت از فعالان با ورود 

جریان نقدی جدید به بازار سرمایه باشیم. 

مادامــی  که جریــان نقدی جدید بــه بازار 
وارد نمی شــود؛ نبایــد انتظــار داشــت که 
حجم معاملات به اعــداد و میانگینی که در 
ســال های ۹۸ و ۹۹ به ثبت رسید؛ بازگردد. 
حــال بــرای اینکه بتــوان به  طــور مجدد 
شــاهد افزایش حجــم معاملات بــود؛ باید 
اعتمادسازی و کاهش ریسک سرمایه  گذاری 
 برای این قشــر از فعــالان بازار ســهام نیز 

انجام شود.
همزمان باید تلاش کرد که ابزار مشتقه در بازار 
ســرمایه راه  اندازی شود، فرهنگ  سازی لازم 
هم برای افزایش ســواد مالی سیاستگذارانی 
کــه اظهارنظر آنها در بازار ســرمایه   اثر  گذار 
بوده و هم سرمایه  گذاران عادی صورت گیرد 
تا شــاهد ایجاد رونق مجدد در بازار سرمایه 
باشیم. فارغ از این موارد واقعیت امر این است 
که اکنون تعداد ریســک    های سیستماتیکی 
که بتواند تاثیر قابل توجهی در بازار ســرمایه 

داشته باشد؛ زیاد است.
در چنین شــرایطی نباید انتظار داشــت که 
سرمایه  گذاران تصمیم های متهورانه بگیرند، 
اما ایــن نوید را می توان داد کــه با توجه به 
گزارش هــای 6 ماهه شــرکت  ها و همچنین 
افزایــش قابل توجــه قیمــت   کامودیتی      ها 
در بازار    هــای جهانــی که به  نظر می رســد 
این ســطح از قیمت ها در اعــدادی بالاتر از 
میانگین چند سال گذشــته تثبیت خواهد 
شد؛ احتمالا شــرکت های کامودیتی محور 
که وزن قابل توجهی در بازار ســرمایه کشور 
دارنــد؛ می توانند ســود  های مطلوبی ایجاد 
 کننــد و بــرای دوره بلندمــدت نیــز آن را 

تکرار کنند.
طبیعتا نباید این ریســک را فراموش کنیم 
که ممکن اســت برخــی از محدودیت  ها و 
سیاســت های دولت نظیر اعمال محدودیت 

در قیمت گــذاری کالا یــا تغییر رویه قیمت   
ســودآوری  آینــده  انــرژی؛  حامل  هــای 
 این دســت از شــرکت  ها را دچار نوســان 

و تغییر کند.
تاکیــد وزیــر اقتصاد بــر ایــن موضوع که 
اعمال سیاســت های قیمت گذاری کالا جزو 
استراتژی  های جدی نیست و تعیین تکلیف 
کردن قیمت حامل    های انرژی می تواند منجر 
بــه افزایش پیش  بینی پذیری بازار ســرمایه 
شــود؛ در عین حال می تواند نوید یک سود 
پایدار برای این دســت از شــرکت  ها داشته 

باشد.
در این شــرایط می توان انتظار داشــت که 
بــازار دچار یک رونق نســبی نیز می شــود. 
به اعتقــاد بنــده تغییــرات کوتاه مدت در 
بازار ســهام نمی  تواند تحت عنوان نتیجه  ای 
در راســتای تصمیم گیری ســرمایه  گذاران 
در بــازار ســرمایه کــه با هــدف بلندمدت 
 اقدام به ســرمایه  گذاری می کننــد؛ در نظر 

گرفته شود. 
هر اندازه که به پایان سال نزدیک می  شویم؛ 
در حالی کــه پیش  بینی پذیری تســهیل و 
میزان انحــراف از پیش  بینی  ها و آنچه که در 
گزارش     شــرکت  ها وجود دارد، کمتر شــود؛ 
می توان روز  های نســبتا بهتــری را از بازار 

سرمایه انتظار داشت. 
پیش  بینی می شــود که در ماه هــای پایانی 
ســال بازار ســرمایه پر رونق  تــر و بازدهی 
بالاتــری را نســبت به بــازار پول یــا بازده 
بدون ریســک داشته باشــد. در عین حال 
باید توجه داشــت کــه بازار ســرمایه بازار 
بلندمدتی اســت و باید انتظارات نســبت به 
کســب بازدهی هم انتظارات بلندمدت  تری 
 نسبت به بازار پول و سایر بازار  های جایگزین 

باشد.

رونق بورس
 با چند راهکار

علی اسلامی  بید  گلی- کارشناس بازار سرمایه
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قانــون هدفمنــدی یارانه   ها وارد 
پرفرازونشیب  عمر  سال  یازدهمین 
خود شده و به  رغم گذشت بیش از 
یک دهه موضوع هدفمندی به  ویژه 
انرژی همچنان  در حوزه حامل    های 
با چالش    هایی روبه روســت. در این 
نوشــتار قصد دارم توجــه به این 
چالش    ها را در قالب چند پرســش 
که جزو  پرســش    هایی  کنم؛  جلب 
اولویت      های حیاتی کشــور است و 
بهتر اســت که قبــل از هر تصمیم 
جدیــد به آنها فکر کــرد. در واقع 
اینها ســؤلات بنیادینی هستند و 
بدون پاسخگویی به آنها راه به جایی 

نخواهیم برد.
آذر ۱3۸۹ بود که جراحی بزرگ اقتصاد 
ایران از ســوی دولت دهم انجام شــد و 
قیمت بنزین سهمیه    ای از ۱00 تومان به 
۴00 تومــان و بنزین آزاد به ۷00 تومان 
افزایــش یافت. اصلاح قیمــت گازوئیل 
شــدیدتر بود؛ به    گونــه    ای که قیمت آن 
از ۱6/۵ تومــان به ۱۵0 تومان در حالت 
سهمیه ای و به ۲۵0 تومان در حالت آزاد 
رسید. اما این تنها فاز اول بود؛ فازهای دوم 
و سوم این طرح تحت   الشعاع تحریم    ها و 
تیرگی روابط دولت ومجلس قرار گرفتند. 
بحــث انصراف از یارانه   ها و شناســایی و 
حذف ثروتمندان هم به نتیجه نرسید تا 
اینکه در آبان ۹۸ قیمــت بنزین آزاد به  
یکباره ســه برابر شد و قیمت سهمیه    ای 
نیز از هزار تومان به ۱۵00 تومان افزایش 
یافت و اعتراضات و خساراتی در کشور به 

بار آورد که قابل اجتناب بودند.
حال نخســتین ســؤالی کــه در اینجا 
مطرح می شــود؛ مربوط به ماهیت طرح 
هدفمندی اســت: آیا این طــرح ماهیتا 
از نوع آزادســازی انرژی اســت یا از نوع 

هدفمندسازی یارانه   ها؟
توضیــح اینکه بین این دو دیدگاه تفاوت 
بزرگی وجود دارد. از دیدگاه آزادســازی 
انــرژی منابع حاصل از ایــن طرح نباید 
بازتوزیع شــود؛ بلکه درآمد حاصله باید 
در اختیــار دولت قــرار گیــرد و مانند 
ســایر درآمدهای دولت در قالب بودجه 
تخصیص یابد، امــا از دیدگاه هدفمندی 
درآمد به  دســت  آمده بایــد میان مردم 
توزیع شود. بر اساس این دیدگاه بازتوزیع 
این یارانه   ها در واقع بازتوزیع رانت حاصل 
از منابــع طبیعی نفت وگاز اســت. البته 
هر دو دیدگاه طرفداران و اســتدلال   های 
خــاص خــود را دارند که بیــان آنها در 
ایــن مجال مختصر میســر نیســت، اما 
دولت جدید باید موضع خود را نســبت 
به این موضوع مشــخص کند و الزامات و 

پیامدهای هر یک از آنها را بپذیرد.
در صورتــی کــه دیــدگاه اول یعنــی 
آزادســازی انرژی و تخصیص درآمدهای 
آن بــه دولت را بپذیریــم؛ دیگر نوبت به 
بحث   های چالشــی شناســایی خانوارها 
و دهک   های درآمــدی و حذف دریافت 
یارانه نمی   رســد. اما بر اســاس روند یک  
دهــه گذشــته و اعطاء یارانه مســتقیم 
بــه مردم به نظر می رســد کــه موضوع 
هدفمندی و بازتوزیع رانت منابع طبیعی 

نظــر غالب بــوده و چنانچه این مســیر 
ادامه یابد؛ ســؤال دوم پیش روی دولت 
جدید نحوه شناســایی درآمد خانوارها و 
حذف ثروتمندان از دریافت یارانه است؛ 
موضوعی که با طرح خوشه   بندی، انصراف 
از یارانه   ها، شناسایی دهک   های پردرآمد 
و نهایتا ســرک کشــیدن یا نکشیدن به 
حســاب مردم هنوز به نتیجه نرســیده 
است. افزوده شدن یارانه معیشتی پس از 
افزایش اخیر قیمت بنزین نیز این معضل 
را دوچندان کرده است. بدون داشتن آمار 
و اطلاعات دقیق اقتصادی از مردم مانند 
آنچه در کشورهای توســعه یافته وجود 
دارد؛ اجــرای چنین طرح   هایی را همواره 

با مشکلات عدیده ای روبه رو می   سازد.
سؤال دوم در مورد ادامه پرداخت نقدی 
یارانه یــا تبدیل آن به یارانــه کالایی یا 
توســعه چتر تامین  اجتماعی اســت. در 
این خصوص نیــز دیدگاه   های مختلف و 
تجارب متعددی در کشــورهای مختلف 
وجــود دارد. طی ســال های اخیر توزیع 
سبد کالایی، طرح تحول سلامت و بحث 
همگانی کردن بیمه ســلامت به صورت 
ناقص و ناموفق در کشور اجرا شده است.

در مجموع به نظر می رسد که بزرگ ترین 
آســیب طــرح هدفمنــدی یارانه   ها در 
دهــه گذشــته، ضعــف تصمیم گیری 
و تصیم   ســازی در اصلاحــات بــزرگ و 
بلندمدت اقتصادی بوده که بخش زیادی 
از آن متوجه قوه مقننــه و ناتوانی آن در 
ایجاد بستری باثبات برای اجرایی کردن 
چنین طرح   هایی اســت. مجلس علاوه بر 

زمان  تصمیم های 
دشــوار

روح   اله کهن   هوش   نژاد-کارشناس اقتصاد انرژی
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تصویب قوانیــن؛ وظیفه پیگیری اجرایی 
شدن آنها را نیز بر عهده دارد. 

مثلا طبق قانــون هدفمنــدی یارانه   ها 
مصوب سال ۸۹ باید قیمت فروش داخلی 
بنزین، نفت  گاز، نفت کوره، نفت ســفید و 
گاز مایع و سایر مشــتقات نفت با لحاظ 
کیفیت حامل   ها و با احتساب هزینه   های 
مترتب )شامل حمل ونقل، توزیع، مالیات 
و عوارض قانونی( به  تدریج تا پایان برنامه 
پنج   ساله پنجم توسعه اقتصادی، اجتماعی 
و فرهنگی جمهوری اسلامی ایران کمتر از 
۹0 درصــد قیمت تحویل روی کشــتی 
)فوب( در خلیج فارس نباشد. مجلس باید 
پیگیری اجرای ایــن قانون را با تاکید بر 
تدریجی بودن آن دنبال می   کرد تا شاهد 
افزایش یکباره و شــوک قیمت بنزین در 

آبان ۹۸ نبودیم.
بــا عنایت به مــوارد فوق؛ توجــه به دو 
نکته حائزاهمیت اســت: اول اینکه طی 
یک دهه گذشــته مفهوم یارانه و اصطلاح 
هدفمندی یارانه   ها بــه  ویژه یارانه انرژی 
به صورت نادرســتی مورد استفاده قرار 
گرفته اســت. مثلا برای محاســبه یارانه 
انرژی گفته می شود چنانچه میزان بنزین 

مصرفی در داخل را به قیمت فوب صادر 
می   کردیم، درآمد بیشــتری عاید دولت 
می   شد؛ بنابراین مبلغ مابه   التفاوت یارانه 
انرژی تلقی می شــود. این در حالی است 
کــه فقط آن مقــدار از بنزیــن که وارد 
می شــود و دولت آن را به قیمت بالاتری 
می   خرد و به نرخ کمتری به مصرف کننده 
می   فروشد؛ یارانه محسوب شود. بنابراین 
زمانی کــه واردکننده بنزین نیســتیم؛ 

یارانه انرژی دیگر معنایی ندارد.
دوم اینکــه اقتصاد انرژی از مصادیق بارز 
  )Market Failure( شکســت بازار
اســت. مکانیزم بازار و تخصیص بهینه از 
طریق قیمت و قیمت های نسبی معمولا 
در حوزه اقتصاد انرژی با شکست مواجه 
می شود. در اقتصاد انرژی ثابت شده است 
که افزایش قیمت نقش بســیار کمی در 
کاهش مصرف وتقاضــا دارد؛ مگر اینکه 
قیمت بســیار بالا برود که آن هم تنها در 
کوتاه مدت باعث افت مصرف می شــود و 
در ادامه نیز تورم وحشتناکی را به دنبال 
خواهد داشــت. تجربه یک دهه گذشته 
هدفمندی یارانه   ها در حــوزه انرژی نیز 

گواه آشکاری بر این مسأله است.

مباحثــی کــه در کشــور در خصوص 
و  یارانه   هــا  هدفمنــدی  موضــوع 
پرداخــت نقــدی و غیرنقــدی به مردم 
مطــرح می شــود؛ نشــان می دهد که 
همچنــان رویکــرد و تفکــر هدفمندی 
 یارانه   هــا غالــب اســت؛ نه آزادســازی 

انرژی. 
تجربه جهانــی و تجربه بیش از یک دهه 
قانون هدفمندی به  خوبی نشان می دهد 
که رویکرد هدفمنــدی یارانه   ها کارآیی 
لازم را ندارد، اما از دیدگاه آزادسازی انرژی 
منابع حاصــل از طرح   های یارانه   ای نباید 
بازتوزیع شــود؛ بلکه درآمد حاصله باید 
در اختیار دولت قرار گیرد و مانند ســایر 
درآمدهای دولت در قالب بودجه تخصیص 
یابد. این در حالی اســت که طی یک دهه 
گذشته وضعیت فقر و خط فقر نابسامان 
بوده اســت. راه مبارزه با فقر و حمایت از 
دهک   هــای ضعیف را نه در پرداخت   های 
انتقالــی؛ بلکه در اصلاح نظــام مالیاتی 
و توســعه نظام بیمه و تامین اجتماعی و 
ارائه کالاهای عمومی )بهداشت وآموزش( 
بایــد جســت وجو دولــت   باکیفیــت 

 کرد.
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طرح ویژه وزارت صمت در راستای مدیریت هوشمند بازار 
و رفع دغدغه تولیدکنندگان از طریق قراردادهای کشــف 
پریمیوم در بورس کالای ایران آغاز شد که مصرف کنندگان 
اســتقبال ویژه ای از عرضه شمش فولاد شرکت های جهان 
فولاد سیرجان، چادرملو و فولاد کاوه جنوب کیش داشتند 
و در مجموع 175 هزار تن در قالب 27 قرارداد مورد معامله 
قرار گرفت تا نخســتین گام در طرح وزارت صمت محکم 

برداشته شود.  
بر اســاس آمارهای معاملاتی قرارداد کشــف پریمیوم شمش بلوم 
شــرکت جهان فولاد ســیرجان، ۱۱ قرارداد کشف پریمیوم شمش 
فولاد شــرکت معدنی وصنعتی چادرملو و ۴ قرارداد کشف پریمیوم 
شمش بلوم شرکت فولاد کاوه جنوب کیش جمعا معادل ۱۷۵ هزار 
تن محصول مــورد معامله قرار گرفت که دو قــرارداد جهان فولاد 
ســیرجان و چادرملو برای تحویل ســه ماهه پایانی سال و قرارداد 

فولاد کاوه جنوب کیش برای دو ماه پایانی سال منعقد شد.  
6 قرارداد ملی مس هم معامله شد

همچنیــن ۱۲0 تن مس کاتد ملی مس در قالب 6 قرارداد ۲0 تنی 
دادوســتد شد تا تعداد قراردادهای کشــف پریمیوم به 33 قرارداد 
برسد. تاریخ معامله نهایی قراردادهای مس کاتد از ۲0 دی ماه تا ۱6 
اسفندماه سالجاری ادامه دارد و تاریخ تحویل اولین قرارداد ۲۸ دی 

ماه و آخرین قرارداد ۲۴ اسفند ماه است.
گفتنی اســت تاریخ معامله نهایی قراردادهای شــمش بلوم جهان 
فولاد سیرجان از 6 دی ماه شروع و تا ۲3 اسفند ماه سالجاری ادامه 
دارد. تاریــخ تحویل اولین قرارداد نیز ۱۱ دی ماه ســالجاری اعلام 
شــده و تحویل در سایر قراردادها به ترتیب تا ۲۸ اسفند ماه امسال 

ادامه می یابد.
در معاملات چادرملو نیز تاریخ معامله نهایی قراردادهای شمش بلوم 
از 6 دی ماه شــروع و تا ۱6 اســفند ماه ادامه می  یابد. تاریخ تحویل 
اولین قرارداد کشف پریمیوم ۱۴ دی ماه و تحویل در سایر قراردادها 

به ترتیب تا ۱6 اسفند ماه ادامه می  یابد.
علاوه بر این در معاملات فولاد کاوه تاریخ معامله نهایی قراردادهای 
شــمش بلوم از ۱۱ بهمن ماه شروع و تا ۱6 اسفند ماه ادامه می یابد. 
تاریخ تحویل اولین قرارداد کشف پریمیوم ۱6 بهمن ماه و تحویل در 

سایر قراردادها به ترتیب تا ۲۱ اسفند ماه ادامه می یابد.
کشف پریمیوم چیست؟

کشــف پریمیوم قراردادی اســت که در بازار فیزیکی بورس کالای 
ایران معامله می شود و به موجب آن طرفین متعهد می شوند که در 
زمان مشخصی در آینده )تحویل، حمل یا بارگیری( کالا را بر اساس 
قیمت نهایی )قیمت مبنا به علاوه مابه التفاوت توافق شده( معامله 
کنند. خریدار بخشــی از بهاء معامله را در زمان توافق به فروشــنده 

وزارت صمت گام نخست مدیریت هوشمند 
بازار را محکم برداشت
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نامه مهم رئیس سازمان بورس به وزیر نفت:

استارت دیپلماسی فعال
 در بازار سرمایه

رئیس ســازمان بورس واوراق بهادار پــس از دیدار با مدیرعامل 
ایران خودرو برای حذف قیمت گذاری دستوری خودرو در نامه ای 
مهم به وزیر نفت ضمن تاکید بر اهمیت شــفاف شدن روابط مالی 
دولت با پالایشگاه  ها؛ دو پیشنهاد راهگشا برای پایان سردرگمی 
ســهامداران مطرح کرده است. به نظر می  رســد دور جدیدی از 

دیپلماسی فعالانه در بازار سهام استارت خورده است.
قصه از آنجا شــروع شــد که شــرکت پالایش نفت تهران برخلاف سایر 
شرکت های پالایشی اثر افزایش نرخ نفت بر حاشیه سود خود را به صورت 
معکوس به بازار سهام مخابره کرد؛ رخدادی که گمراه کننده به شمار می رفت 
و بورس را به فاز ابهام فرو برد. حال رئیس جدید سازمان بورس واوراق بهادار 
در نامه ای که با اهمیت ارزیابی می شود؛ ضمن تاکید بر اهمیت شفاف شدن 
روابط مالی دولت با پالایشگاه ها دو پیشنهاد راهگشا برای پایان سردرگمی 
سهامداران مطرح کرده است. مجید عشقی در این نامه از وزیر نفت خواسته 
است که »وزارت نفت؛ نفت خام را به قیمت کشف شده در بورس انرژی و پس 
از اعمال تخفیف  های مندرج در قانون الحاق برخی مواد قانون تنظیم  بخشی 
از مقررات مالی )۲( به شــرکت  های پالایشــی تحویــل دهد. ضمن آنکه 
شرکت های پالایشی بتوانند پس از تامین سوخت کشور؛ مازاد محصولات 
خود )فرآورده  های اصلی و ویژه( را به صورت مستقل به فروش برسانند. این 
مهم به شفاف شدن رویه فروش محصولات از سوی شرکت های پالایشی و 
تامین ارز موردنیاز برای اجرای پروژه های توسعه و بهبود محصولات کمک 
شایانی خواهد کرد.« همچنین در این نامه از اوجی خواسته شده است که 
»موضوعاتی از قبیل قیر به دستگاه های اجرایی )موضوع بند ز( تبصره )۱( 
ماده واحده قانون بودجه ســال ۱۴00 کل کشور در صورت لزوم با تنظیم 
قرارداد مشخص و با رعایت صرفه و صلاح سهامداران شرکت  های ذیربط )از 
جمله شرکت های پالایش نفت( به شرکت های مزبور محول شود.« گفتنی 
است پس از گذشت اندک زمانی از انتصاب رئیس جدید سازمان بورس واوراق 
بهادار و در این فرجه کوتاه او ضمن دیدار با مدیرعامل ایران خودرو که حذف 
قیمت گذاری دستوری محور آن جلســه بود؛ با نامه مزبور دور جدیدی از 

دیپلماسی فعالانه را در بازار سهام استارت زده است.

پرداخت و تســویه مابقی وجه متعاقباً بر اساس شرایطی انجام 
می شود که در زمان عقد قرارداد مشخص می گردد.

مکانیسم این قرارداد به گونه ای است که در ابتدای انجام توافق 
طرفین باید قسمتی از ارزش حدودی معامله را نزد اتاق پایاپای 

به عنوان وجه  الضمان تودیع کنند. 
در این قرارداد پریمیوم مبلغ یا درصدی است که جهت محاسبه 
قیمت نهایی به قیمت مبنا اضافه یا از قیمت مبنا کسر مــی شود 
و قیمت مبنــا قیمتی است که در زمان تعیین شده در اطلاعیه 

عرضه؛ توسط مرجع مورد قبول بورس اعلام می شود.
به این ترتیب معامله نهایی زمانی بین طرفین منعقد می شــود 
که در قرارداد کشف پریمیوم طرفین متعهد به انجام آن طبق 

ضوابط بورس شده اند.
این معامله در زمان مشخص شده در قرارداد کشــف پریمیوم بر 
اساس قیمت نهایــی توسط بورس میان طرفین قرارداد کشف 
پریمیوم به صورت قرارداد نقد، نســیه یا سلف منعقد می شــود. 
قیمت نهایی در این قراردادها از فرمول توافق شــده بین طرفین 

و پریمیوم کشف شده در تالار قابل محاسبه است.  
تجربه های بین المللی 

ایــن قراردادها در حالی برای اســتفاده در بــورس کالای ایران 
طراحی شده است که در بیان سابقه و نمونه های مشابه از انعقاد 
این نوع قراردادها در بورس های کالایی در دنیا می توان به بورس 
فلزات لندن اشــاره کرد؛ گرچه تفاوت هایــی بین این قراردادها 
در بــورس کالای ایران با قراردادهــای پریمیوم در بورس لندن 

وجود دارد.  
به طوریکه در بــورس فلزات لندن به دلیل گســتردگی دامنه 
انبارهای پذیرش شده در کشورهای مختلف؛ خریدار محصولی 
را از یــک عرضه کننده خریــداری می کند، امــا محل تحویل 
توســط عرضه کننده تعیین می شــود؛ این در حالی اســت که 
 خریــداران تمایــل دارنــد کالا را در منطقــه ای دیگر تحویل

 بگیرند.
به همین دلیل با کمک قراردادهــای پریمیوم خریدار می تواند 
کالای مشــابه را از انبار دیگری در یک منطقه یا کشور دیگری 

تحویل بگیرد.
تضمین خریدوفروش برای تولیدکننده و خریدار

مزیت اصلی اینگونه قراردادها نســبت به سایر قراردادها در آن 
اســت که در قرارداد کشــف پریمیوم خریدار از رسیدن کالا و 
تامین به موقع اطمینان خاطر دارد؛ حال آنکه در قراردادی مثل 
سلف خریدار باید از وضعیت مالی خوبی برخوردار باشد تا جنس 

موردنظر را پیش خرید کند.
در این میان ممکن اســت برخی خریداران سرمایه موردنیاز را 
بــرای تامین مواداولیه مصرفی خــود در اختیار ندارند، اما برای 
حفظ تولید آتی خود نیازمند تضمین هســتند که این ضمانت 
به کمک قرارداد کشــف پریمیوم امکانپذیر اســت. ضمن  اینکه 
فروشــنده نیز این اطمینان را پیدا می کنــد که کالای تولیدی 
خــود را در تاریخ سررســید می فروشــد. با معاملات کشــف 
پریمیــوم در بورس کالای ایران هــم تولیدکننده و هم خریدار 
اطمینــان پیدا می کنند که در هر فصل در زمینه تولید محصول 
و خریــد مواداولیه موردنیاز خــود در بازار مشــکلی نخواهند 
 داشــت و این اتفاق به طور مســتقیم تولید کشور را تحت تأثیر 

قرار می دهد.
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نامه رئیس سازمان بورس به وزیر صمت:

قیمت گذاری دستوری خودرو را حذف کنید

رئیس سازمان بورس واوراق بهادار در 
نامه ای به وزیر صنعت، معدن و تجارت 
بــا انتقاد از قیمت گذاری دســتوری 
خودرو پیشــنهاد کــرد محصولات 
خودرویــی از شــمول قیمت گذاری 

شورای رقابت خارج شود.
مجید عشقی رئیس ســازمان بورس واوراق 
بهــادار در نامــه ای بــه فاطمی امین وزیر 
صنعــت، معدن و تجــارت از قیمت گذاری 
دســتوری خودرو توســط شــورای رقابت 
انتقاد کرد و خواســتار خــروج محصولات 
 خودرویی از شمول قیمت گذاری این شورا 

شد.
در این نامه آمده اســت: با توجه به جایگاه 
صنعت خــودرو در بازار ســرمایه و حضور 
سرمایه گذاران و فعالان بی شمار در صنعت 
مذکور؛ سیاســت های قیمت گذاری اعمال 
شده توسط شورای رقابت در سنوات گذشته 
زیان ســنگینی بر سهامداران حاضر در این 

صنعت تحمیل کرده اســت؛ به طوری  که 
الزام ســتاد تنظیم بازار و شورای رقابت به 
شــرکت های خودروســاز به  منظور تنظیم 

بازار خودرو در مقاطعی ســبب پیش  فروش 
خودرو با قیمت های قطعــی و غیرمنطقی 
شــد که این امر در کنار تأخیــر در اعطاء 
مجــوز افزایش نــرخ محصولات؛ ســبب 
زیان شــرکت های خودروســاز شده است؛ 
به گونه ای کــه مطابق صورت هــای مالی 
حسابرسی شــده شرکت های ایران خودرو و 
سایپا در سال ۹۹ زیان خالص این شرکت ها 
بــه ترتیب  ۱۵۵ هــزار و ۵0 میلیارد و ۵۷ 
هــزار و 66۵ میلیــارد ریال برآورد شــده 
اســت. همچنین زیان انباشته شرکت های 
مذکــور بــه ترتیب بالــغ بــر ۲۹۹ هزار و 
 3۸6 میلیــارد و ۱۵0 هــزار و 6۹ میلیارد 

ریال است.
علت اصلی این ضرر و زیان عدم توازن بین 
افزایــش نرخ های اعطایی به شــرکت های 
خودروساز و افزایش قیمت نهاده های تولید 

است.
در بخش دیگر این نامه اشاره شده است: به 
نظر می  رسد که نحوه قیمت گذاری خودرو 
در شورای رقابت به دلیل ناکارایی در شرایط 
تورمــی دارای ایرادات قابل ملاحظه ای بوده 
اســت که این امر نــه تنها ســبب تنظیم 
بازار خودرو و رضایتمنــدی مصرف کننده 
نهایی نشده اســت؛ بلکه با انتقال منافع از 
شرکت های خودروساز به جیب واسطه گران 
سبب ایجاد کمبود نقدینگی در شرکت های 
خودروســاز شده اســت و تداوم روند فوق 
منجر بــه کاهش تولیــد و در نهایت توقف 
 فعالیت شــرکت های خودروساز و قطعه  ساز

 خواهد شد.
با توجه بــه عدم شــمولیت قیمت گذاری 
نهاده های تولیدی صنعت خودرو و ساخت 
قطعات توســط شــورای  رقابت و تأخیر در 
اعطاء مجوز افزایش نرخ در شرایط تورمی؛ 
موضوع قیمت گذاری خــودرو مجدداً مورد 
بررســی کلی قــرار گرفتــه و محصولات 
خودرویی هماننــد محصولات صنایع فولاد 
و پتروشــیمی از شــمول قیمت گــذاری 
توســط شــورای  رقابت خــارج شــود تا از 
زیان های آتی شــرکت های خودروســاز در 
شــرایط تورمی جلوگیری بــه عمل آید و 
 فعالیــت این شــرکت ها در آینده نیز تداوم 

داشته باشد.
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در حالی که رئیس کل بانک مرکزی از خروج 
اقتصــاد ایران از رکود خبــر می دهد؛ یک 
زمانی  است  معتقد  اقتصادی  کارشــناس 
می توان گفت اقتصاد از رکود خارج شده که 
رشــد اقتصادی برای سه سال پیاپی مثبت 
شود و نمی توان به رشد اقتصادی مثبت برای 

یکسال یا چند فصل اکتفا کرد.
پیش از این دکتر علی صالح  آبادی در جلسه ای اعلام 
کرد که آخرین آمارهای منتشره حاکی از رشد 6.۲ 
درصدی تولید ناخالص داخلی ایران در فصل دوم 
سال ۲0۲۱ است که دستاورد قابل توجهی با وجود 
محدودیت شــدید ایران در دسترســی به منابع 
خارجی خود و در نتیجه عدم امکان خرید واکسن از 

خارج به دلیل تحریم های آمریکا است.
رئیس کل بانک مرکزی گفته است بخش غیرنفتی 
در همان دوره ۴.۷ درصد رشد کرده که نشاندهنده 
آن است که اقتصاد ایران به طور قابل  توجهی از رکود 

خارج شده و به سمت بهبود حرکت کرده است.
در همین راســتا پیمان قربانــی معاون اقتصادی 
بانک مرکــزی درباره خروج اقتصــاد ایران از رکود 
چنین توضیح داد: طبق اســتانداردهای اقتصادی 
زمانی کــه یک اقتصاد در دو فصل متوالی رشــد 
اقتصادی مثبت داشــته باشد؛ به معنای خروج آن 

از رکود است.  
وی در ادامه افزود: از فصل دوم سال گذشته )رشد 
اقتصادی 3.۵ درصدی( تا فصل اول سالجاری رشد 
اقتصادی )6.۲ درصــدی( اقتصاد ایران به صورت 
مستمر رشــد اقتصادی مثبت داشته است که به 
معنای این است که اقتصاد ایران در مسیر درستی 
حرکت کرده و رشــد اقتصادی مناســبی داشته 

است. البته گســترش ویروس کرونا موجب شد تا 
اقتصادهای زیادی از این موضوع متضرر شوند، اما 

در ایران تاثیر کرونا بر اقتصاد مهار شده است.  
به گفته قربانی در حالی که رشــد اقتصادی سال 
گذشته ۲.۹ درصد بود؛ رشد بخش های مختلف در 
این مدت مثل کشاورزی )۴.3 درصد(، نفت )۸.۷(، 
صنایع  ومعــادن )۷.6 درصد( و خدمات منفی 0.۲ 

درصد بوده است.
همچنین در فصل اول سالجاری نیز با توجه به اینکه 
خشکســالی و کاهش نزولات جوی وجود داشت؛ 
رشد بخش کشاورزی منفی 0.۹ درصد، نفت ۲3.3 
درصد، صنایع ومعادن ۲.۱ درصد و بخش خدمات 
که بیشترین تاثیر منفی را از گسترش ویروس کرونا 
داشته اســت؛ در فصل اول سالجاری هفت درصد 
رشد کرد که این رشــد متأثر از رشد فعالیت های 
حمل ونقل، انبارداری، اطلاعات  و ارتباطات و ... بوده 

است.  
معاون  اقتصادی بانک  مرکزی بیان کرد که رشــد 
اقتصادی با نفت در فصل اول سالجاری 6.۲ درصد 
و رشــد اقتصادی بدون نفت در این مدت نیز ۴.۷ 

درصد بوده است.  
در این زمینه وحید شــقاقی نیز اظهارکرد: در علم 
اقتصاد زمانی گفته می شــود که اقتصادی از رکود 
خارج شــده است که حداقل ســه سال پی درپی 
رشد مثبت داشته باشد و با یک سال یا چند فصل 
رشد اقتصادی مثبت نمی توان ادعا کرد که اقتصاد 
از رکود خارج شــده است. برآورد من این است که 
رشد اقتصادی برای امسال مثبت خواهد بود و دلیل 
آن این است که طی سه سال گذشته اقتصاد ایران 
به شدت کوچک شده است و بیش از این ظرفیت 

کوچک شــدن ندارد. از یک زمانی به بعد اقتصاد 
برمی گردد که به اعتقاد من امسال وضعیت اقتصادی 

برمی گردد و رشد اقتصادی مثبت می شود. 
وی در ادامه افزود: تورم امسال قطعا بالای ۴0 درصد 
خواهد بود و برآورد ۴3 تا ۴۵ درصد برای نرخ تورم 
ســالجاری را دارم. همچنین بــالای 30 درصد در 
سالجاری رشد نقدینگی خواهیم داشت. نرخ ارز نیز 
اگر اتفاقی خاصی رخ ندهد؛ در صورت خوشبینانه 
در همین کانال ۲۷ تا ۲۸ هزار تومان نوسان خواهد 
کرد، اما اگر فشار تحریم ها بیشتر شود و اخبار بدی 

به اقتصاد منتقل شود؛ نرخ ارز افزایش می یابد.
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه رشد اقتصادی 
امسال احتمالا سه الی چهار درصد می شود، ادامه 
داد: رشد اقتصادی مثبت به معنای خروج از رکود 
نیست و به منزله پایان کرونا، بازگشت بنگاه های 
اقتصادی به فعالیت و افزایش درآمدهای نفتی از 
محل صادرات پتروشــیمی و مشتقات نفت است 
که این موارد رشــد اقتصادی را تحریک می کند. 
اگر رشــد برای سال های آینده دوام پیدا کند؛ در 
آن زمــان می توان گفت که اقتصاد از رکود خارج 

شده است.  
شــقاقی در پایان بیان کرد: زمانــی می توان ادعا 
کرد کــه اقتصاد از رکود خارج شــده اســت که 
یکسری اصلاحات ساختاری در کشور در راستای 
حمایت از تولید، تقویت رشد اقتصادی ایجاد شود. 
این اصلاحات ســاختاری شــامل تقویت امنیت 
ســرمایه گذاری و رقابت اقتصادی، بهبود محیط 
کسب وکار، پیش بینی پذیر کردن اقتصاد، احترام به 
حقوق مالکیت فکری و ثبات در متغیرهای کلان 
اقتصادی و جذاب شدن محیط اقتصاد کلان است.

آیا اقتصاد ایران از رکود خارج شده است؟
قربانی معاون اقتصادی بانک مرکزی بررسی کرد؛
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قربان زاده رئیس سازمان خصوصی سازی:

سهام باقیمانده دولت از شرکت ها 
تا پایان سال تعیین تکلیف می شود

رئیس سازمان خصوصی ســازی گفت: بخش باقیمانده سهام 
دولت در برخی شــرکت  ها از جمله مس، فولاد، خودروسازی 
سایپا، ایران خودرو، بانک های تجارت، ملت و صادرات، مخابرات، 
هلدینگ خلیج فارس و کشتیرانی برای واگذاری تا پایان سال 

تعیین تکلیف می شود.
حسین قربان زاده در حاشیه نشست اتاق بازرگانی ایران اظهار داشت: به 
دنبال تشــکیل هیات پذیرش پالایشگاه ها و شرکت های پتروشیمی که 
تاکنون وارد بورس نشده اند؛ هستیم تا با اجرای قوانین موانع این مسیر 

رفع شود.
وی در ادامه افزود: پالایشــگاه شــازند الزام های مقدماتی را پشــت سر 
گذاشته است و بر اساس برنامه ریزی های صورت گرفته به زودی عرضه 
اولیه آن انجام می شود. همچنین ســه هلدینگ نیروگاهی نیز در حال 
طی کردن مسیر پذیرش در بورس هستند که به  زودی عرضه اولیه آنها 

انجام می شود.
قربان زاده با بیان اینکه آسیب شناسی از گذشته سازمان خصوصی سازی 
بــه  ویژه در بخش واگذاری ها اولویــت آغاز فعالیت من در این نهاد بوده 
است، تصریح کرد: مدیریت و واگذاری مناسب دارایی های دولت در قالب 

شرکت ها و بنگاه ها از جمله اهداف این سازمان است.
وی با بیان اینکه مهمترین چالش در مفهوم خصوصی ســازی اســت، 
تاکید کرد: واگذاری بخشــی از دارایی های دولت به بخش خصوصی با 
مقاومت هایی همراه اســت و به ســختی انجام می شــود که این روند با 
رایزنی های مناســب به نتیجه دلخواه خواهد رسید که باید با هم فکری 

بخش خصوصی انجام شود.
رئیس سازمان خصوصی سازی با اشاره به ایجاد شفافیت در این نهاد اظهار 
داشت: همه مراحل انجام شده در پرونده های چالشی بر روی سایت این 
سازمان قابل مشاهده است و این روند در آینده برای واگذاری های جدید 

نیز ادامه خواهد داشت تا موجب اطمینان خاطر عمومی شود.
خصوصی  سازی باشگاه های استقلال و پرسپولیس انجام می شود

قربان زاده گفت: درباره باشگاه های استقلال و پرسپولیس باید تضمینی از 
موفقیت بعد از واگذاری وجود داشته باشد و بدون این تضمین واگذاری 
امکانپذیر نخواهد بود تا این باشگاه ها هم به سرنوشت باقی بنگاه ها دچار 

نشوند.
وی با بیان اینکه باید تکلیف حق پخش، تبلیغات محیطی و ســودآوری 
مشــخص شــود، خاطرنشــان کرد: ارزش گذاری و قیمت گذاری برند و 
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صورت های مالی انجام شــده اســت و این دو باشگاه آماده واگذاری 
هســتند، اما به دلیل داشــتن هواداران ده هــا میلیونی نباید بدون 

عاقبت اندیشی مسیر خصوصی سازی را طی کنند.
وی تاکیــد کرد: عجلــه ای برای واگذاری باشــگاه های اســتقلال 
و پرســپولیس نداریــم و در زمان مشــخص و موقعیت مناســب 

خصوصی سازی این بخش انجام خواهد شد.
فسق قرارداد پالایشگاه نفت کرمانشاه 

در دست بررسی است
رئیس ســازمان خصوصی ســازی گفت: به دلیل مشــکلاتی که در 
ارزش گذاری دارایی های پالایشــگاه نفت کرمانشــاه وجود داشته؛ 
بازپس گیری این شرکت در مرحله هیات داوری است، اما این بخش 
نیز مانند شرکت های دیگری که در آستانه فسق قرارداد قرار دارندغ 

باید مورد بازنگری قرار بگیرد.
آشتی دولت و بخش خصوصی؛ اقتصاد کشور را متحول می کند

قربــان زاده با بیان اینکه گله هایی در زمینه خصوصی ســازی وجود 
دارد که با آشــتی دولت و بخش خصوصی، چشم انداز بهبود اقتصاد 
ایجاد و مشکلات رفع می شود، خاطرنشان کرد: واگذاری ها به حمایت 
مسئولان نیاز دارد تا بخش خصوصی بتواند وارد عرصه عمل شده و 

بهره وری و اشتغالزایی مناسب را ایجاد کند.
وی با تاکید بر اینکه فرآیندهای خصوصی ســازی باید اصلاح شود، 
خاطرنشان کرد: در دوره جدید تلاش می کنیم تا در زمینه واگذاری ها 
به تحول دست یابیم که در گام نخست کارگروه هایی تشکیل شد تا 

روند ارزش گذاری و تعیین قیمت تغییر یابد.
این مقام مســئول با بیان اینکه دقیق بودن ارزش گذاری از اهمیت 
ویژه ای برخوردار است، تاکید کرد: با اصلاح این مسیر و خصوصی سازی 
درســت بنگاه ها به بهره وری و رشد دست پیدا می کنند که این روند 

بهبود اقتصاد ملی را تضمین می کند.
رئیس سازمان خصوصی سازی با اشاره به اینکه مالکیت باید پاداش 
مدیریت بهره ور باشــد، تاکید کرد: قوانین باید به گونه ای باشــد که 
دولت با واگذاری ها فقط با نظارت به اهداف خود برســد؛ بدون اینکه 

در این زمینه نیاز به اقدام داشته باشد.
وی افزود: در آسیب شناسی های انجام شده طی ماه های اخیر ارتقاء 
بهره وری هدف گذاری و در این راســتا کارگروهی تشــکیل شد تا با 

افزایش بهره وری بتوانیم به سود بیشتری دست پیدا کنیم.
قربــان زاده با بیان اینکه دولت املاک، مســتغلات و بنگاه های قابل 
واگذاری دارد، تصریح کرد: ۹0 هزار میلیارد تومان تکلیف بودجه ای 
فروش ســهام و ۱30 هــزار میلیارد تومان رفع دیــون در نهادهای 
مختلف بر عهده ســازمان خصوصی سازی در ســالجاری است که 

تاکنون تحقق نیافته است.
وی با تاکیــد بر اینکه خصوصی  ســازی بــدون هم افزایی دولت و 
بخش خصوصی محقق نمی شــود، تاکید کرد: باید در واگذاری ها به 
چشــم انداز اقتصاد ملی توجه کنیم؛ زیرا درآمدزایی در کوتاه مدت 

امکانپذیر نیست و خصوصی سازی را با مشکل مواجه می کند.
رئیس سازمان خصوصی سازی با بیان اینکه توجه بیشتر به کیفیت 
در واگذاری ها به اشــتغالزایی و درآمدزایــی می انجامد، اضافه کرد: 
اقتصاد نفتی موجب درآمد بی زحمت برای دولت ها شد و میان دولت 
و بخش خصوصی فاصله ایجاد کرد که به دنبال آن مشکلات بسیاری 
برای کشــور ایجاد شــد. وی افزود: برای واگذاری ها شفافیت وجود 
دارد که می تواند بســیاری از اختلافات و گله ها را در دولت و بخش 

خصوصی رفع کند.

شایعه ساز بزرگ
در مورد افزایش سرمایه   ای که در حال 
حاضر در شرکت های فعال بازار سهام 
وجود دارد؛ باید عنوان کرد سازوکاری 
که به سازمان بورس منتهی می شود؛ 
فرآیندی بســیار طولانی اســت. به 
عبارت دقیق تر شرکت ها برای دریافت 
مجوزهای لازم از ســازمان بورس باید 
برخی موانع را پشــت سر بگذارند. در 
واقع مشــکلات و موانــع متعددی بر 
ســر راه این موضوع قرار دارد که باعث 
می شود شــرکت ها برای طی کردن این فرآیند سخت با مشکل مواجه 
شوند. در این راستا یک اقدام مهم و عاجل این است که    تیم بازنگری کننده 
این فرآیند از منظر شرایط و زمان طی  شده مسیر را تسهیل کند؛ چراکه 
زمانی که یک شرکت تصمیم به اعمال افزایش سرمایه می گیرد؛ لازم است 
که در ابتدا فرآیندی را در درون خود از جمله هیات مدیره و سندیکاهای 

بالادست طی کند.
به عبارت دقیق   تر هیات مدیره و گروه   های بالادســتی باید لزوم افزایش 
سرمایه را تائید و مشخص کنند که آیا شرکت نیاز به افزایش سرمایه دارد 
یا خیر؟ پس از آن شرکت باید طرح توجیهی افزایش سرمایه را آماده کند 

و در دستور کار قرار دهد.
از سوی دیگر باید عنوان کرد که در حال حاضر مسأله افزایش سرمایه با 
توجه به مراحل پیچیده خود به یک پدیده شایعه ساز در بازار تبدیل شده 
است. به عبارت دقیق   تر زمان بر شدن این پروسه به ابزاری برای دستکاری 
قیمت سهام تبدیل می شود. همچنین به عنوان شایعه به نوسان قیمت در 

قیمت یک سهم در بازار سرمایه منجر می شود. 
به این ترتیب افزایش سرمایه می تواند تاثیرات مثبت و متقابلا مخربی بر 
نوسان قیمت سهام داشته باشد. دلیل اصلی این امر نیز به پیچیدگی و 
زمان بربودن فرآیند افزایش سرمایه مرتبط است که به ابهام و شایعه در 

بازار سرمایه دامن می زند.
به نظر می رسد که بهتر است زمانی که افزایش سرمایه توسط هیات مدیره 
شــرکت مورد بررســی قرار می گیرد؛ در همان وهله اول نتیجه بررسی 

هیات مدیره به صورت شفاف افشا شود و به اطلاع سهامداران برسد. 
همچنین دامنه زمانی که به اجرای افزایش سرمایه منجر خواهد شد؛ کاملا 
شفاف به اطلاع عموم سهامداران برسد. در این صورت سرمایه گذاران بازار 
سرمایه نسبت به کلیت و جزئیات این فرآیند اشراف کامل پیدا می کنند 
و نســبت به درصد و رقم افزایش سرمایه و همچنین محل این افزایش 

سرمایه از همان ابتدای امر آگاهی خواهند داشت.
به این ترتیب از شایعه و گمانه زنی نسبت به افزایش سرمایه به  خصوص 
آن دسته از افزایش سرمایه   هایی که از محل سود انباشته یا محل تجدید 
ارزیابی صورت می گیرد و تاثیر بســزایی بر قیمت سهم دارد؛ جلوگیری 

خواهد شد. 
در واقع تمامی فعالان و ســهامداران بازار سرمایه به صورت یکدست از 
جزئیات افزایش سرمایه مزبور اطلاع خواهند یافت. مقوله دوم که بسیار 
حائزاهمیت است؛ به شرکت موردنظر که خواهان ثبت افزایش سرمایه 

است؛ بستگی دارد. 

دکتر اسفندیار شاه منصوری-فعال بازار سرمایه
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اقتصــادی  کمیســیون  ریاســت 
مجلس شورای اسلامی از موافقت دولت 
اختصاص  طــرح  تصویب  خصوص  در 

سهام عدالت به جاماندگان خبر داد.
دکتر محمدرضا پورابراهیمی از در دســتور 
کار قرار  گرفتن طرح قبلی نمایندگان مجلس 
برای تعیین  تکلیف جاماندگان سهام عدالت 
خبــر داد و گفت: طرح واگذاری ســهام به  
جاماندگان سهام عدالت طی روزهای آینده 
جمع  بندی شــده و با نظر مثبــت دولت در 
دســتور کار مجلس شورای اسلامی هم قرار 

خواهد گرفت.
وی درباره روند پیگیــری این موضوع میان 
مجلس ودولت اظهار کرده اســت: ما در این 
موضوع ابتــدا رایزنی   هایی را با رئیس  جمهور 
داشــتیم که با نظر مثبت و مســاعد ایشان 
مواجه شد که البته ایشان این مسأله را برای 
بررسی بهتر به سازمان برنامه وبودجه ارجاع 
دادند که سازمان برنامه وبودجه هم دو هفته 
زمان خواست تا این مسأله را بررسی کرده و 

اعلام نظر کند.
رئیس کمیســیون اقتصــادی مجلس تاکید 
دارد کــه بعد از موافقت دولت؛ کمیســیون 

طرح مصوب را ظرف یک هفته در دستور کار 
صحن علنی مجلس قرار می دهد.

به گفتــه دکتــر پورابراهیمــی در گزارش 
کمیسیون اقتصادی مجلس سه اولویت برای 
اختصاص ســهام عدالت در نظر گرفته شده 
است؛ اول کسانی که تحت پوشش بهزیستی 
و کمیته امداد امام خمینــی )ره( قرار دارند، 
دوم ایثارگران و سوم کارگران و بازنشستگان 

در اولویت قرار گرفته  اند.
بر این اســاس کســانی که تحت پوشــش 
بهزیستی قرار دارند، اما سهام عدالت ندارند 
۱/۷ میلیون نفر، کســانی که تحت پوشــش 
کمیته امداد  امام خمینی هســتند و ســهام 
عدالــت ندارند؛ ۲/3 میلیــون نفر و حدود ۲ 
میلیون نفر هــم از ایثارگران بدون ســهام 

عدالت شناسایی شده  اند.
همچنین تعدادی نیز کارگر و بازنشســته از 
جمله کارگران ســاختمانی هستند که سهام 
عدالت ندارنــد؛ بنابراین بر اســاس طرحی 
که رئیس کمیســیون اقتصادی از آن سخن 
می گوید؛ در مجموع به ۱0 میلیون نفر سهام 

عدالت تعلق می گیرد. 
دکتــر پورابراهیمی گفته اســت: »این ۱0 

میلیون نفر کسانی هستند که واقعا به سهام 
عدالت نیاز دارند، اما سهام عدالت ندارند که 
از این تعداد ۴ میلیون نفر فقط تحت  پوشش 

بهزیستی و کمیته امداد قرار دارند.«
رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس درباره 
احتمــال مخالفت شــورای  نگهبــان با این 
طرح به دلیل داشــتن بــار مالی برای دولت 
هم پاســخ داده اســت. به گفتــه وی دولت 
سیزدهم پذیرفته اســت که به جاماندگان؛ 
سهام عدالت اختصاص دهد و اگر نظر وزارت 
اقتصاد و رئیس سازمان برنامه وبودجه اعلام 
شــود؛ ظرف دو هفته می توان این طرح را در 
صحن مجلس به تصویب رســاند و بعد از آن 
تائید شورای  نگهبان گرفته شود و به  راحتی 
می توان ظرف یکی دو  ماه آینده این طرح را 

نهایی کرد.
به اعتقاد وی برای تصویب این طرح مؤافقت 
دولت برای قبول بــار مالی طرح جاماندگان 
ســهام عدالت کافی اســت و نیازی به ارائه 

لایحه از سوی دولت ندارد.
مغایرت با اصل 75 قانون اساسی

اقتصــادی  کمیســیون  رئیــس 
مجلس شورای  اســلامی در حالی این خبر را 
اعلام کرده است که در لا  به  لای این مصاحبه 
کوتــاه چندین ابهــام وجــود دارد. اولین و 
مهمترین آن هم پایان ســخنانش درباره بار 
مالی طرح و نظر شــورای  نگهبان است. وی 
مدعی شــده در صورتی کــه دولت بار مالی 
طــرح را قبول کند؛ کافی اســت و شــورای 
 نگهبــان هم آن را تائید می کند، اما اصل ۷۵ 
قانون  اساســی می گوید: »طرح  های قانونی و 
پیشنهادها و اصلاحاتی که نمایندگان درباره 
لوایــح قانونــی عنوان می کننــد و به تقلیل 
درآمد عمومی یا افزایش هزینه های عمومی 
می  انجامــد؛ در صورتی قابل طرح در مجلس 
اســت که در آن طریق جبران کاهش درآمد 
یا تامین هزینه جدید نیز معلوم شده باشد.«

هرچند که نمایندگان مجلس می گویند که 
دولت ســیزدهم بار مالی طــرح را پذیرفته 
است، اما بر اساس قانون باید منابع تامین این 
طرح هم مشــخص شده باشد. تیم اقتصادی 
دولت دکتر روحانی هم بعد از مطرح شــدن 
بحث مربوط به بررســی وضعیت جاماندگان 

در فاز اول ۱۰ میلیون نفر سهامدار خواهند شد
دکتر پورابراهیمی رئیس  کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی: 

وعده  جدید به جا ماندگان سهام عدالت
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ســهام عدالت تاکید داشــتند که ســهامی 
برای واگذاری به جامانــدگان وجود ندارد و 
نمی توان اقدامی را در راســتای نهایی کردن 
وضعیت جاماندگان ســهام عدالت انجام داد؛ 
با این  حال همان زمــان مرکز پژوهش های 
مجلس شورای اسلامی گزارشی ارائه داده بود 
که بر اســاس آن هنوز برخی از شرکت های 
دولتی بودند که دولت می  توانست سهام آنان 

را به این دسته از افراد اختصاص دهد.
همچنین شــرکت ســرمایه گذاری استانی 
سهام عدالت پیشــنهاد داده بود که می تواند 
باقیمانده ســهام خــود را در شــرکت های 
خودروسازی و فولادی که قرار بود به صورت 
ETF بــه فروش برســاند؛ بــه حل چالش 

جاماندگان سهام عدالت اختصاص دهد.
ابهام در زمان اجرای طرح

دومین ابهامــی که در اظهارات جدید رئیس 
کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
مشاهده می شود؛ زمان به نتیجه رسیدن این 
طرح است. دکتر پورابراهیمی ادعا کرده است 
که در صــورت مؤافقت دولت ظرف دو هفته 
این طرح را در مجلس به تصویب می  رسانند 
و بعد از آن با موافقت شورای  نگهبان به قانون 
تبدیل می شود! این در حالی است که طرح ها 
و لوایح متعددی در نوبت بررسی صحن   علنی 
قرار دارنــد. یکی از این طرح ها که از اهمیت 
بالایی برای اهالی بازار سرمایه برخوردار بود؛ 
طرح تشکیل مجمع سهامداران حقیقی است 

که مدت  هاست برای بررسی به هیات رئیسه 
ارجاع شده؛ اما هنوز نوبت بررسی آن نرسیده 
است. هیات رئیســه مجلس نیز می گوید که 
دلیل این تأخیر نیز تعدد طرح ها و لوایح است 
که کار را کند کرده اســت؛ بنابراین مشخص 
نیســت که چرا رئیس کمیسیون اقتصادی 
وعده داده طرح جاماندگان سهام عدالت طی 
دو هفته نهایی می شود! البته تنها در صورتی 
ممکن اســت این اتفاق بیفتد که این طرح با 

فوریت به تصویب برسد.
مشمولان طرح چند نفرند؟

تعداد مشــمولان این طرح نیز یکی دیگر از 
ابهامات اســت. تا قبل از این مصاحبه رئیس 
کمیســیون اقتصادی مجلس که این رقم را 
۱0 میلیــون نفر اعلام کــرد؛ ارقام متفاوتی 
برای جاماندگان اعلام می شــد. اولین بار که 
نمایندگان اصولگــرای مجلس دوازدهم این 
طرح را کلید زدند؛ جاماندگان ســهام عدالت 
را ۲0 میلیون نفر برآورد کرده بودند! اما بعد 
از گذشــت مدتی مشخص شد طراحان آن با 
هم اتفاق  نظر ندارنــد و هر روز رقم جدیدی 
اعلام می شد. در نهایت هم کمیسیون تلفیق 
در زمان بررســی لایحه بودجــه با تصویب 
پیشــنهادی دولت را مکلــف کردند که در 
ســال ۱۴00 به ۷ میلیون نفر ســهام عدالت 
بدهد. اکنون مشخص نیست منابع 3 میلیون 
نفری که کمیسیون اقتصادی مجلس به این 
تعداد افزوده قرار است که چگونه تامین شود!

طرح ساماندهی سهام عدالت یا همان 
جاماندگان سهام عدالت 

بعد از آنکه بازار ســرمایه محلــی امن برای 
ســرمایه گذاری مردم معرفی شــد؛ از سوی 
نمایندگان مجلس یازدهم پیگیری شــد تا 
در تب  و  تاب رشــد عجیب شاخص کل بورس 
آنــان نیز از قافله عقب نماننــد. این طرح از 
سوی تعدادی از نمایندگان عضو کمیسیون 
اقتصــادی با نام ســاماندهی ســهام عدالت 
تدوین و در طرح اولیه قرار شــد ۲0 میلیون 
نفر از کســانی که در مرحلــه اول از دریافت 
ســهام عدالت بازماندنــد؛ برگه های جدید 

دریافت کنند.
نماینــدگان اصولگرای مجلــس یازدهم که 
برای تدویــن این طرح ســروصدای زیادی 
بــه  راه انداخته بودند؛ با شــروع روند نزولی 
شــاخص عقب  نشــینی و تا مدت ها درباره 
طرح ساماندهی سهام عدالت سکوت کردند. 
هر  بــار هم که رســانه ها پیگیر وضعیت این 
طرح می شــدند؛ دولت را بهانــه می کردند  
که مخالف اســت! اما طــی ماه های اخیر که 
وضعیت بازار ســرمایه اندکــی بهبود یافته 
است؛ بهارستان  نشینان بار دیگر از ساماندهی 
جاماندگان ســهام عدالت صحبت می کنند 
و وعده  هــای جدیدی می دهنــد. حالا باید 
منتظــر ماند و دید این طــرح با وجود همه 
 ابهاماتی که دارد؛ این بار به سرانجام می رسد

یا خیر؟!
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ایمیدرو به دنبال نگاه یکپارچه »از معدن تا صنعت« در زنجیره فولاد استایمیدرو به دنبال نگاه یکپارچه »از معدن تا صنعت« در زنجیره فولاد است
مهندس جعفری رئیس  هیأت عامل ایمیدرو در کنفرانس استیل پرایس:

ایمیدرو در هشــتمین  رئیس  هیأت عامل 
کنفرانس بین المللی اســتیل پرایس با بیان 
اینکه ایمیدرو به دنبــال نگاه یکپارچه »از 
معدن تا صنعت« در زنجیره فولاد است، گفت: 
وزارت صمت درصدد برنامه ریزی برای تأمین 
گاز شرکت های فولادی است. در همین راستا 
رایزنی هایی در حال انجام است تا نگرانی ها و 

دغدغه ها در این خصوص کاهش یابد.

مهندس وجیه الــه جعفری رئیــس  هیأت عامل 
ایمیــدرو در هشــتمین کنفرانــس بین المللی 
استیل پرایس با بیان اینکه خروجی این کنفرانس 
به سیاستگذاری زنجیره فولاد کمک خواهد کرد، 
اظهار کرد: امروز تولید شــمش فولاد کشور از 30 
میلیون تن و ظرفیت نصب  شده از ۴0 میلیون تن 
گذشته است و صادرات فولاد در سالجاری به میزان 

۵.۸ میلیون تن رشد داشته است.
وی در ادامــه افزود: قطعاً اهمیت صنعت فولاد در 
کشور بر کسی پوشیده نیست و در این زنجیره برای 
آهن  اســفنجی 36 میلیون تن و برای گندله 66.۷ 
میلیون تن ظرفیت نصب  شده داریم، اما در بخش 

مواداولیه مشکلاتی وجود دارد.
رئیس هیأت عامــل ایمیدرو با تأکیــد بر در نظر 
گرفتــن توانمندی هــای داخلی و کشــورهای 
همسایه خاطرنشان کرد: با توجه به اهمیت فولاد و 
پیشرفت هایی که در تولید فولاد انجام شده است؛ 
می توان به قابلیت بازیافت ۱00 درصدی، افزایش 
اســتحکام در صنعت ســاختمانی و موادغذایی، 
ارزآوری برای کشــور و بالا رفتن کیفیت لوله های 
گاز  اشاره کرد که همه این موارد نشان می دهد که 

این صنعت در حال رشد است.
وی اذعان داشت: در سال ۲0۵0 تقاضای فولاد به 
۲ میلیارد و 66۹ میلیون تن می رســد و در بیشتر 
کشــورها افزایش تولید فولاد پیش بینی می شود 
که در این راســتا باید برنامه ریزی کنیم. امســال 
نیز در سومین ســال متوالی موفق به کسب رتبه 
دهــم تولیدکننده فولاد جهان شــدیم و با توجه 
به برنامه ریــزی کلان؛ ظرفیت تولید ۵۵ میلیون 
تن فولاد در کشــور محقق خواهد شد و امسال ۷ 
میلیون به ۴0 میلیون تن ظرفیت نصب  شده اضافه 
خواهد شد. مهندس جعفری با بیان اینکه در حال 
حاضر در صنعت فولاد کشور به میزان ۲۱.۵ میلیارد 
دلار ســرمایه گذاری شده و ۱۹ میلیارد دلار آن در 

حال استفاده و تولید است، تصریح کرد: نخستین 
چالش برای فولاد، تأمین مواداولیه آن است؛ این در 
حالی است که امروز ذخیره قطعی سنگ  آهن کشور  
۲.۸ میلیارد تن است که طی سال های گذشته به 
میزان یک میلیارد تن به ذخایر کشور اضافه شد، اما 

پاسخگوی نیاز نخواهد بود.
وی با بیان اینکه در 30 استان کشور بیش از 6۴0 
هزار کیلومتر معدن در حال اکتشاف است و برای 
اینکه بتوانیم ذخایر معدنی کشور را افزایش دهیم 
باید به سمت معادن زیرزمینی و رو به عمق برویم، 
ادامه داد: زیرســاخت هایی همچون برق، آب، گاز، 
حمل ونقل و جاده و ریل در صنعت فولاد مهم است. 
در همین خصوص طی چند سال گذشته صنعت 
فولاد توانست با انتقال آب خلیج فارس این مشکل 
را تــا حدودی حل کند که ایــن اقدام می تواند به 

توسعه وپایداری در زنجیره فولاد کمک کند.
رئیــس هیأت عامل ایمیدرو تأکیــد کرد: در حال 
حاضــر ســالانه ۱0۷ میلیــون متــر مکعب آب 
خلیج فارس توســط آب شــیرین کن ها برداشته 
می شود که سهم ایران ۲.۵ درصد است و باید این 

کار با سرعت بیشتری انجام شود.
به گفته وی در بخش فولاد بین ۸ تا ۹ هزار مگاوات 
برق نیاز است و پیش بینی ها نشان می دهد که ۱۲ 
هزار مگاوات برق برای این صنایع لازم اســت؛ این 
در حالی است که در فصل تابستان قطع شدن برق 
برای ۱۲ شرکت عدم نفع داشته و در این زمینه نیز 

قرار بر تولید و احداث ۱0 هزار مگاوات انرژی توسط 
شرکت های معدنی و فولادی است.

مهندس جعفری با بیان اینکه تامین زیرســاخت  
در حوزه ریلی وجاده ای در دســتور کار قرار گرفته 
است ، یادآور شد: وزارت صمت درصدد برنامه ریزی 
برای تأمین گاز شرکت های فولادی است؛ در همین 
راستا رایزنی هایی در حال انجام است تا نگرانی ها و 
دغدغه ها در این خصوص کاهش یابد. آنچه امروز 
در زنجیــره فولاد باید مدنظر قرار گیرد؛ توســعه 
در زنجیره پایین دســتی است. در واقع اگر بتوانیم 
مصــرف فولاد را در صنایع پایین دســتی افزایش 
دهیم؛ ضمــن حفظ حیات تولید، صــادرات هم 

خواهیم داشت.
وی بیان کرد: ســطح بلوغ شــرکت های فولادی 
قابل قبول اســت، اما نیازمند فناوری های نوین و 
هوشمند با هدف افزایش بهره وری است. آنچه در 
ایمیدرو و وزارت صمت مدنظر اســت؛ نگاه کامل 
به صنعت ومعدن تا تولید محصول کیفی اســت و 
در مابقی زنجیره به لحاظ فنی وبومی سازی در حد 
قابل قبولی کار شده اســت، اما باید به فکر صنایع 

پیشران نیز باشیم .
معاون وزیر صمت در پایان عنوان داشــت: حفظ 
محیط  زیست و ارتقاء زیست محیطی در فولاد کشور 
مطرح است و کشور چین از طریق تفاهمنامه هایی 
به دنبال صفر کردن کربن و ضایعات فولاد است که 

ایران نیز باید این موضوع را مدنظر قرار دهد.

هشتمین کنفرانس بین المللی استیل پرایس
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مدیرعامل شرکت ذوب آهن اصفهان با بیان اینکه ادغام 
کارخانجات، معادن و واحدهای تولید محصولات فولادی 
یک ضرورت است، گفت: قیمت نفت دارای روند صعودی 
است و پیش بینی می شود که به بالای ۱00 دلار افزایش 
یابد و قطعاً در قیمت تمام شــده فولاد تأثیرگذار خواهد 
بود. مهندس منصور یزدی زاده در هشــتمین کنفرانس 
بین المللی استیل پرایس اظهار کرد: قیمت نفت دارای 
روند صعودی اســت و پیش بینی می شــود که به بالای 
۱00 دلار افزایش یابد و قطعاً در قیمت تمام شده فولاد 
تأثیرگذار خواهد بود. وی با بیان اینکه ذوب  آهن و میدکو 
تنها تولیدکننده کوره  بلند کشور بوده و دارای چالش های 
مشترکی هستند، افزود: باید روی بازارهای خارجی تمرکز 
داشته باشیم و به ســمت واردات برویم؛ چراکه چالش 
رقابت ناسالم در تولید محصولات غیراستاندارد و زیرپله ای 
به یک تهدید جدی تبدیل شده و در حال گسترش است. 
مدیرعامل شــرکت ذوب آهن اصفهان خاطرنشان کرد: 
نیاز اســت تا در داخل کشور به یک همبستگی برسیم 
که بخشی از آن نیازمند تعامل شرکت ها و بخشی دیگر 
مربوط به حاکمیت است؛ از سوی دیگر پتانسیل خوبی 
در پاکستان و افغانســتان پیش روی ماست. همچنین 
سرمایه گذاری کشورهای حاشیه خلیج  فارس در صنعت 
فولاد هم تهدید است و هم فرصت. وی با بیان اینکه ادغام 
کارخانجات، معادن و واحدهای تولید محصولات فولادی 

یک ضرورت اســت و بایــد در این زمینه تعصبات کنار 
گذاشته شود، گفت: ما باید از تولید محصولات تکراری به 
سمتی برویم که علاوه بر اینکه نیاز ما را بر آورده می کند؛ 
افق خود را نیز متمرکز کنیم . مهندس یزدی زاده با بیان 
اینکه امکان ایجاد سالانه یک میلیون واحد مسکونی وجود 
دارد، اما بخش عمده  ای از آن باید توســط اسکلت فلزی 
انجام شود، خاطرنشان کرد: ما بی  نیاز از واردات نخواهیم 
بود و بحث زیرســاخت  ها نیز باید موردتوجه قرار گیرد؛ 
چراکه در توســعه زیرساختی به شکل همگون صورت 
نگرفته و تحقق آن مســتلزم تشکیل اتاق فکر و کاهش 
مشکلات بروکراسی اســت. کمبود قطعی ۲۷ میلیون 
تن ســنگ آهن در افق ۱۴0۴ در صورت عدم توجه به 
اکتشافات مدیرعامل شرکت ذوب آهن اصفهان همچنین 
گفت: اگر در زمینه اکتشافات اقدام خاصی انجام نشود؛ 
کمبود قطعی ۲۷ میلیون تن سنگ آهن در افق ۱۴0۴ 
خواهیم داشــت. وی در ادامه افــزود: بزرگترین بحران 
زنجیره فولاد کشــور؛ موضوع تامین سنگ  آهن است و 
اگر قرار باشد تا افق ۱۴0۴ به ظرفیت تولید ۵۵ میلیون 
تن فولاد برسیم؛ دارای مشکلات متعددی هستیم. وی 
گفت: در این زمینه عمده مشکلات به دولت و حاکمیت 
باز می گردد، اما تمرکز روی مشکلات آنطور که باید؛ نشده 
است. مهندس یزدی زاده در ادامه با اشاره به چالش های 
منطقه ای برای فولاد کشور گفت: تغییر فضای سیاسی و 

اقتصادی در افغانستان گشایش هایی در امکان دسترسی 
به معادن عظیم سنگ آهن این کشور ایجاد کرده است. 
با این حال همچنان با چالش هایی نظیر تحریم مبادلات 
ارزی و حمل ونقل، نامشخص بودن سیاست های دولت 
جدید عراق در مقابل صادرات به این کشــور، مشکلات 
دیپلماتیک در ناحیه شمالی کشــور و افزایش ریسک 
صادرات به این کشورها و سرمایه  گذاری کشورهای حوزه 
خلیج  فارس برای توســعه صنعت فولاد مواجه هستیم. 
وی در عین حال سرمایه گذاری برخی کشورهای حوزه 
خلیج  فارس برای توســعه صنعت فولاد را فرصتی برای 
کشــورمان در راســتای جلوگیری از تولید محصولات 
تکــراری و تولید محصولات خاص بــا ارزش  افزوده بالا 
برشمرد. مهندس یزدی زاده همچنین بر ضرورت توجه 
به ادغام کارخانجات، معادن و واحدهای تولید محصول 
که یک تجربه موفق جهانی اســت و کاهش هزینه ها و 
افزایش بهره  وری را به دنبال دارد؛ تاکید کرد. وی در عین 
حال خاطرنشان کرد: اجرای چنین طرح هایی نباید مانع 
صادرات واحدهای فولادی شود؛ زیرا ظرفیت لازم برای 

تولید و صادرات در آنها وجود دارد.

مهندس یزدی زاده مدیرعامل شرکت ذوب آهن اصفهان تأکید کرد:مهندس یزدی زاده مدیرعامل شرکت ذوب آهن اصفهان تأکید کرد:

ضرورت ادغام کارخانجات، معادن و واحدهای فولادسازی

مدیرعامل شرکت گسترش صنایع ومعادن ماهان گفت: 
قطعی برق باعث کاهش تولید فولاد و خسارت میلیاردی 
بــه این صنعــت و در نهایت منجر بــه افزایش قیمت 
محصولات فولادی شده است. محمدحسین بصیری در 
هشتمین کنفرانس بین المللی استیل پرایس اظهار کرد: 
تقریباً کل زنجیره تولید در شرکت گسترش صنایع ومعادن 
ماهان وجود دارد و از ابتدای تولید ســنگ آهن تا پایان 
زنجیره فولاد را داراست. وی افزود: این مجموعه ۲ میلیارد 
دلار طرح در دســت اجرا دارد و سالانه ۲.۵ میلیون تن 

ســنگ آهن تولید می کند. همچنین در زیرشاخه های 
دیگر مجموعه تولید گندله و آهن  اســفنجی، نوردگرم و 
فولادســازی صورت می گیرد. بصیری ادامه داد: در حال 
حاضر ۱۷ فاکتور در توسعه پایدار وجود دارد که ۱۱ مورد 
آن مربوط به حوزه صنعت ومعدن است. وی تصریح کرد: 
3 محور وظیفه دولت ها برای توسعه همه بخش هاست. 
نخست ایجاد چارچوب قانونی منطقی در راستای توسعه 
پایدار است؛ چراکه دولت باید زمینه توسعه قانونی را فراهم 
کند که در این میان می تواند از بخش خصوصی به عنوان 
مشاور استفاده کند. وی ادامه داد: محور بعدی حفاظت از 
جامعه و محیط  زیست در راستای توسعه پایدار است. در 
این زمینه مشکلاتی از سوی سازمان محیط زیست وجود 
دارد و اجازه فعالیت در برخی محدوده ها داده نمی شود و 

مورد بعدی تحقق  بخشی و افزایش منفعت اقتصادی است. 
به گفته وی مزایای پیوستن به زنجیره جهانی فراوان است، 
اما در صورتی که در زنجیره تامین جهانی حضور نداشته 
باشیم؛ در بخش های مختلف همچون توسعه صادرات، 
دستیابی صنایع به تکنولوژی و دانش روز امکانپذیر نخواهد 
بود. بصیری تاکید کرد: ارتقاء استانداردهای محصولات 
تولیدی آشــنایی بــا بازارهای جهانــی و ... نیز از دیگر 
مزایای پیوستن به تامین جهانی است. مدیرعامل شرکت 
گســترش صنایع ومعادن ماهــان در پایان گفت: دولت 
باید از بخــش خصوصی حمایت کند. قطعی برق باعث 
کاهش تولید فولاد و خســارت میلیاردی به این صنعت 
 و در نهایــت منجر به افزایش قیمت محصولات فولادی 

شده است.

بصیری مدیرعامل شرکت گسترش صنایع ومعادن ماهان:بصیری مدیرعامل شرکت گسترش صنایع ومعادن ماهان:

قطعی برق باعث کاهش تولید فولاد
و خسارت میلیاردی به این صنعت شد

هشتمین کنفرانس بین المللی استیل پرایس
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هشتمین کنفرانس بین المللی استیل پرایس

استفاده از تکنیک های جدید و دستگاه های 
به  روز در بخش اکتشــافات ضروری است و 
لازم است که از روش های جدید استخراج از 

معادن به ویژه معادن عمقی استفاده کنیم.

دکتر اردشیر سعدمحمدی مدیرعامل شرکت ملی 
صنایع مس ایران در هشتمین کنفرانس بین المللی 
استیل پرایس با بیان این مطلب گفت: سیستم های 
اکتشــاف در دنیا تغییر کرده و ما نیز نباید از این 
موضوع غافل باشیم؛ لذا باید استفاده از دستگاه های 

جدید و به روز دنیا در دستور کار قرار گیرد.
دکتر سعدمحمدی با تأکید بر اینکه تغییر تکنیک 
باید در دســتور کار فــولاد قرار گیــرد و نباید از 
تکنیک های تولید غافل شــد، افزود: باید به تغییر 
تکنیک توجه بیشتری داشته باشیم و انجمن فولاد 
با بررسی بیشتر این موضوع اطلاعات بیشتری را در 

اختیار ایمیدرو به  عنوان راهبر قرار دهد.
وی ادامه داد: اگر در زمینه فولاد نیز به تغییر تکنیک 
توجه نکنیم؛ قطعاً از بازار جا می مانیم. در حال حاضر 
ورق هایی که برای تولید خودرو اســتفاده می شود؛ 
وزن بسیار کمی داشته و مقاومت بیشتری نیز دارند؛ 

ضمن اینکه مصرف انرژی را نیز کاهش می دهند.
مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران تأکید کرد: 
باید برای حضور در تجارت جهانی هر چه سریع تر 

نسبت به شناسایی بازارهای هدف اقدام کرد.
وی با بیان اینکه چین بازار بسیار بزرگی برای مصرف 
فولاد خام است، وضعیت رشد تولید در این کشور 
را قابل ارزیابی دانســت و گفت: تقاضای این کشور 
در ســال ۲0۱0 حدود ۴۴.۷ درصد جهان بود که 
در سال ۲0۲0 به حدود ۵6.۲ درصد رسیده است.

دکتر سعدمحمدی در ادامه میزان گردش مالی در 
فــولاد را ۱.۵ تریلیارد دلار در دنیا اعلام کرد و این 
رقم را به لحــاظ حجم مبادلات تجاری قابل توجه 
دانســت و در ادامه به تشریح وضعیت بازار جهانی 
پرداخت و گفت: به طور نمونه ســهم خاورمیانه از 
تقاضای فولاد برخلاف تولید آن کاهشــی بود و از 
3.۷ درصد در ۲0۱0 به حدود ۲.6 درصد در ۲0۲0 

رسید.
مدیرعامل »فملــی« تصریح کرد: کشــور ما هم 
علاوه بر برنامه ریزی در زمینه تولید فولاد؛ باید به 
ســمت افزایش مصرف نیز حرکت کند و برای آن 

برنامه ریزی هایی را داشته باشد.
دکتر سعدمحمدی گفت: در صورت عدم هماهنگی 
بین بخش تولید و بازار شاهد بروز مشکلاتی خواهیم 
بود؛ در صورتی  که مازاد تولید داشــته باشیم و در 
داخل برای آن بازاری تعریف نشــده باشــد؛ ناچار 
هســتیم محصول خود را با نازل ترین قیمت صادر 

کرده تا بتوانیم گردش مالی ایجاد کنیم.
نمی توان با بنگاه های اقتصادی کوچک در 

بازارهای صادراتی رقابت کرد
وی با تأکید بر اینکه همان میزان که برای رشــد 
تولید برنامه ریزی می کنیم، به همان میزان نیز برای 
تقاضــا و بازارهای هدف باید برنامه ریزی داشــت، 
گفت: باید با شناســایی دقیق بازارهای مصرف و 
واردکنندگان فولاد در دنیا سعی کنیم که با تجمیع 
شرکت های بزرگ فولادی توان رقابت و حضور در 

بازارهای صادراتی خود را افزایش دهیم.
مدیرعامل شــرکت ملی صنایع مس ایران با بیان 
اینکه با بنگاه های اقتصــادی کوچک نمی توان در 
بازارهــای صادراتی موفق عمل کرد، هشــدار داد: 
مصرف سرانه فولاد کشــور رو به کاهش است؛ با 
این شرایط در صورت از دست دادن بازار داخلی به  
طور قطع در بازارهای صادراتی نیز با مشکل مواجه 

خواهیم شد.
دکتر ســعدمحمدی در ادامه بــه کنترل و غلبه 
کشورها بر کرونا اشاره کرد و گفت: در این شرایط 

تنها کشوری که توانسته رشد تولید خود را حفظ 
کند؛ کشور چین بوده است، اما اکثر کشورها مانند 

هند یا ژاپن تولیداتشان کاهش یافته است.
وی با بیان اینکه فولاد مبارکــه اصفهان به  عنوان 
بزرگترین شرکت معدنی و فولادی در ایران ۱0.3 
میلیون تن تولید داشته است، افزود: این در حالی 
است که میزان تولید شرکت های بزرگی مانند بائو 
استیل ۱۱۵ میلیون تن بوده و گروه اچ بی آی اس ۴۷ 

میلیون تن تولید فولاد داشته است.
مدیرعامل »فملی« در بخش دیگری از سخنانش 
به وضعیت کشــورهای فعال در حــوزه صادرات  و 
واردات فولاد پرداخت و گفت: چین، اروپا و ترکیه 
که از بزرگترین صادرکنندگان فولاد هستند؛ در بین 

واردکنندگان بزرگ فولاد جهان نیز قرار دارند.
وی با اشاره به خسارت هایی که قطع برق در فصل 
تابستان به صنایع فولادی تحمیل کرد، یادآور شد: 
برای برون رفت از این بحران و حتی موضوع گاز نیاز 
به برنامه ریزی داریم. قطع برق در تابستان امسال 
منجر به ضرر و کاهش درآمد در صنعت فولاد شده 

است.
دکتر سعدمحمدی در ادامه به تشریح وضعیت بازار 
فولاد خاورمیانه پرداخت و اظهار داشت: در منطقه 
خاورمیانــه تقاضای فولاد طی دهه های گذشــته 
همواره بیشتر از عرضه آن بوده و رشد تولید فولاد 
در این منطقه شکاف عرضه وتقاضا را در این منطقه 

دکتر سعدمحمدی مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران در هشتمین کنفرانس استیل  پرایس:

تکنیک ها را باید تغییر داد 
و از روش های جدید استخراج استفاده کرد
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هشتمین کنفرانس بین المللی استیل پرایس

کاهش داده است.
به گفته مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران 
دسترسی به انرژی ارزان در خاورمیانه عامل اصلی 
توسعه سریع بازار تولیدات از جمله فولاد بوده است.
دکتر سعدمحمدی همچنین گفت: امروز در دنیا 3۹ 
درصد مصرف انرژی از نفت تأمین می شود؛ در حالی 
 که تا سال ۲0۵0 سهم نفت در تأمین انرژی به ۱3 
درصد کاهش می یابد و برق نیز طی 30 سال آینده 

از ۱۹ درصد به ۴۹ درصد خواهد رسید.
وی با اعلام اینکه تا سال ۲03۵ هر سال ۴ تریلیون 
دلار سرمایه گذاری در زمینه زیرساخت ها صورت 
خواهد گرفــت، افزود: با توجه بــه اینکه قیمت 
حمل ونقل در کشــور ما در مقایســه با دنیا گران 
است؛ دولت باید به سمت سرمایه گذاری در بخش 
زیرســاخت ها حرکت کند و تمــام خطوط ریلی 
کشــور طبق برنامه ریزهای صورت گرفته ۲ خطه 

شود.
مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران همچنین 
درباره چشــم انداز اقتصاد دنیا طی یک دهه آینده 
گفت: پیش بینی می شــود که تا سال ۲030 چین 
جایگزین اقتصاد آمریکا  شود؛ از این رو برای حضور 
در بازارهای جهانــی نیاز به برنامه ریزی دقیق تری 

داریم تا در این زمینه موفق شویم.
بورس کالا - بازارهای جهانی؛ مسیر جدید 

صادراتی مس کاتد 
دکتر سعدمحمدی همچنین از عرضه موفق مس 
کاتد برای نخستین بار در رینگ صادراتی بورس کالا 
خبر داد و گفت: این امر در راســتای شفاف سازی 
برای فروش خارجی شــکل می گیرد؛ چراکه ایجاد 
شفافیت و رقابت برای صادرات مس حرکتی جدید و 
جذاب است. در این زمینه با توجه به هماهنگی های 
صورت گرفته بــا بورس کالا؛ صادرات مس کاتد از 
طریق رینگ صادراتی بورس کالا انجام خواهد شد.

مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران در جلسه 
تولید مجتمع مس سرچشــمه رفسنجان افزود: با 
توجه به هماهنگی های صورت گرفته با بورس کالا؛ 
صادرات مس کاتد از طریق رینگ صادراتی بورس 
کالا انجام خواهد شد. به گفته دکتر سعدمحمدی 
این امر در راســتای شفاف ســازی بــرای فروش 
خارجی شــکل می گیرد؛ چراکه ایجاد شفافیت و 
 رقابــت برای صادرات مس حرکتی جدید و جذاب

 است.  
مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس با اشاره به تولید 
۷ ماهه شرکت گفت: تا پایان مهر ماه سالجاری ۱6۷ 
هزار و ۷۴0 تن کاتد تولید شده است؛ در حالی  که 
فروش شرکت بیش از ۱۷3 هزار تن بود که نشان 
می دهد میزان فروش از میزان تولید پیشی گرفته 

است.

شکوفایی مس از سال آینده کلید می خورد
وی بــا بیان اینکه به دلیل بهره برداری از طرح های 
توسعه؛ شکوفایی شرکت ملی صنایع مس از سال 
۱۴0۱ شــروع می شــود، افزود: معدن و کارخانه 
تغلیظ درآلو تا پایان امسال، معدن و کارخانه تولید 
کنســانتره دره زار و کارخانه فلوتاسیون سرباره در 

فروردین سال آینده راه اندازی می شوند.  
دکتر سعدمحمدی ابراز امیدواری کرد که افزایش 
سرمایه شرکت مس تا پایان آبان ماه سالجاری انجام 

شود.
وی از زحمــات و تلاش خســتگی  ناپذیر مدیران، 
مجریان و کارکنان شرکت ملی صنایع مس تقدیر 
کــرد و گفت: این اتفاقات خوب و اثرگذار به همت 
تلاش همه مجموعه شرکت مس رقم خورده است.  
مدیرعامل شــرکت مس یادآور شد: در طرح هایی 
مانند بهره بــرداری از معدن و کارخانه تغلیظ مس 
سریدون و فاز سوم سرچشمه برنامه ریزی دقیقی 
لازم اســت تا با شــتاب و تلاش بیشتری اجرایی 
شود. همچنین ســایر پروژه های توسعه ای شرکت 
ملی صنایع مس نیز باید با سرعت بیشتری حرکت 
کرده و اجرایی شوند.  دکتر سعدمحمدی همچنین 
با اشاره به قهرمانی تیم مینی فوتبال مجتمع مس 
سرچشمه در مسابقات شرکت های جهان )fifco(؛ 
ایــن موفقیت را به خانواده بــزرگ صنعت مس و 

کارکنان مجتمع مس سرچشمه تبریک گفت.
وی با بیان اینکه این ارزشــمند است که در همه 
سطوح توسعه ها را به طور متوازن شکل دهیم، تأکید 
کرد: این پیروزی، موفقیتی ارزشمند است؛ چراکه 

نام مس در دنیا مطرح شــده و هم پرچم کشور به 
اهتزاز درآمد و هم پرچم صنعت مس شناسانده شد.

جزئیات صادرات مس از بورس
بر اســاس ایــن گزارش اوایــل آبان  مــاه در تالار 
صادراتی بــورس کالای ایران عرضــه ۲000 تن 
کاتد مس شــرکت ملی صنایع مس ایران با تقاضا 
و رقابت خریداران مواجه شد و نهایتا این محموله 
۱.۲۹ درصد بالاتر از نرخ پایه معامله شد. این اولین 
محموله صادراتی مس کاتد شرکت ملی صنایع مس 
ایران بود که با معامله در بــورس کالا به بازارهای 

هدف صادر می  شود.
قیمت پایه محموله مذکور ۲ میلیون و ۴00 هزار 
و ۸۴۵ ریال بود که در نتیجه رقابت ایجاد شــده و 
تقاضای ۴۵00 تنی ثبت شده به ۲ میلیون و ۴3۱ 

هزار و ۷۴۹ ریال افزایش یافت.
به عقیده کارشناسان گسترده شدن دامنه حضور 
خریداران، ایجاد رقابت و شفافیت، کاهش ریسک 
نکول و اطمینان از تسویه فروش محصول صادراتی 
با وجود تحریم ها از جمله مزایای صادرات کالاها از 
مسیر بورس کالای ایران است که در صورت تسهیل 
روند نقل وانتقالات مالی و مــراودات تجاری از این 
بستر؛ ایران می تواند به مرجع قیمت های منطقه ای 

در برخی کالاها تبدیل شود.
انتظار می رود که با استقبال از خریدهای صادراتی 
آلومینیوم، پی وی ســی و میلگــرد و این بار مس 
کاتد؛ شاهد ترغیب سایر تولیدکنندگان محصولات 
فلزی وپتروشیمی برای استفاده از رینگ صادراتی 

بورس کالا برای صادرات محصولات آنها باشیم.
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مدیرعامل فــولاد مبارکه با تاکید بر آمایش 
توسعه   در طرح های  باید  ســرزمین گفت: 
صنعت فولاد تجدیدنظر شود؛ چراکه توسعه ها 
تاکنون بیشــتر کمی بوده است؛  در حالی 
که توســعه پایدار در زنجیره فولاد با تولید 
محصولات کیفی و خاص به سرانجام می رسد.

مهندس محمدیاســر طیب نیا مدیرعامل شرکت 
فولاد مبارکه در هشــتمین کنفرانس بین المللی 
اســتیل پرایس اظهار کرد: همانگونــه که در این 
همایش به چالش های بزرگ فولاد اشاره شد، باید 
با سرعت و دقت چاره ای برای آنها اندیشیده شود؛ 
در غیــر این صورت به دلیل عدم توازن در زنجیره 
تولید شرکت های قوی جهان ما را حذف خواهند 
کرد. مهندس طیب نیا افزود: مصرف فولاد کشــور 
حدود ۱۷میلیون تن اســت؛ در حالی که ظرفیت 
نصب شــده ۴0 میلیون تــن و ظرفیت تولید 30 
میلیون تن است و ۵۵ تا 60 میلیون تن طرح های 
در دست احداث تعریف شده که ما باید با نگاه خُرد 
به چالش ها و مشکلات موجود در زنجیره بپردازیم. 
وی با بیان اینکه شرکت های فولادی باید مشکلات 
فعلــی را حل کنند، ادامه داد: اگر قرار اســت این 
چالش ها حل شــوند؛ در ابتدای امر باید مشکلات 
حوزه اکتشاف، استخراج، تولید کنسانتره، گندله و... 
به تدریج بررسی و رفع شوند. برای مثال اگر نگاهی 
به حوزه اکتشاف بیندازیم؛ می بینیم که طی چند 
ســال اخیر فعالیت های بسیاری انجام شده است، 
اما در مقایسه با ۵ دهه قبل قابل  ملاحظه نیست؛ از 
همین رو فولاد مبارکه در حوزه اکتشاف ورود کرد.

مدیرعامل فولاد مبارکه افزود: اکنون شرکت هایی 
که بتوان در حوزه اکتشاف به آنها اتکاء کرد، وجود 
ندارند؛ بنابراین لازم اســت کــه از تجربه و دانش 
شرکت های خارجی استفاده کنیم تا شاهد تحول 
در این بخش باشیم . به گفته مهندس طیب نیا عمق 
اکتشاف در جهان ۷۹ متر، اما در ایران زیر ۱0 متر 
است. پس در گام نخست باید دراین بخش نهضت 
اکتشافی راه بیندازیم تا انحلال صنایع پایین دستی 
به دلیل عدم در اختیار داشتن مواداولیه رخ ندهد. 
به گفتــه وی 63 درصد هزینه های شــرکت های 
معدنی پیشــتاز در حوزه اکتشاف است و این الزام 
به وجــود می آید که شــرکت های معدنی در این 

بخش سرمایه  گذاری کنند. مدیرعامل فولاد مبارکه 
افزود: البته روش های غیرعلمی برای اکتشــاف و 
نوع واگذاری ها و مباحث محیط زیســتی از دیگر 
مشکلاتی اســت که دولت و حاکمیت می تواند به 
آن ورود کند. به جز چند شرکت بزرگ؛ روش های 
غیرعلمی در حوزه استخراج اصولی معادن صورت 

گرفته و در واگذاری ها اهلیت رعایت نشده است.
مهندس طیب نیا گفت: بهره وری و کیفیت پایین در 
کارخانه های کنسانتره سازی یکی دیگر از مشکلات 
است؛ زیرا اغلب این مجموعه ها طراحی کاملی روی 
خطوط انجام نداده اند، اما کارخانه راه اندازی شــده 
است. در این میان کیفیت گندله نیز بالتبع با کیفیت 
پایین کنسانتره کاهش می یابد. برای مثال میانگین 
استحکام گندله تولیدی فولادمبارکه 300 کیلوگرم 
اســت؛ در حالی که بخش زیــادی از گندله های 
تولیدی کشــور زیر ۲۵0 کیلوگرم استحکام دارند. 
مدیرعامل فولاد مبارکه افــزود: در ایران در بخش 
احیاء مستقیم مصرف آب و انرژی بالاتر از میانگین 
جهانی است؛ بنابراین باید تکنولوژی به روز شده و 
در این حوزه کارهای جدی تری انجام شود. ایران در 
رتبه دهم کشورهای تولیدکننده فولاد قرار دارد، اما 
ضعف مدیریت سبد محصولات باعث شده که رتبه 
مناسبی در تولید محصولات خاص نداشته باشیم. 
وی ادامه داد: اکنون شــاهد هستیم که بسیاری از 
شــرکت  ها با ظرفیت پایین تولید دارند، اما فولاد 
مبارکه با ۹۵ درصد از ظرفیت خود در حال تولید 
است. مهندس طیب نیا با بیان اینکه ضرورت توسعه 
در تولید انکارناپذیر است، گفت: عدم توازن زنجیره 
در محصولاتی مانند میلگــرد، لوله وپروفیل دیده 
می شود که با ظرفیت زیر ۴0 درصد تولید می شوند؛ 

در صورتی که اگر سرمایه هنگفت بدون استفاده این 
شرکت ها به سمت اکتشاف رفته بود؛ پیشرفت های 
زیادی داشتیم . وی به توسعه زیرساخت ها در حوزه 
ریلی نیز اشاره کرد و گفت: اگر بخواهیم تحولی در 
زنجیره داشته باشیم، باید به سمت تکنولوژی روز 
دنیا برویم؛  چراکه اکنــون توان رقابت در بازارهای 
جهانی را نداریم. علاوه بر اینکه مجموعه های بزرگ 
نیز باید این مشــکلات را رفع کنند و در این بین 
همراهی حاکمیت هم لازم است. مهندس طیب نیا 
یکی دیگر از مشــکلات و چالش هــا را در زمینه 
قیمت گذاری مواداولیه دانســت و گفت: در بخش 
فــروش و قیمت گذاری نیز دچار مشــکل بوده ایم  
و بایــد دید که آیا می توان بــا قیمت های جهانی 
همراه شــد؟ وی تصریح کرد: بر اساس آمار بورس 
۲ میلیون و ۱۵0 هزار تن عرضه برای کنســانتره 
از ابتدای ســال تاکنون انجام شده است، اما حدود 
۴۱۵ هزار تن معامله شــده و عمدتاً شرکت های 
داخل گروهی و پایین دســتی خریــد کرده اند که 
از لحاظ قیمت نیز از بازار آزاد بالاتر بوده اســت و 
برای گندله و آهن اسفنجی نیز وضعیت مشابهی را 
ملاحظه می  کنیم . مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه با 
تأکیــد بر ضرورت ادغام عمودی و افقی در زنجیره 
فــولاد و گره زدن منافع معادن و فولادســازان به 
یکدیگر گفت: معادن بزرگ باید معادن کوچک و 
فولادسازان بزرگ باید فولادسازان کوچک را فعال 
کرده و آنهــا را از حالت غیراقتصادی خارج کنند. 
مهندس طیب نیا گفت: برای تولید فولاد پاک نیاز 
اســت که معدنکاران کنسانتره سولفورزدایی شده 
تحویل فولادســاز بدهند. اگر حفظ محیط زیست 
برای ما اهمیت دارد؛ باید به این سو حرکت کنیم 
و هرگونــه هزینه را ســرمایه گذاری بلندمدت در 
راستای عمل به رویکردهای زیست محیطی خود 
بدانیم. بهره وری بنگاه ها در مواد، ســرمایه، انرژی، 
نیروی   انسانی و ... مواردی بود که مهندس طیب نیا 
به آنها اشاره داشت  که باید موردتوجه قرار گیرند.  
به گفته وی اگر این رویکرد وجود نداشته باشد که 
از اقتصاد خطی به سمت اقتصاد چرخشی برویم؛ 
نمی توانیم تولید و اقتصاد پایدار داشته باشیم. وی 
تصریح کرد: لازم اســت از این پــس در تک تک 
حوزه ها خردنگر باشیم و فعالان بخش معدن و فولاد 
 چالش ها را رفع کنند تا در آینده از آن به عنوان الگو 

استفاده کنیم.

مهندس طیب نیا مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه مطرح کرد:

وجود گنجینه ای از سرمایه های انسانی متخصص 
در مجموعه فولاد مبارکه

هشتمین کنفرانس بین المللی استیل پرایس
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در هشتمین کنفرانس بین المللی استیل پرایس 
پنل تخصصی با عنوان چالش تأمین مواداولیه 

برای صنعت فولاد 1400 و 1401 برگزار شد.

ســیدرضا عظیمی مجــری طرح احیــاء معادن 
کوچک ومتوســط مقیاس در پنــل تخصصی با 
عنــوان چالش تأمین مواداولیه برای صنعت فولاد 
۱۴00 و ۱۴0۱ اظهــار کرد: طــرح احیاء معادن؛ 
یک طرح در اقتصاد مقاومتی مطرح شد و اکنون 
لازم است تقریبا 6۷0 معدن را به حالت فعال سازی 
برسانیم. این کار در قالب تفاهم نامه با شرکت های 
معدنی وفولادی ماننــد فولادمبارکه، چادرملو و  ... 
انجام شده و معادن به آنها معرفی شده است.  وی 
در ادامه افزود: در نهایــت اقدامات صورت  گرفته 
عارضه یابی معادن انجام شــد. اکنون زیرســاخت 
لازم برای ملاقات معدنــداران با صنایع معدنی به 
وجود آمده و تفکیک سازی صورت گرفته است . به 
گفته عظیمی اکنون ۱۷0 پروژه برای احیاء معادن 
تعریف شــده اســت، اما نکته اینجاست که ایجاد 
کانال های ارتباطی شــرکت های بزرگ با معادن 
چگونه است؟ در این زمینه می توان در گام نخست 
کارگروه های بزرگ را شرکت هایی مثل فولادمبارکه 
و ذوب آهن برگزار کنند و یا برنامه بازدید از معادن 
و صنایع معدنی انجام شود. همچنین مربیگری و 
فعالیت گروه های اســتارتاپی در نظر گرفته شود. 
وی در ادامه افزود: سیاست باید بر حمایت معادن 
کوچک باشد و ارتقاء کیفی وکمی، ایجاد زیرساخت 
به صورت مشــترک و همچنین نیروهای انسانی 
شرکت های بزرگ نیز در اختیار معادن قرار گیرند. 
در این میان می بینیم که شرکت فولادمبارکه نیز 
در حــوزه معادن ورود کــرده و اقداماتی را در این 
زمینه انجام داده اســت. عظیمــی در ادامه افزود: 
همچنین ایجــاد کلینک های تخصصی در بخش 

معدن می تواند در این زمینه مثمرثمر باشد.
بــه گفته وی؛ طرح احیاء معــادن ۱۱ هزار و ۹۵۵ 
نفر اشــتغالزایی داشــته و می تواند بیشــتر هم 
شــود. همچنین ۲3 میلیون تن به ظرفیت تولید 
موادمعدنی اضافه شده است. عظیمی افزود: امروز 
بهتر است به سمت فرآوری برویم تا معادن نیز به 
سمت توسعه اکتشافات حرکت کنند.  امیر صباغ 
مدیر سرمایه  گذاری ایمیدرو نیز در این پنل تخصصی 

اظهار کرد: رشد اقتصاد دنیا در سال ۲0۲0 منفی 
شد و ادامه  دار شده است، اما چین رشد بین 6 تا ۸ 
درصد را دارند و هند هم دارای رشد مثبت اقتصادی 
است. به گفته وی از سال ۲0۱۹ و با شیوع ویروس 
کرونا تعطیلی معادن شــروع شــد و میزان تولید 
چین نیز کاهش یافت، اما در ادامه مســیر شاهد 
رشد فزاینده ماهانه واردات نفت، سنگ آهن، مس 
و گاز طبیعی چین بودیــم. وی ادامه داد: با وجود 
کاهش قابل ملاحظه تولید محدودیت های کرونایی 
در بنادر وجود داشت که به طبع منجر به افزایش 
حمل کانتینری طی یک سال گذشته شده است. 
در واقع رشد قیمت حمل دریایی روی رشد قیمت 
کامودیتی  هــا به ویژه محصــولات معدنی اثرگذار 
بوده اســت. صباغ افزود: بحران از نیمه دوم امسال 
در خصوص افزایش قیمــت موادمعدنی همچون 
سنگ آهن و زغالســنگ اتفاق افتاد. از سوی دیگر 
اعلام شد که میزان تولید چین نباید بیشتر از سال 
۲0۲0 باشد که در نتیجه روی قیمت فولاد اثرگذار 
بود و در نهایت قیمت سنگ آهن و زغالسنگ کاهش 
پیدا کرد. به گفته وی کاهش تولید فولاد چین به 
کاهش تورم قیمت ها در جهان و ایران کمک می کند 
و امیدواریم که برای سال جدید میلادی روند خوبی 
برای صنایع مختلف معدنی پیش  رو داشته باشیم. 
صباغ در ادامه صحبت های خود به تولید محصول 
تلفیقی اشــاره کرد و گفت: اگر بازار ایران در حوزه 
ورق گرم دارای کســری عرضه اســت؛ شــرکت 
فولادمبارکه ورق گرم وارد می کند و با تولید تلفیقی 
و قیمت مناسب محصول تولیدوعرضه می کند. وی 

همچنین به مبحث تامین انرژی نیز اشــاره کرد 
و گفــت: ایران طی 3 تا ۴ ســال آینده محدودیت 
برق خواهد داشــت و قرار است که از طریق بورس 
انرژی شرکت ها  نیاز خود را تامین کنند. در همین 
راستا نیز با ترکمنستان برای خرید ۲0 میلیون متر 
مکعب گاز مذاکره کرده ایم تا با تلفیق گاز داخلی نیاز 
صنایع را در بورس انرژی تامین کنیم. برای تامین 
برق نیز می توان از این روش اســتفاده شود. صباغ 
افزود: اگر صنعت گاز و برق وارد بورس انرژی شوند؛ 
می توان به روند تولید و تامین انرژی آنها امیدوار بود؛ 
در غیر این صورت صنایع فولادی و آلومینیومی با 
ریسک بالایی در تولید برخوردار خواهند شد. وی 
همچنین گفت: ۱۲ هزار مگاوات برای تولید انرژی 
با کمک شــرکت های معدنــی و صنایع  معدنی در 
دستور کار قرار گرفته اســت که با وزارت نفت در 
حال مذاکره برای اجرایی کردن این طرح هستیم. 
صباغ خاطرنشان کرد: با توجه به کمبود انرژی گاز؛ 
بهتر است در مسیر پایین دست فولاد یا بالادستی 
آن یعنی معدن سرمایه  گذاری صورت گیرد. مهرداد 
اکبریان رئیس انجمن سنگ آهن ایران نیز به عنوان 
یکی دیگر از ســخنرانان این پنل گفت: اکتشافات 
یک اقدام ملی و حاکمیتی است و با توجه به ریسک 
بالای آن؛ نیازمند تجهیزات خاصی است که در این 
زمینه دولت اطلاعــات را تامین کرده و در اختیار 

بخش خصوصی قرار می دهد.
وی ادامه داد: دولت باید اکتشافات را حمایت کند و 
نقطه توسعه معدن همین موضوع است که از سوی 
خانه معدن و تشکل های معدنی از دولت خواسته 
شده اســت که امیدواریم بتوانیم حوزه اکتشاف را 

گسترش دهیم .
اکبریان به افق چشــم  انداز فولاد بــرای تولید ۵۵ 
میلیون تن فولاد اشــاره کرد و گفت: ایکاش فولاد 
آلیاژی و فولاد خاص در کشور تولید می شد و دیگر 
نیازی به تولید ۵۵ میلیون تن فولاد نداشتیم؛ چراکه 
لازم اســت تامین زیرســاخت ها و انرژی برای این 

میزان تولید فراهم شود.
وی همچنین به موضوع قیمت گذاری زنجیره فولاد 
اشاره کرد: دولت در این موضوع دخالت کرده است 
و حالت سرکوب برای آنها دارد. در این میان بورس 
می تواند برای کشف قیمت و عرضه مواداولیه تاثیر 

بسزایی داشته باشد.

در هشتمین کنفرانس بین المللی استیل پرایس بررسی شد؛

چالش های تأمین مواداولیه 
بر ای صنعت فولاد ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ 

هشتمین کنفرانس بین المللی استیل پرایس
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ضرورت صادرات ضرورت صادرات 1212 میلیون تن فولاد بر اساس برنامه طرح جامع فولاد کشور میلیون تن فولاد بر اساس برنامه طرح جامع فولاد کشور
جعفری طهرانی دبیر هشتمین کنفرانس بین المللی استیل پرایس تأکید کرد:

هشتمین کنفرانس بین المللی استیل پرایس

دبیر هشتمین کنفرانس بین المللی استیل پرایس 
گفت: بر اساس برنامه طرح جامع فولاد کشور 12 تا 
15 میلیون تن از 55 میلیون تن فولاد باید صادر شود.

کیوان جعفری طهرانی در هشتمین کنفرانس بین المللی 
اســتیل پرایس اظهار کرد: تهدید صنعت فولاد کشور 
توســط کشــورهای منطقه موضوعی است که مغفول 
باقیمانده است. خط لوله تاپی یا همان ترانس افغانستان 
برای انتقال گاز  یکی از اتفاقاتی اســت که اگر اجرایی و 
به پاکستان و هندوستان وصل شود، خطری برای فولاد 
ایران به همراه خواهد داشــت؛ این در حالی اســت که 
طالبان نیز امنیت انتقال این خط را اعلام کرده اســت. 
وی با بیان اینکه گازرسانی به هندوستان برای فولاد ایران 
خطرناک است؛ چراکه طی چند سال آینده تولید فولاد 
هندوستان به 3۵0 میلیون تن می رسد، افزود: عمان در 
۲030 قرار اســت به تولید ۲۵ میلیون تن فولاد برسد؛ 
این در حالی اســت که اخیرا قطر، عمان و امارات اعلام 
کردنــد که 3 میلیارد دلار برای تامین گاز از طریق خط 
دلفیــن قطر در نظر خواهند گرفــت و در نهایت منجر 
به افزایش تولید فولاد این کشــورها خواهد شــد. دبیر 
هشتمین کنفرانس بین المللی استیل پرایس خاطرنشان 
کرد: بر اســاس برنامه طرح جامع فولاد کشور ۱۲ تا ۱۵ 
میلیون تن از ۵۵ میلیون تن فولاد باید صادر شود؛ این 
در حالی است که ۴ سال بیشتر فرصت باقی نمانده است. 
حال اگر توسعه صادرات نداشته باشیم؛ بازار فولاد منطقه 
را به قطر، عمان و پاکستان خواهیم باخت. وی ادامه داد: 
تامین خوراک کارخانه های جنوب کشــور قرار است از 
کدام کشورها تامین شوند؟ این در حالیست که با حضور 
طالبان امکان استفاده از معدن حاجی گک افغانستان از 
دست رفت و پاکستان با طالبان برای این معدن به توافق 
رسید. از طرف دیگر هند نیز به ذخیره قطعی بسیار بالایی 

از سنگ آهن رسیده است. جعفری طهرانی تصریح کرد: 
با توجه به شــرایط موجود؛ باید دید قراردادهایی که در 
خارج از کشور و توسط دیگر کشورها در حوزه فولاد بسته 
می شود؛ چه تاثیری بر صنعت فولاد کشور خواهد داشت.

حوزه خلیج فارس؛ تهدید جدی برای صنعت 
فولاد ایران

جعفری طهرانی همچنین در قســمتی دیگر به بررسی 
چالش های تأمین ســنگ آهن ایران پرداخت و گفت: 
ایران از ۲3 سال پیش به جرگه صادرکنندگان سنگ آهن 
پیوست. پیش از صادرات سنگ آهن و کنسانتره به چین؛ 
ســنگ آهن هماتیت به  صورت محدود و با شناورهای 
کوچک به کارخانه های ســیمان حاشــیه خلیج فارس 
صادر می شد. ۲3 سال پیش نخستین محموله صادراتی 
ســنگ آهن هماتیت به وزن 6 هزار تن با شــناورهای 
کوچک )بارج( به کارخانه سیمان راس الخیمه صادر شد.

وی در ادامه افزود: بعداز اینکه بازار چین تشــنه واردات 
سنگ آهن شــد؛ ایران از حدود ســال ۲00۱ میلادی 
صادرات به چین را آغاز کرد و از ســال ۲003 صادرات 
از اکثر معادن بخش دولتی به ویژه ســنگ آهن مرکزی 
ایران )چغارت( که دارای سنگ آهن مگنتیت بود؛ رونق 
گرفت، اما حالا اوضاع تغییر کرده است. جعفری طهرانی 
خاطرنشان کرد: »بحرین استیل« طی سال های اخیر با 
شرکت CSN برزیل قرارداد داشته، اما CSN شرکت 
کوچکی است و هیچوقت نتوانست نیاز »بحرین استیل« 
را به  طور کامل پوشــش دهد. در همین راســتا اخیرا با 
خبر شدیم که بحرین استیل قرارداد 3 ساله ای با شرکت 
»آنگلو آمریکن« برزیل برای تامین خوراک خود منعقد 
کرده است. به گفته وی با وجود پروژه های گندله سازی 
عمان و بحرین در حاشیه خلیج فارس؛ امکان اینکه ایران 
بتواند از برزیل به واردات سنگ  آهن یا کنسانتره بپردازد؛ 
وجود ندارد و با رفع تحریم ها نیز عملیاتی نخواهد شد؛ 

زیرا ظرفیت معادن یاد شده برزیل توسط کارخانه های 
گندله ســازی عمان و بحرین رزرو شــده اســت. دبیر 
هشتمین کنفرانس بین المللی استیل پرایس خاطرنشان 
کرد: شــرکت واله هم به هیچ عنــوان مواداولیه به ایران 
نمی فروشــد؛ زیرا در عمان کارخانه دارد. از سوی دیگر 
آنگلو آمریکن هم شــرکت دوم بزرگ برزیل اســت که 
قرارداد 3 ساله ای با بحرین استیل دارد؛ لذا ما نمی توانیم 
برزیل را به  عنوان منبع تأمین ســنگ آهن خود مدنظر 
قرار دهیم. وی در ادامه به یکی از مشکلات اساسی دیگر 
اشاره کرد و گفت: موضوع پهلوگیری کشتی های ۱۵0 تا 
۱۷0 هزار تنی »کیپ سایز« است که امکان آن در بنادر 
کشور وجود ندارد و اگر قرار باشد از استرالیا با کشتی های 
پانامکس ۷0 تا ۹0 هزار تنی واردات انجام شود؛ مقرون به 
صرفه نخواهد بود؛ مگر اینکه تحریم ها و محدودیت حمل 
دریایی برداشته شود و آنگاه شاید حمل از استرالیا توجیه 
داشته باشد. جعفری طهرانی در پایان گفت: از آنجایی که 
طی سال های گذشته طرح های توسعه ای در بنادر کشور 
اجرایی نشــده است؛ به طور طبیعی کشتی های بزرگ 
تا نزدیک بنادر مــا می توانند لنگر بیندازند و پس از آن 
سنگ آهن را با کشتی های کوچکتر از طریق »لایتریج« 

سبک سازی کنند.

مدیر اقتصادی وتوسعه سرمایه گذاری ایمیدرو )سازمان 
توسعه ونوســازی معادن و صنایع معدنی ایران( جایزه 
sea هشــتمین کنفرانس بین المللی استیل پرایس 

را دریافــت کرد. در هشــتمین کنفرانس بین المللی 
اســتیل پرایس جایــزه sea این کنفرانــس به امیر 
 صباغ مدیر اقتصادی و توسعه سرمایه گذاری ایمیدرو 

رسید.

جایزه sea به مدیران تأثیرگذار در عرصه فولاد تقدیم 
می  شود که طبق ارزیابی ها و نظرسنجی ها از مدیران و 
کارشناسان ارشد صنعت فولاد و مواداولیه به امیر صباغ 

مدیر اقتصادی وتوسعه سرمایه گذاری ایمیدرو رسید.

در هشتمین کنفرانس بین المللی استیل پرایس:در هشتمین کنفرانس بین المللی استیل پرایس:

مدیر اقتصادی و توسعه سرمایه گذاری ایمیدرو 
جایزه sea استیل پرایس را دریافت کرد
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هشتمین کنفرانس بین المللی استیل پرایس

مدیرعامل شــرکت معدنی وصنعتی چادرملو 
گفت: با روش های جدیــد بهره برداری تا 60 
درصد هزینه های معدنی را می توان کاهش داد.

ناصر تقــی زاده در هشــتمین کنفرانــس بین المللی 
استیل پرایس اظهار کرد: بحث اکتشاف به طور جدی از 
سوی تمامی فعالان و مدیران در این کنفرانس مورد تأکید 
قرار گرفت. وی افزود: اگر در کویر مرکزی ایران اکتشاف 
بر مبنای اصولی علمی صــورت گیرد؛ قطعاً به چندین 
میلیارد تن اکتشــافات معدنی دست می یابیم. بنابراین 
ضروری است تا کنسرســیونی متشکل از شرکت های 
بزرگ فارغ از بحث های مالکیتی تهیه شود تا در این زمینه 
ورود کنند. در همین خصوص سیستان وبلوچستان نیز 
از جمله اســتان های معدنی است که در این زمینه مورد 
غفلت قرار گرفته است. مدیرعامل شرکت معدنی وصنعتی 
چادرملو گفت: با روش های جدید بهره برداری تا 60 درصد 

هزینه هــای معدنی را می توان کاهش داد. قطعاً تا زمانی 
که گازوئیل 30۹ تومانی اســت؛ معادن را به گورستان 
تبدیل کرده ایم.  وی ادامه داد: باید مشارکت با دانشگاه ها 
موردتوجه قرار گیرد که البته در این راستا شرکت چادرملو 
با دانشگاه امیرکبیر در این بخش همکاری دارد و نیاز است 
که بیش از گذشته شرکت ها به بخش مشارکت دانشگاه و 

صنعت توجه داشته باشند.
تقی زاده خاطرنشــان کرد: لازم است مطالعاتی توسط 
ایمیدرو برای صنایع با ارزش  افزوده بالا تشــکیل شود تا 
به عبارتی پیشنهاداتی ارائه دهند و در این زمینه بخش 

خصوصی نیز می تواند مشارکت داشته باشند.
وی عنوان داشت: شــرکت های بزرگ بخشی از توسعه 
کشور را به دوش می کشند. برخی شهرها به دلیل توسعه 
بیش از حد از میان رفته و بالعکس برخی شهرهای دیگر 
نیز مورد بی مهری قرار گرفته اند؛ بنابراین باید شرکت های 

بزرگ تشویق شوند تا به سمت مناطق محروم بروند.

مهندس تقی زاده همچنین خاطرنشــان کرد: ضرورت 
سرمایه  گذاری در امر اکتشــاف؛ اولویت اول توسعه این 

صنعت است .
وی با اشــاره به ضرورت ســرمایه گذاری در امر اکتشاف 
که اولویت اول توســعه این صنعت است؛ پیشنهاد داد تا 
کنسرسیومی مشترک از واحدهای بزرگ معدنی و صنعت 
فولاد تشکیل شود تا در این زمینه حرکتی جدی و مؤثر 
صــورت پذیرد. مدیرعامل چادرملو همچنین بر اهمیت 
توجه به توسعه پایدار و توجه به آمایش سرزمین تاکید 
کرد و گفت: اصول اخلاقی، دینی و انســانی به ما تکلیف 
می کند که به مناطق حوزه فعالیت خود نیز توجه کنیم و 

فقط به فکر درآمدزایی نباشیم.

 تقی زاده مدیرعامل شرکت معدنی وصنعتی چادرملو مطرح کرد: تقی زاده مدیرعامل شرکت معدنی وصنعتی چادرملو مطرح کرد:

امکان کاهش ۶۰ درصدی هزینه های معدنی
با روش های جدید بهره برداری

رئیس انجمــن تولیدکنندگان فولاد ایــران گفت: اگر 
بحث انرژی در صنعت فولاد حل نشــود؛ در تولید دچار 
مشکل خواهیم شد و باید در برنامه های تولید بازنگری 
شود. بهرام سبحانی در هشتمین کنفرانس بین المللی 
استیل پرایس اظهار کرد: نزدیک به ۲ میلیارد تن فولاد 
تولیدی در جهان داریم که ســهم ایران 30 میلیون تن 
است که اکنون با قطعی برق ممکن است؛ این میزان تولید 
کمتر شود. وی در ادامه افزود: اکنون ظرفیت نصب شده 
۴0 میلیون تن بوده و ۲۵ درصد از این ظرفیت به دلایل 
مدیریتی، لجستیکی و ... خالی است؛ در گذشته قرار بود 
شــرکت های فولادی سنگ آهن خود را از طریق معادن 
تامین کنند، اما این شــرکت ها از توسعه افقی به سمت 
توسعه عمودی و در نهایت به سمت فولادسازی رفتند. 
رئیس انجمن تولیدکننــدگان فولاد ایران گفت: اکنون 
مشــکل کوره های القایی کمبود خوراک است که اجازه 
نمی دهد خطوط تولید کنترل شوند. از زمانی که ظرفیت 

تولید کمتر از ۲۵ میلیون تن بود؛ محدودیت های برق وگاز 
وجود داشته است؛ بنابراین ممکن است تنها از ۵۵ میلیون 
تن ۵0 میلیــون تن ظرفیت آن ایجاد و به مرحله تولید 
برسد. وی خاطرنشان کرد: امسال نیز این محدودیت های 
برق خیلی زیاد بود و بر روند تولید اثر گذاشــت. اکنون 
نیز برای زمستان با کمبود گاز مواجهیم و در نهایت روی 
تامین برق نیز اثر خواهد داشــت؛ حتی با رسیدن به ۵۵ 
میلیون تن فولاد با وجود محدودیت  ها امکان بهره  برداری 
از آن وجود ندارد. ســبحانی با اشــاره به سرمایه گذاری 
شرکت های صنعتی ومعدنی برای تولید برق اذعان داشت: 
در خوشبینانه  ترین حالت سرمایه  گذاری شرکت  ها برای 
تولید برق طی 3 ســال آینده به بهره برداری می رســد؛ 
همواره ۱۲ تا ۱۴ میلیون تن مازاد تولید داریم که باید صادر 
شود که متاسفانه منع صادراتی برای آن گذاشته می شود. 
این در حالیست که ایران تحریم بوده و فروش محصولات 
بسیار سخت است؛ بنابراین نباید محدودیت های داخلی 
داشته باشیم . وی تصریح کرد: از سوی دیگر باید صادرات 
تسهیل شود و برنامه برای ایجاد ارزش افزوده محصولات 

گذاشته شود. این در حالی است که امروز حساسیت هایی 
روی موضوع گازهای گلخانه ای وجود دارد. بر اساس آمار 
موجود ۴ درصد کربن پخش شــده در اروپا و ۲۲ درصد 
ســهم گازهای گلخانه ای برای فولاد است؛ از این رو قرار 
است اتحادیه اروپا بر مبنای میزان کربن منتشر شده برای 
شــرکت ها تعرفه ای تعیین کند که در این صورت برای 
ایران تعرفه های سنگینی در نظر گرفته خواهد شد. رئیس 
انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران عنوان داشت: اکنون 
فرآیند ccs وجود دارد که با استفاده از آن کربن خروجی 
از تولید فولاد را جمع  آوری می کند. ما نیز می توانیم این 
روش را در ایران اجرایی کنیم ، اما در ادامه باید به سمت 
تولید فولاد پاک حرکت کنیم. در همین راستا امیدواریم 
در شــهرهای صنعتی و بزرگ مثــل تهران واصفهان به 
این ســمت حرکت کنیم و واحدهای تحقیق وتوسعه و 
سرمایه گذاران به این سمت بروند. وی در پایان تأکید کرد: 
اگر بحث انرژی در صنعت فولاد حل نشود؛ در تولید دچار 
 مشکل خواهیم شد و باید در برنامه های تولید بازنگری 

شود.

سبحانی رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران:سبحانی رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران:

اگر بحث انرژی در صنعت فولاد حل نشود؛ 
در تولید دچار مشکل خواهیم شد
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متخصصان شرکت فولاد مبارکه با تکیه 
بر توانمندی های خود توانستند گرید 
X80 را تولید کنند تا برای ســاخت 
لوله های خطوط انتقــال نفت وگاز در 
شــرکت فولاد اکُسین خوزستان نورد 

شود.
 X۸0 بر اســاس این گزارش؛ تختــال گرید
به  عنوان جدیدترین گرید فولادی به دست 
متخصصــان داخلی فــولاد مبارکــه برای 
نخستین بار در خاورمیانه تولید شده و کاربرد 
ورق نورد شده آن در ساخت لوله های خطوط 

انتقال نفت وگاز است.
تولیــد تختــال گریــد ۵L X۸0 API در 
شــرکت فولاد مبارکه با توجــه به دارا بودن 
کربن زیر 0.0۸ درصــد و منگنز بالای ۱.۸ 
درصد؛ شرایط تولید ورق فولادی با استحکام 
بالاتر نســبت به گریــد ۵L X۷0 API را 
فراهم کرده اســت که در ســاخت لوله های 
انتقال سیالات توسط شرکت های لوله سازی 
کشور و با تأییدیه شرکت مهندسی وتوسعه 

گاز ایران کاربرد دارد.

تولید این گرید توسط فولاد مبارکه علاوه بر 
بی نیازی کشــور از واردات آن؛ گام مهمی در 
ارتقاء کیفیت محصولات این شرکت در تراز 

استانداردهای جهانی محسوب می شود.
گرید API5LX80 محصولی با وزن 

کمتر و ماندگاری بالاتر
محمد تاجمیر ریاحــی مدیر فروش داخلی 
شــرکت فولاد مبارکه نیــز در این خصوص 
اظهــار کرد: بــرای تولید لوله هــای انتقال 
نفت وگاز از فولادهایی با کیفیت های خاص 
و اســتاندارد API اســتفاده می شود که در 
شــرکت فولاد مبارکه طراحی و تولید شده 
است. جدیدترین گرید فولادی تولید شده در 
فولاد مبارکه ۵L X۸0 API اســت که در 
شرکت فولاد اکسین خوزستان نورد شده و 

نتایج آزمایش های آن مثبت بوده است.
وی در ادامه افزود: اندازه لوله های مخصوص 
خطوط انتقال نفت وگاز در کشــور عمدتا به 
  ۵L X۷0 API میزان ۵6 اینچ و با گریــد
بوده که با جایگزیــن کردن محصول جدید 
بــا گریــد ۵L X۸0 API می توان تمامی 

خطوط لوله های انتقال نفت وگاز را با ضخامت 
و مقدار تناژ کمتر تولید و بهره برداری کرد.

مدیــر فروش داخلی شــرکت فولاد مبارکه 
خاطرنشــان کرد: با توجه به سبک تر شدن 
محصــول نهایــی از لحاظ تمامی شــرایط 
متالوگرافــی محصول  بهره بــرداری بهتر و 
همچنین حمل ونقل راحت تر انجام می شود. 
از نظــر فنی نیز این گرید نســبت به گرید 
قبلی حدود ۷0 مگاپاسکال استحکام تسلیم 
بالاتری دارد که از لحاظ تولید تختال و نورد 
آن بــه تکنولوژی خاصی نیاز اســت که این 
امر توســط متخصصان داخلی شرکت فولاد 
مبارکه بومی ســازی و اجرا شده است. با این 
اقدام فــولاد مبارکه؛ ایران جزو ۱0 کشــور 
جهان محسوب می شود که توانسته این گرید 

را طراحی و تولید کند.
میزان جدایش انجمادی

 یکی از مهم ترین ویژگی های کیفی این 
گرید است 

علیرضــا مولــوی زاده مدیــر متالــورژی و 
روش های تولید شــرکت فــولاد مبارکه نیز 

نورد موفقیت آمیز تختال
 گرید X8۰ تولیدشده توسط فولاد مبارکه

با تکیه بر توانمندی های داخلی در فولاد اکُسین خوزستان صورت گرفت؛



41

14
00

اه 
ن م

آبا
 -

  6
6 

ره 
شما

  -
م 

هار
ل چ

سا

در این خصوص اظهار کــرد: طراحی آنالیز 
تختال های فولادی بــا گرید API X۸0 با 
هماهنگی و تبادل نظر میان دو شرکت فولاد 

مبارکه و فولاد اکسین خوزستان انجام شد.
وی با بیان اینکه یکی از مهم ترین ویژگی های 
کیفی این گرید میــزان جدایش انجمادی 
آن اســت، افزود: این پارامتــر با درجه بندی 
مانســمان در تست ماکرواچ بررسی می شود 
و افزایــش آن می تواند در برخی خواص ورق 
نهایی اشــکال ایجاد کند که خوشبختانه با 
انجام تنظیمات تخصصــی در ریخته گری؛ 

درجه مطلوبی از آن حاصل شد.
فولاد مبارکه عزم خود را برای 

پشتیبانی از تولید کشور نشان داد
قاسم خوشــدل پور مدیر ریخته گری مداوم 
شــرکت فولاد مبارکه نیــز در این خصوص 
تصریــح کرد: پــس از تولید انبــوه و موفق 
فولادهــای مخصوص انتقال گاز شــیرین و 
ترش در سال گذشته و درخواست مشتریان 
در افزایش تنوع این نوع محصولات و افزایش 
ویژگی های این محصولات؛ شــرکت فولاد 
مبارکه عزم جدی خود را برای پشــتیبانی 
از تولید کشــور نشان داد و بار دیگر توانست 
تولید آزمایشی فولاد با گرید API-X۸0 را 

با موفقیت پشت سر بگذارد.
وی ادامه داد: طی روزهای اخیر این تختال ها 
در شرکت فولاد اکسین خوزستان نورد شدند 
و در آزمایش های مربوط به ورق نیز به  صورت 
 X۸0 کامل مورد تأیید قرار گرفتند؛ ورق های
برای شــرکت های لوله سازی ارسال شدند تا 
محصول نهایی و آزمایش های مربوطه تکمیل 
شوند. مدیر ریخته گری مداوم شرکت فولاد 
مبارکه خاطرنشان کرد: این توفیق ارزشمند 
گام مؤثری در خودکفایی کشور در طراحی و 
تولید این نوع محصولات محسوب می شود و 
مرهون دانش فنی متخصصان فولاد مبارکه 
اســت که عزم راسخ خود را در اعتلاء هر چه 

بیشتر جایگاه این شرکت به کار گرفته اند.
آزمایش تختال گرید ۵L X۸0 API فولاد 
مبارکه بیانگر کیفیت بالای این محصول است

امین آسیابان مدیرعامل شرکت فولاد اکسین 
خوزســتان اظهار کرد: شرکت فولاد اکسین 
خوزستان در سال ۸۸ راه اندازی شد که رسالت 
اصلی آن؛ رفع نیاز صنایع نفت وگاز کشور برای 
تولید لوله های خطوط انتقال نفت وگاز، ایجاد 
مخازن ذخیره سیالات و تحت فشار نفت وگاز 
و میعانات حاصل از فرآورده های نفتی است. 
وی با بیان اینکه ۱۲ سال از عمر شرکت فولاد 
اکسین خوزستان گذشته است، افزود: طی ۲ 

ســال اخیر با همکاری شرکت فولاد مبارکه 
توانســته ایم که ورق های ۵L API از گرید 
X۴۲ تا گرید X۷0 را در فولاد اکسین نورد 
و برای تولید لوله های خطوط انتقال نفت وگاز 
آماده کنیم و برای نخستین بار در کشور گرید 
جدید ۵L X۸0 API تولید شده در شرکت 
فولاد مبارکه به  صورت آزمایشی در شرکت 

فولاد اکسین با موفقیت نورد شد.
مدیرعامل شــرکت فولاد اکسین خوزستان 
خاطرنشــان کــرد: از جملــه مهم تریــن 
همکاری هــای فــولاد اکســین و فــولاد 
مبارکــه می توان به همــکاری برای تحقق 
استراتژیک ترین پروژه کشــور یعنی پروژه 
انتقال نفت گوره به جاســک اشاره کرد که 
خودکفایی و جلوگیری از خروج ارز از کشور را 
به دنبال داشت. وی ادامه داد: احداث خط لوله 
انتقال نفت از گوره به جاسک ثابت کرد که با 
تکیه بر توان متخصصان داخلی می توانیم به 
دســتاوردهای بزرگی در کشور دست یابیم 
که در گذشــته تنها در انحصار ۱0 فولادساز 
 ۵L API در جهان بوده است؛ تختال گرید
X۸0 در کشورهای محدودی تولید می شوند 
و برای تولید لوله های خطوط نفت وگاز کاربرد 
دارند. این گرید در ایران برای نخســتین بار 
توسط فولاد مبارکه تولید شده است و نشان 
از برخورداری کیفی محصولات این شرکت از 

آخرین تکنولوژی های روز دنیا دارد.
آســیابان اذعان داشت: این تختال با ۲ ذوب 
آزمایشی از سوی شــرکت فولاد مبارکه به 
شرکت فولاد اکسین خوزستان تحویل داده 
شده و در حال تبدیل به ورق های ویژه تولید 
لوله های انتقال ســیالات است که با کسب 
نتایج مثبت آزمایشــی این ورق ها به صنایع 
نفت وگاز تحویل داده خواهد شد تا به  صورت 
پایلــوت در خط انتقال گاز مورد بهره برداری 
قرار گیرد و از نظر کیفیت مورد تأیید شرکت 

ملی گاز و وزارت نفت واقع شود.
 ۵L X۸0 API وی با اشاره به مزایای گرید
نسبت به ۵L X۷0 API تصریح کرد: کاهش 
وزن خطوط لوله انتقــال نفت وگاز، کاهش 
هزینه های ســرمایه گذاری برای احداث این 
خطوط، کاهــش میزان فعالیت های جانبی، 
امکان نصب شــیرآلات روی خطوط لوله و 
امکان جوشکاری خطوط لوله های تولید شده 
 API با این گریــد از مهم ترین مزایای گرید
۵L X۸0  به حساب می آید که دستاوردهای 

مهمی برای کشور محسوب می شود.
مدیرعامل شــرکت فولاد اکسین خوزستان 
 API همچنین عنوان داشت: همچنین گرید

۵L X۸0 نسبت به  ۵L X۷0 API  خواص 
مکانیکی بیشتری دارد؛ به  طوری  که منجر به 
استحکام و مقاومت بالاتری در برابر تنش های 
فشاری خطوط لوله نفت وگاز در مسیرهای 
مختلف خواهد شد و مقاومت در برابر ضربه و 
پارگی خطوط لوله را کاهش می دهد؛ با تولید 
تختال گرید ۵L X۸0 API توســط فولاد 
مبارکه، این برای نخستین بار در خاورمیانه 
اســت کــه از چنین فولادی برای ســاخت 

لوله های خطوط نفت وگاز استفاده می شود.
وی تأکید کــرد: آزمایش های انجام  شــده 
روی تختــال گریــد ۵L X۸0 API فولاد 
مبارکه نشــان می دهد که ایــن محصول از 
کیفیت بالایی برخوردار بوده و از نظر خواص 
متالورژی و مکانیکی نیز برای کاربردهای ویژه 

صنایع نفت وگاز قابل قبول و استاندارد است.
کیفیت محصولات فولاد مبارکه رو به 

افزایش است
در همین راســتا ابوالفضــل حیدریان مدیر 
کنترل کیفیت و آزمایشــگاه فولاد اکسین 
خوزستان نیز اظهار کرد: شرکت فولاد اکسین 
با همکاری شرکت فولاد مبارکه توانست ورق 
موردنیاز ساخت لوله های خطوط انتقال نفت 
گوره به جاســک را فراهم کنــد و در نهایت 
محصولاتی کــه از تختال های فولاد مبارکه 
در این شــرکت نــورد می شــود؛ مطابق با 

استانداردهای جهانی است.
 API وی با اشاره به ویژگی های تختال گرید
۵L X۸0 شرکت فولاد مبارکه افزود: شرکت 
فولاد اکسین تختال های فولادی گریدهای 
X۴0 تا X۷0 تولید شده در فولاد مبارکه را 
در دوره های زمانی مختلفی نورد و به محصول 
موردنیاز صنایع لوله سازی تبدیل کرده است.

مدیر کنتــرل کیفیت و آزمایشــگاه فولاد 
اکســین خوزســتان خاطرنشــان کــرد: 
شرکت های فولادســازی معدودی در دنیا از 
جمله پوسکو کره جنوبی توان تولید تختال 
گریــد ۵L X۸0 API را دارند و تولید این 
گرید با چنین کیفیتی توسط شرکت فولاد 
مبارکه بسیار ارزشمند است. وی با اشاره به 
 ۵L X۸0 API مزیت کیفی تختــال گرید
اذعان داشت: اســتحکام و جوش پذیری بالا 
نسبت به گریدهای قبلی از جمله مهم ترین 
مزیت هــای این گرید به حســاب می آید و 
تولید لوله های انتقال سیالات بسیار کاربردی 
است. امیدواریم با افزایش تعامل و همکاری 
با شــرکت فولاد مبارکه شــاهد رسیدن به 
دســتاوردهای بزرگ تری برای کشــورمان 

باشیم.
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مهندس سلیمانی مدیرعامل سایپا: سا

۹ محصول جدید سایپا در راه است
اطلس؛ جایگزین تیبا و ساینا مي شود

مدیرعامل گروه خودروسازی سایپا با بیان اینکه این مجموعه 
طی سه سال آینده 9 محصول جدید تولید خواهد کرد، گفت: 
به زودی خودروهای جدید آریا و شــاهین اتوماتیک به تولید 
انبوه خواهد رسید و همچنین اطلس به عنوان جایگزین تیبا و 

ساینا وارد بازار می شود.
مهندس ســیدجواد ســلیمانی در همایش تجلیــل از نمایندگی های 
برتر ســایپا با بیان اینکه به واسطه تحریم های ظالمانه و سختی که به 
کشورمان تحمیل شد، شرکای خارجی ایران را ترک کردند و تعهدات 
باقیمانده موجب نارضایتی مردم شد، تصریح کرد: در سال ۹۷ صنعت 
خودروســازی با چالش های جدی مواجه شــد و به دلیل کاهش روند 
تولید خودرو شاهد تجمعات اعتراضی زیادی نسبت به تاخیر در تحویل 

خودروها بودیم.
وی با تاکید بر اینکه مشــکلات صنعت خودرو با همکاری مهندســان 
ایرانی، شــرکت های قطعه ســازی داخلی و کارگران خطوط تولید به 
حداقل رســیده است، افزود: با وجود فراز و فرودهای فراوان اکنون باید 
به سمتی حرکت کنیم که ضمن افزایش تولید و ارتقاء کیفیت خودرو؛ 

بیش از گذشته رضایت مشتریان را به دست آوریم.
مدیرعامل گروه خودروســازی ســایپا درباره برنامه آتی این مجموعه 
و جبران مشــکلات گذشته خاطرنشــان کرد: وظیفه ما این است که 
محصولات جدید باکیفیت و با تکنولــوژی بالاتر تولید  و عرضه کنیم. 
در این میان از نمایندگی های رسمی مجموعه سایپا می خواهیم که در 
این مســیر همکاری و همراهی لازم را داشته باشند تا بتوانیم بهترین 

خدمات را به مشتریان ارائه دهیم. 
وی با بیان اینکه ســایپا طی دهه ۷0 با محصولاتی که در ســبد تولید 
خود داشت، خودروســاز برتری بود، افزود: برای رسیدن به دوران اوج 
نیازمند آن هســتیم که محصولات جدید و بــه روز تولید کنیم. طی 
حدود ۲۵ سالی که پراید تولید داشت؛ به دلیل عدم سرمایه گذاری در 
محصولات جدیدتر و اقتصادی؛ برند گروه خودروسازی سایپا لطمه دید 
و در برهه ای از زمان پراید مظهر ناتوانی صنعت خودرو شــده بود که ما 

با یک تصمیم درست به تولید آن پایان دادیم.
مهندس ســلیمانی اظهار داشــت: گروه خودروسازی ســایپا با تولید 
محصــولات به روز، ارائه خدمات نوین و ارتقــاء کیفیت باید به نحوی 

معصومه صالحی
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عمل کند که تفکر گذشته جامعه نسبت به این مجموعه زدوده شود و 
مردم به این نتیجه برســند که سایپا بسیار پیشرفت کرده و در توسعه 

صنعت خودرو پیشگام است.
وی تصریح کرد: برای آنکه مردم به این باور برســند که سایپا نسبت به 
گذشته پیشرفت محسوسی داشته است؛ ضرورت دارد که نمایندگی ها 
نیز در ارائه خدمات بهتر، باکیفیت بالاتر و مناسب  تر برنامه ریزی کنند.

مهندس ســلیمانی در ادامه افزود: بیش از ۱۵ ماه اســت که خودروی 
پراید از گردونه تولید خارج شــده است، اما کماکان برخی ها می گویند 
که ســایپا پراید تولید می کند؛ لذا نیاز است که تمام بخش ها به صورت 
ویژه کار کنند تا این پیام به جامعه برسد که گروه خودروسازی سایپا از 

پراید عبور کرده و دوران سایپای نوین آغاز شده است.
مهندس سلیمانی درباره خودروی شاهین که از زمستان سال ۹۹ وارد 
بازار خودرو شــده است، اظهار داشت: یکی از موضوعاتی که همواره در 
طراحی و تولید این خودرو مورد تاکید قرار گرفت، اســتحکام و ایمنی 
آن بــود؛ بنابراین ما باید به گونه ای عمل کنیم که مردم و مشــتریان 

وفادار ما بدانند و محصولات کیفی در مجموعه تولید شود.
وی افزود: گروه خودروســازی سایپا طی سه ســال آینده ۹ محصول 
جدید خواهد داشت. این محصولات با تکنولوژی های  روز خواهد بود و 
با افتخار باید بگویم که مانند خودرو شاهین تمام مراحل طراحی، تولید 

و ساخت قطعات آن در داخل کشور انجام می شوند.
مدیرعامل گروه خودروسازی سایپا با تاکید بر اینکه به زودی  کراس اوور 
آریا و هاچ بک اطلس این مجموعه وارد بازار خواهند شد، افزود: عرضه و 
توسعه محصول جدید در شرایط تحریم به خصوص اوایل تحریم بسیار 
سخت  و دشوار بود، اما خوشبختانه تولید خودروی شاهین نشان داد که 
این مجموعه و صنعت قطعه سازی به حدی از بلوغ رسیده که می تواند 

در مسیر خوداتکایی گام بردارد.
مهندس ســلیمانی با بیان اینکه دولت سیزدهم حامی تولید و صنعت 
اســت، اظهار داشت: بسیار خوشحال هســتیم از اینکه وزارت صمت 
صدای تولیدکنندگان را می شــنود و برای حل مشــکلات حوزه های 

مختلف در حال برنامه ریزی است.
امکان فک رهن اسناد خودروهاي فاکتور شده سایپا

 فراهم شد
مدیرعامــل گروه خودروســازی ســایپا همچنین از برقــراری امکان 
فک رهن اســناد خودروهای فاکتور شــده ســایپا خبــر داد و گفت: 
مشتریان محصولات سایپا که در طرح های پیش فروش و فروش فوری 
منتخب شده و خودروهای آنان فاکتور شده است؛ پس از تسویه حساب 

می توانند نسبت به فک رهن اقدام کنند.
مهندس ســلیمانی افــزود: این اقدام بــه  دنبال تقاضای مشــتریان 
محصولات گروه خودروسازی سایپا و همچنین مؤافقت و صدور مجوز 
از ســوی کمیته خودرو وزارت صنعت، معدن و تجارت صورت گرفته 
است و این امکان را در اختیار خریداران محصولات سایپا قرار می دهد 

تا پس از تسویه  حساب نسبت به فک  رهن اقدام کنند.
به گفته وی با اجرایی شدن این تصمیم امکان خریدوفروش محصولات 
عرضه شــده در طرح های قرعه کشــی فراهم می شــود و مالکان این 

خودروها می توانند نسبت به فروش آن در بازار اقدام کنند.
مدیرعامل گروه خودروسازی ســایپا تصریح کرد: مقرر شده است که 
اسناد ترهین آن دسته از مشتریانی که در طرح های فروش فوق العاده و 

یا پیش فروش ثبت نام کرده اند؛ پس از تسویه حساب آزاد شود.
تحقیق وتفحص از صنعت خودرو 

با هدف تقویت صادرات و ارتقاء کیفی است
بر اســاس این گزارش علی اکبر کریمی رئیس کمیته تحقیق وتفحص 

از صنعت خودرو در مجلس شورای اســلامی در حاشیه بازدید از گروه 
خودروسازی سایپا و  بررسی روندی که این مجموعه در تولید و طراحی 
خودرو طی می  کند، گفت: صنعت خودرو بعد از تحریم های ظالمانه ای 
که از ســال ۹۷ آغاز شد؛ توانســت با خوداتکایی در مسیر پیشرفت و 

توسعه قرار گیرد.
وی اظهارداشــت: در همین راســتا گروه خودروسازی سایپا در دوران 
تحریم سعی و تلاش کرد که در جهت بی  اثر کردن تحریم ها گام بردارد.
کریمــی درباره وضعیت صنعت خودرو و تاثیــری که تحریم ها بر این 
بخش گذاشــته اســت، تصریح کرد: یک واقعیت خــوب و مطلوب در 
صنعت خودرو پدیدار شــده و آن این اســت که خودروسازان طی دو 
الی ســه سال اخیر توانسته اند از فرصت تحریم ها بهره گیری کنند و در 
راســتای ارتقاء و مقاوم سازی این صنعت و بهبود تولید خودرو حرکت 

کنند.
رئیس کمیته تحقیق وتفحص از صنعت خودرو در مجلس شورای اسلامی 
با بیان اینکه صنعت خودرو از تحریم های ظالمانه در رنج و تنگناســت 
و این امر ســبب شده که خودروسازان نتوانند به تعهدات خود در زمان 
مناســب عمل کنند، افزود: تولید بخشی از خودروها و قطعات خودرو 
وابســته به خارج از کشور است؛ لذا شرکت  های خودروساز و قطعه  ساز 
باید از تمام توان علمی خود اســتفاده کنند تا در این حوزه به ســمت 

خودکفایی حرکت کنند.
کریمی اظهارداشت: صنعت خودرو از سال ۹۷ با تحریم بسیار شدیدی 
مواجــه شــد و تحریم کنندگان بــه دنبال این بودند کــه این صنعت 
استراتژیک غیرفعال شود. از این رو در اوایل تحریم صنعت خودرو این 
بخش با شوک مواجه شد،  اما با گذشت زمان شرکت های خودروسازی 

توانستند به شرایط پایدار و باثبات در تولید خودرو دست پیدا کنند.
عضو کمیســیون صنایع مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه تلاش 
خودروســازان برای افزایش تولید خودرو ضروری است، گفت: با وجود 
آنکه در بخش طراحی و تولید خودرو موفقیت  های زیادی حاصل شده 
اســت، اما همچنان با ظرفیت اســمی صنعت خودرو فاصله داریم؛ لذا 
این انتظار وجود دارد که شــرکت  های خودروسازی در حوزه یاد شده 

فعالیت بیشتری داشته باشند.
وی با بیان اینکه وزیر صمت در جلســات کمیســیون صنایع ومعادن 
مجلس در مــورد جهش تولید خودرو صحبت کــرده و این اطمینان 
داده شده است که شرکت های خودروساز تلاش خود را مضاعف کنند، 
تصریح کرد: امیدواریم شــرکت های خودروساز و قطعه ساز در راستای 

جهش تولید خودرو برنامه ریزی های عملیاتی داشته باشند.
وی درباره اهداف تحقیق وتفحص از صنعت خودرو خاطرنشــان کرد: 
هیات تحقیق وتفحص برای پاســخ به ابهامات و سؤالات موجود اولین 

بازدید خود را از گروه خودروسازی سایپا انجام داد.
عضو کمیســیون صنایع مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: ۱۵ محور 
در تحقیق وتفحص مدنظر قرار گرفته و از آنجا که بخشی از مباحث در 
اولین بازدید نیمه تمام باقی ماند؛ قرار اســت که در نشست تخصصی با 
مدیریت ارشد گروه سایپا به سایر سؤالات و محورهای باقیمانده پاسخ 

داده شود.
وی با بیــان اینکه در تحقیق وتفحص از صنعــت خودرو چند موضوع 
مدنظر است که بخشی از آن شامل شفافیت، ارتقاء کیفی و بهبود صنعت 
خودرو، رفع مشــکلات صنعت خودرو، مالکیت ســهام، قیمت گذاری، 
نحــوه انواع فروش ها و تقویت صادرات و حضــور در بازارهای خارجی 
است، گفت: با بررسی موارد عنوان شده انتظار داریم که صنعت خودرو 
پویاتر از گذشــته و همچنین خودروهای با کیفیت روانه بازار شــود تا 

مردم از صنعت خودروی داخلی رضایت داشته باشند.
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همزمان با شــب میــلاد پربرکت حضرت 
رسول اکرم )ص( و امام جعفر صادق )ع(؛ وزیر 
صنعت،  معدن و تجارت از پروژه های توسعه ای 
ایران  خودرو بازدید کرد. در این بازدید علاوه 
بر افتتاح خط تولید انبوه تارا اتوماتیک؛ پروژه 
جدید توسعه  محصول ایران  خودرو با امکانات 
و طراحی به  روز نیز آغاز و معرفی شد. بازدید 
از مرکز تحقیق، طراحی و تکوین محصولات 
ایران خودرو و آشنایی با آخرین دستاوردهای 
این گروه صنعتی از برنامه های وزیر صمت بود.  
سیدرضا فاطمی امین وزیر صنعت، معدن و تجارت 
در مراســم آغاز تولید انبوه تــارا اتوماتیک و پروژه 
توسعه محصول k۱۲۵ ایران  خودرو گفت: وظیفه 
همه ما این اســت که حداکثر ظرف مدت دو سال 

صنعت خودروسازی را به افتخار ملی تبدیل کنیم.
وی در ادامــه افــزود: صنعــت خــودرو به لحاظ 
ظرفیت  های ســاخت، طراحی، فنی ومهندسی به 
وضعیت خوبی رســیده و وقــت جهش جدی در 

بهبود کیفیت و صادرات است.
فاطمی امین ضمن حمایت از برنامه های توسعه  ای 
ایران خــودرو گفت:  گزارش ارائه شــده از ســوی 
مهندس مقیمی نشان می دهد که تحقیق، توسعه 
و فناوری در ایران خودرو فراموش نشده است. ما نیز 
در مجموعه حاکمیت پروژه هایی که بهبود فضای 
کسب وکار و رونق در بخش صنعت را فراهم می کند 
را دنبــال می  کنیم؛ چراکه صنعت خودروســازی 
حداکثر تا دو سال آینده باید به افتخاری ملی تبدیل 

کنیم و این شدنی است.  
فاطمی امین با تاکید بر اینکه توانمندی های صنعت 
خودرو باید برای مردم ملموس شود، گفت: عموم 
مردم حس خوبی به صنعت خودروســازی کشور 
ندارند و این موضوع علیرغم همه توانمندی های این 

صنعت؛ نگران کننده است.
وی با بیــان اینکه ذهنیت مردم بــا واقعیت های 
صنعت خودرو فاصله دارد، گفت: وظیفه همه ما این 

است که این دیدگاه مردم را تغییر دهیم.
وزیر صنعت، معدن و تجارت همچنین ادامه داد: ۹ 
پروژه حاکمیتی برای صنعت خودرو تعریف شده 
است. همچنین قطعه سازان و خودروسازان نیز باید 
پروژه های متعدد خود را تعریف و پیاده  سازی کنند.

وی با بیان اینکه در این دو ماه از تصدی مسئولیت 
خود در وزارت صمت ۱0 اولویت را در دســتور کار 
قرار داده ام، تصریح کرد: یکی از این اولویت ها صنعت 
خودرو است که علیرغم همه چالش ها؛ فرصت های 
بسیار جدی در این صنعت برای توسعه وجود دارد.

فاطمی امین با اشــاره به برخی هدف گذاری های 
انجام شــده برای توسعه صنعت خودرو بیان کرد: 
می خواهیم تا پایان سال ۱۴0۱ دست کم ۱۵ درصد 

قیمت تمام  شده خودرو کاهش یابد.
وی همچنیــن اضافه کرد: برای تولید بیش از یک 
میلیون وششصدهزار دستگاه خودرو در سال ۱۴0۱ 
هدف  گذاری کرده  ایم و از سال ۱۴0۲ به بعد نباید 

خودرو زیر سه ستاره کیفی تولید شود.
وزیر صمت همچنین تصریح کرد: امسال قرار است 
بیش از ۱00 هزار دســتگاه خودرو تا پایان ســال 
بیش از برنامه پیش  بینی شده  تولید شود. در همین 
راستا برنامه هفتگی از خودروسازان گرفته ایم که به 

صورت مداوم رصد خواهد شد.
فاطمی امیــن در پایان با بیان اینکــه می توانیم 
خودروسازی مطرح در سطح منطقه باشیم، گفت:  
تمامی این هدف  گذاری ها به همت خودروسازان، 
قطعه سازان و فعالان این صنعت شدنی است و ما 
نیز در کنار صنعت خودرو تا رسیدن به نقطه تعالی 

خواهیم بود.

تولید80 درصد محصولات ایران خودرو با 
برند داخلی ظرف سه سال آینده

مهندس فرشاد مقیمی مدیرعامل گروه صنعتی 
ایران خودرو با بیان اینکه نگاه ایران خودرو در راستای 
منویات  مقام معظم رهبری به توانمندی های داخل 
کشور و تولید ملی اســت، گفت: بر همین اساس 
ظرفیت تولید ۸0 درصد از محصولات ایران خودرو  
طی سه سال آینده به برند داخلی اختصاص خواهد 

یافت.
هدف 5 ستاره کیفیت

 برای تارا اتوماتیک تا پایان سال
وی در مراســم آغاز تولید خودروی تارا اتوماتیک 
و پروژه توســعه محصول K۱۲۵ بــا بیان اینکه 
خودروی تارا با گیربکس دســتی در کوتاهترین 
زمان ممکن چهار ستاره کیفی را دریافت کرده و تا 
پایان سال نسخه اتوماتیک این محصول، پنج ستاره 
کیفی را دریافت خواهد کرد، عنوان کرد: عدم تولید 
خودرو با سه ستاره کیفی یکی از اهدافی است که 

دنبال می کنیم.
مهندس مقیمی با بیان اینکه توانســتیم در سال 
گذشــته 3۵ درصد رشد تولید را رقم بزنیم، اظهار 
کــرد: نهضت داخلی  ســازی را به عنــوان یکی از 
سرفصل های اصلی برنامه های ایران خودرو دنبال 
کردیم و توانســتیم از ســال ۹۸ تا به امروز حدود 

آغاز تولید انبوه تارا اتوماتیک با حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت؛

فاطمی امین: خودروسازی ظرف ۲ سال 
باید به افتخار ملی کشور تبدیل شود

ایران خودرو نشان داد تحقیق وتوسعه فراموش نشده است
معصومه صالحی
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۲۵۸ میلیون یورو کاهش ارزبری را رقم بزنیم. این 
دستاورد حاصل همکاری با شرکت های دانش بنیان، 
شرکت های قطعه سازی و صنایع دفاعی و هوافضا 

بوده است.  
وی با بیان اینکه بر اساس فرمایش مقام معظم رهبری 
در نقشه راه ترسیم شــده به سمت داخلی سازی 
پلتفرم خودرو حرکت کرده ایم، عنوان کرد: محصول 
پروژه K۱۲۵ در بهمن ماه ۱۴0۱ روانه بازار داخلی 

و صادراتی خواهد شد. 
مهنــدس مقیمی خاطرنشــان کــرد:  همزمان 
پلتفرم برقی این محصول نیز در دســت طراحی 
و نمونه سازی اســت. گیربکس آن نیز در مرحله 
نخســت AT  خواهد  بود و در آینده به گیربکس 

DCT و موتور سه استوانه ارتقاء خواهد یافت.
وی با بیان اینکه قریب به ســه هزار میلیارد تومان 
ســرمایه گذاری در خودروی تارا انجام شده است، 
گفت: بخشی از این سرمایه  گذاری را قطعه  سازان 
و بخشــی از آن را خودروسازان انجام دادند. اکسل 
این خودرو در هفته گذشته به تولید انبوه رسید که 
تکنولوژی ساخت آن  برای نخستین بار وارد کشور 
شده است. این اکســل نسبت به اکسل خودروی  

۴0۵؛ ۲0  کیلوگرم کاهش وزن دارد.
مهنــدس مقیمی با بیــان اینکه برنامــه آینده 
ایران خودرو تولید سالی یک محصول جدید است، 
گفت: به گونه ای برنامه ریزی کرده ایم تا همزمان با 
اتمام یک محصول؛ پروژه تولید محصول جدید آغاز 
شود. همزمانی این پروژه ها می تواند اهداف کشور را 

در تولید خودرو به سرانجام برساند.
مدیرعامل گروه صنعتــی ایران  خودرو تاکید کرد: 
پلتفرم مشترک می تواند در کاهش بهاء تمام شده، 
دستیابی به مقیاس اقتصادی و قابلیت صادرات به 

خارج از کشور مؤثر باشد.
مهندس مقیمی با بیان اینکــه همزمان با تولید 
خــودروی تــارا و  K۱۲۵ چند محصــول دیگر 
ارتقاء یافته اســت، گفت: محصولات موجود را با 
اســتانداردهای روز و نیازمندی  های جامعه به روز 
کرده ایم. محصولاتی مانند رانا پلاس، سورن پلاس، 
سمند سال و ۲0۷ با ســقف پانوراما از جمله این 

محصولات است.
وی در ادامــه گفت: همچنین اواخر امســال رانا 
پلاس مجهز به گیربکس شش ســرعته دستی و 
نیمه اتوماتیک را به بــازار عرضه خواهیم کرد. دنا 
پلاس شــش سرعته دســتی نیز در حال سپری 
کردن مرحله تولید آزمایشــی اســت و در آینده 
نزدیک به بــازار عرضه خواهد شــد. تولید وانت 
آریسان دو با بهبودهای جدید نیز از حدود یک ماه 
دیگر آغاز خواهد شد. همچنین پروژه  های مربوط به 
محصولات جایگزین خودروهای ۲06، ۲0۷، سورن 
پلاس و دنا نیز به زودی شروع  خواهد شد. همچنین 

تولید خودروی برقی نیز در دستور کار قرار دارد.
مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو با اشــاره به 

اقدامات ایران  خودرو دیزل گفت: امسال توانستیم 
خودروی تاکتیکی 6 در6 سه  محور را تولید کنیم 
و ۲۴ دستگاه از آن را تحویل دهیم. نمونه اتوبوس 
برقی طی یک مــاه آینده در ایران خــودرو دیزل 
رونمایی خواهد شــد. این خودرو با شاسی داخلی 
و تغییراتی جزیی داخلی سازی می شود. همچنین 
موتور ۴۵۷ با اســتاندارد یورو ۵ را به زودی عرضه 
خواهیم کــرد. نمونه موتورهــای 3۵۵ و 36۴ با 

استاندارد یورو ۵ نیز آماده شده است.
تیراژ تولید ایران خودرو 

به روزانه 2500 دستگاه می رسد
مدیرعامل گروه صنعتــی ایران خودرو همچنین 
اعلام کرد: طبق تصمیم وزارت صمت به زودی تیراژ 
تولید روزانه ایران خودرو به بیش از ۲۵00 دستگاه 
خواهد رسید که نسبت به برنامه مصوب روزانه ۲0 

درصد افزایش تیراژ خواهیم داشت.
وی با اشــاره به نتایــج اصلاح قیمت خــودرو و 
واقعی ســازی آن و رفع این مانــع بزرگ در تولید 
خودرو از سوی وزارت صمت، خروج از زیان و حفظ 
حقوق ذینفعان و مشتریان ایران خودرو را از نتایج 
این اقدام دانست و گفت: با فروش خودرو به قیمت 
واقعــی و افزایش عرضه به بازار؛ قیمت  های کاذب 

فعلی در بازار خودرو نیز تعدیل خواهد شد.
مهندس مقیمــی در ادامه افزود:  از ســوی دیگر 
افزایش مقیاس تولید؛ سبب کاهش هزینه ها و بهاء 
تمام شده تولید در بلندمدت خواهد شد که به نفع 

مشتریان خواهد بود.  
وی با بیــان اینکه از هفته آینده تیراژ تولید روزانه 
ایران خودرو از میانگین دو هزار دستگاه به دو هزار 
و ۵00 دستگاه افزایش خواهد یافت، تصریح کرد: 
تا پایان ســال ۱00 هزار دســتگاه خودرو مازاد بر 
تعهدات عرضه خواهیم کرد که سبب ایجاد آرامش 

بیشتر در بازار خواهد شد.
مدیرعامل ایران خودرو با بیان اینکه تیراژ تولید در 
گروه صنعتی ایران خودرو در آســتانه عبور از 300 
هزار دستگاه از ابتدای امسال قرار دارد، خاطرنشان 
کرد: طبق برنامه ای که توسط وزیر صمت ابلاغ شده 
است؛ از هفته آینده تیراژ تولید روزانه را به بیش از دو 

هزار و ۵00 دستگاه افزایش خواهیم داد.  
حذف سند در رهن فروش محصولات

مهندس مقیمی از حذف شــرط سند در رهن در 
طرح های فــروش ایران خودرو خبر داد و گفت: به 
زودی به فروش خودرو با ســند آزاد اقدام خواهیم 
کرد و مالکان خودروهای فروش رفته در طرح های 
گذشته نیز می توانند از طریق نمایندگی ها نسبت به 
فک رهن اسناد خودرو اقدام کنند که روش اجرای 
این طرح از طریق پیامک به مشتریان اطلاع رسانی 

خواهد شد.
مدیرعامــل گروه صنعتی ایران  خــودرو از اجرای 
طرح هــای متنوع فروش محصــولات به صورت 
مســتمر از هفته آینده خبر داد و گفت: روش های 

فــروش به صورت تحویــل ۴۵ و ۹0 روزه در کنار 
طرح های پیش فروش یک ســاله به اجرا گذاشته 

خواهد شد.  
وی ضمــن دعوت مشــتریان به آرامــش و عدم 
شتابزدگی در خصوص تصمیم برای خرید خودرو 
از بازار با قیمت  های کاذب خاطرنشان کرد:  در آینده 
نزدیک شــاهد کاهش التهاب بازار خواهیم بود و 
مشتریان می توانند با خیالی آسوده نسبت به خرید 

خودرو اقدام کنند.  
مهندس مقیمی افزایش ســودآوری شرکت های 
خودروســاز،  رونق بــازار بــورس و حفظ منافع 
ســهامداران را از دیگر نتایــج رفع موانع حاصل از 
اصلاح قیمت ها دانســت و افزود: در آینده با تامین 
نقدینگــی کافی و بهبود شــرایط مالــی؛ اجرای 
پروژه هــای توســعه محصول در گــروه صنعتی 
ایران خودرو سرعت بیشتری خواهد گرفت و شاهد 
طراحی و توسعه محصولات بهتر و باکیفیت بالاتر 

خواهیم بود.  
 ،K۱۲۵  وی افــزود: از جمله این پروژه ها محصول
خودرویی نیم شاسی و CUV با امکانات روز و ظاهر 
زیبا خواهد بود که تا پایان سال آینده آماده تولید 

انبوه می شود. 
از زمانی که تولید قطعه  ای در کشور 

آغاز می شود؛ ملزم به واردات آن نیستیم
مدیرعامل گروه صنعتی ایران خــودرو در ادامه به 
روند رو به رشــد داخلی  سازی و اســتفاده از توان 
داخلی اشــاره کرد و گفت: سیاست ما استفاده از 
توان داخلی است. در همین راستا از زمانی که تولید 
قطعه  ای در کشور آغاز می  شــود؛ ملزم به واردات 
آن قطعه نیســتیم. وی ضمن اظهار امیدواری از 
آینده صنعت خودروســازی افزود: ایران خودرو در 
کنار داخلی ســازی به کیفیت نیز توجه داشته و با 
رعایت استانداردهای کیفی  و ایمنی به عقد قرارداد 

با قطعه سازان اقدام خواهد کرد.
مهندس مقیمــی عنوان کرد: خــودروی تارا که 
جدیدترین محصول تولیدی ایران خودرو به شمار 
می رود؛ با حمایت و همکاری مجموعه قطعه سازی 
کشور توانست با بالاترین سطح داخلی سازی تولید 
شــود که  خود یکی از نشانه های آینده درخشان 

صنعت خودروسازی و قطعه سازی کشور است.  
وی بــا اشــاره به توســعه محصول کــراس اوور 
ایران خــودرو، این محصــول را تحول جدیدی در 
صنعت خودروســازی کشور دانست و عنوان کرد: 
اقدامــات اولیه برای تولیــد این محصوص نهایی 
شده است و قطعه سازان در حال طراحی و ساخت 

قطعات موردنیاز این خودرو هستند.
مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو با اشــاره به 
استقبال قطعه ســازان از نمایشگاه قطعات خودرو 
خاطرنشان کرد: قطعه سازان با وجود شرایط سخت 
تحریمی با اســتفاده از نشان داخلی خود قطعات 

موردنیاز خطوط تولید را تامین می کنند.
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صنعت بیمه در یک نگاه

صنعــت بیمــه در هر جامعــه  ای یکی از 
شاخص های مهم اطمینان عمومی، اعتماد 
اجتماعی، رفاه اقتصادی و امید به آینده به 
شــمار می رود و مسیر توسعه کمی وکیفی 
کسب وکار و همچنین سطح معیشت مردم از 

گذرگاه این صنعت عبور می کند. 
آنچه در پی می آید؛ دماسنج صنعت بیمه و نماگر 
صنعت مادری است که در کنار دو نهاد بانک و بازار 
سرمایه؛ نقش ضلع مکمل اقتصادی را ایفا می کند. 

همگام با سیاست اقتصاد مقاومتی
ارائه مجوز محصول جدید بیمه  ای به 6 شرکت بیمه 

در 6 طرح مختلف. 
ارائه مجوزهای موردی بیمه  ای به 6 شرکت بیمه در 
3 رشته مختلف شامل بیمه عیوب اساسی و پنهان 
ساختمان، بیمه کرونا در بیمه نامه حوادث اشخاص 

و بیمه مسئولیت مدنی برای حرفه  های مختلف.
 ارائه چارچوب شرایط عمومی بیمه مسافران عازم 
به خارج از کشــور، چارچوب شرایط عمومی بیمه 
زندگی به شرط فوت، چارچوب شرایط عمومی بیمه 
زندگی به شرط حیات و چارچوب شرایط عمومی 

بیمه زندگی مختلط به تمام شرکت های بیمه  ای.
تدوین بودجه مصوب و اصلاحی سالانه )سال های 

۱3۹۹ و ۱۴00( بیمه مرکزی.
تدوین پروژه  بیمه  مرکزی برای اجرای سیاست های 

کلی اقتصاد مقاومتی برای سال ۱3۹۹ و ۱۴00 و 
تدوین منشور پروژه های راهبردی بیمه مرکزی و 

پایش مستمر آن.
ارائه گزارش عملکرد برنامه پنج ساله ششم توسعه 
در سامانه )رابت( ســازمان مدیریت وبرنامه ریزی 

کشور. 
تهیه وتدوین و انتشار کتابچه »گزیده قوانین ومقررات 
بودجه وبرنامه ســال ۱۴00 )و مقایسه آن با سال 

.»)۱3۹۹
تهیه کتاب ســالنامه آماری صنعت بیمه و پوستر 
آماری »نماگرهای صنعت بیمه در ســال ۱3۹۸ و 

۱3۹۹« برای درج در پرتال سازمان.
بررسی تقاضای تأسیس شرکت های بیمه. 

تقاضای تأسیس 36 شرکت بیمه مورد بررسی قرار 
گرفت.

مراتب موافقت اصولی با تأســیس ۵ شرکت بیمه 
)شرکتهای بیمه اتکایی آوای پارس،  بیمه اتکایی 
تهران رواک، بیمه مختلط پردیس، بیمه مختلط 

هوشمند فردا و بیمه زندگی کاریزما( صادر شد.
پروانه تأسیس )مؤافقت با ثبت( شرکت بیمه اتکایی 

سامان صادر شد.
بررســی و تأیید صلاحیــت مدیرعامل، قائم مقام 
مدیرعامل، اعضاء هیات مدیره، معاونان، مدیران فنی 

و اکچوئران داخلی به تعداد ۲30 نفر.

بررســی و صدور پروانه فعالیت کارگزاران رسمی 
بیمه و ارزیابان خسارت بیمه ای به تعداد ۸۲۵ پروانه.

یک صنعت زیر ذره  بین نظارت
تدوین دســتورالعمل اصلاحــی »روش برآورد و 
کنترل کفایت ذخایر  فنی رشته بیمه شخص ثالث 

مؤسسات بیمه« و ابلاغ به شرکت های بیمه. 
مکاتبه و پیگیــری دریافت اطلاعات، بررســی، 
محاسبه و اعلام توانگری مالی شرکت های بیمه و 

افشاء آن در پرتال بیمه مرکزی.
بررسی ترکیب ســهامداری شرکت های بیمه در 
راستای اجرای قوانین ومقررات مربوط و پیگیری 
رعایت نصاب ها وفق مندرجات آئین نامه شــماره 

.۱00
بررسی گزارش توجیهی افزایش سرمایه و ارائه مجوز 
برگزاری مجامع عمومی فوق العاده به شرکت های 

بیمه به منظور افزایش سرمایه.
رســیدگی به اختلافــات بین صنــدوق تامین 
خسارت های بدنی و شرکت های بیمه در راستای 

مفاد ماده ۲۹ قانون بیمه شخص ثالث. 
کنترل ضریب خسارت انواع رشته های بیمه ای.

همکاری در اجرای طرح نسخ الکترونیک با سازمان 
بیمه سلامت و سازمان تامین  اجتماعی در مسیر 
صرفه  جویی در مصرف کاغذ و چاپ دفترچه  های 

درمانی، جلوگیری از جعل اسناد پزشکی. 
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رصد و بررســی بیمه نامه های مــازاد بر ظرفیت 
نگهداری شرکت های بیمه به منظور اخذ پوشش 

اتکایی لازم از بازار بیمه.
نظارت بر پیاده  ســازی و اجرای آخرین نسخه وب 
سرویس رشته بیمه شــخص ثالث، بدنه و هوش 

تجاری.
ایجاد مقدمات لازم برای اعمال نظارت سیستمی 
و پیشگیرانه در رشته های بیمه ای مرتبط با حمل 
کالا )باربری، مسئولیت متصدیان حمل داخلی و ...( 
و آتش سوزی و الزام شرکت های بیمه در تخصیص 

کد یکتا و درج آن بر روی بیمه نامه.
بررســی عملکرد شــرکت های بیمه در خصوص 

قراردادهای بزرگ از جمله قراردادهای بیمه ای.
ابلاغ بخشــنامه های متعدد و مختلف به منظور 
حمایت از حقــوق بیمه گذاران و یکسان ســازی 
رویه های مورد عمل شــرکت های بیمه به عنوان 
نمونه، تدوین و ابلاغ کاربرگ های متحدالشــکل 
اجرای مواد 3۴ و 36 قانون بیمه شــخص ثالث به 

تمام شرکت های بیمه.
بررســی آئین نامه ها و مقــررات مربــوط و ارائه 

پیشنهادات برای اصلاح. 
مشارکت در کارگروه تخصصی راه اندازی مجتمع 
رسیدگی به تصادفات رانندگی )مجتمع تخصصی 

تصادفات(.
نظارت بر حســن اجرای مفاد ماده های 30 و 3۱ 
قانون بیمه اجباری خسارات وارد شده به شخص 

ثالث از طریق صدور بخشنامه تاکیدی.
نظارت بر بیمه  های زندگی

بررســی و انطباق بیمهنامههای زندگی با سرمایه 
فوت بالای مبلغ تعیین شــده با مجوزهای صادره 
طبق ماده 6 آئین نامه شــماره 6۸ و بخشنامههای 

مرتبط با آن.  
اخذ و بررسی اطلاعات تمامی بیمهنامههای عمر 

زمانی گروهی. 
اخــذ و بررســی قراردادهــا و تفاهمنامه منعقده 

شرکت های بیمه با بانکها یا صندوقها. 
رسیدگی و پاسخگویی به تعداد ۱۱۲ فقره شکایات 

بیمههای زندگی.
تدوین استانداردهای حرفهای محاسب فنی بیمه. 

بررســی صحت محاسبات ذخایر ریاضی در حوزه 
بیمههای زندگی اندوختهدار. 

اصلاح درآمد سرمایهگذاری از محل ذخایر ریاضی 
مؤسسات بیمه در صورت های مالی. 

محاسبه توانگری مالی و سطح توانگری شرکتهای 
بیمه زندگی. 

پاسخ به اســتعلامهای ســازمان امور مالیاتی در 
خصوص وضعیت ذخایر بیمههای زندگی شرکتهای 
بیمه مختلط و تمامی ذخایر فنی شرکتهای بیمه 

زندگی.
امکانســنجی محاســبه خالــص ارزش دارایی 
ســرمایه گذاری منابع حاصــل از ذخیره ریاضی 

بیمه نامه های زندگی.
بررسی روش های تفکیک سرمایه گذاری از محل 
ذخیره ریاضی شــرکت های بیمه از سایر منابع با 
تاکید بر سرمایه گذاری به صورت سهام شرکت های 

بورسی و فرابورسی.
نظارت بر شبکه خدمات بیمه  ای

برنامه ریزی مســتمر به منظور سیستمی کردن 
فرآینــد کنترل و نظــارت بر نحوه اعطــاء پروانه 

نمایندگی توسط شرکت های بیمه به اشخاص.
نظارت دقیق بر فرآیند نحوه انتخاب نمایندگان بیمه 

توسط شرکت های بیمه. 
بررســی مدارک ومســتندات مربوط به تأسیس 
شــرکت های نمایندگی بیمه و مؤافقت با ثبت و 

تأسیس نمایندگان حقوقی.
انجام بازدیدهای نظارتی از دفاتر شــبکه خدمات 

بیمه ای )نمایندگان(. 
مشارکت در ســاماندهی امور بیمه ای در مرزهای 

کشور. 
هماهنگی با نهادهای نظارتی واطلاعاتی به منظور 
شناسایی شــبکه خدمات بیمه ای دارای اشتغال 

همزمان. 
بررسی، اعلام نظر و انجام اقدامات نظارتی لازم در 

خصوص شکایات واصله. 
برخورد نظارتی با استارتاپ های فاقد مجوز و نظارت 

میدانی بر عملکرد آنان.
جلوگیری از فعالیت دفاتر غیرمجاز بیمه ای از طریق 

ابلاغ بخشنامه به تمامی فعالان صنعت بیمه.
انجــام بازدیدهای نظارتی از شــرکت های بیمه و 
دفاتر ارزیابان خسارت بیمه ای در راستای کنترل بر 
نحوه فعالیت آنان و حسن اجرای مفاد آئین نامه ها و 

مصوبات شورایعالی بیمه.
نظارت بر شرکت های بیمه 
و هماهنگی امور استان ها

نظارت مستمر بر رعایت آئیننامههای گزارشگری 
و افشای اطلاعات مؤسسات بیمه )۸۸(، صلاحیت 
حرفه ای کارکنان کلیدی وعملیاتی مؤسسات بیمه 

)۹( و حاکمیت شرکتی )۹3( از قبیل:
3۲ مورد نظارت بر خط از شرکتهای بیمه و ۹ مورد 
بازدیدهای میدانی از شرکت  های بیمه در رعایت 

آئین نامه های ۸۸، ۹0 و ۹3 و مکملهای آن. 
نظارت بر نحوه اجرای آئین نامه گزارشگری و افشای 

اطلاعات مؤسسات بیمه )3۲ مورد(.
نظارت مستمر بر اجرای آئین نامه حاکمیت شرکتی 

)۴0 مورد(. 
پیگیری واریز حدود مبلغ  ۲۷/۸۵۵ میلیارد ریال 
توسط شرکت های بیمه ای به حساب خزانه بابت 
عوارض بیمهنامههای شــخص ثالث سهم وزارت 

بهداشت ودرمان و آموزش پزشکی. 
واریز حــدود مبلــغ ۹۹۴ میلیارد ریال توســط 
شرکت های بیمه ای به حساب خزانه بابت عوارض 

بیمهنامههای شخص ثالث سهم نیروی انتظامی. 

اقدامــات لازم بــرای هوشمندســازی نظارت بر 
آئین نامه  های گزارشگری.

جهانی می اندیشیم؛ منطقه ای عمل می کنیم
انعقاد قرارداد مازاد خســارت ریسک )Risk( در 
رشتههای آتشسوزی، مهندسی و پول در صندوق 
برای بیمه مرکزی و ۷ شرکت بیمه ایران، آسیا، البرز، 
دانا، پارسیان، ملت و سامان با راهبری این سازمان و 

با سقف تعهد ۵ هزار میلیارد ریال برای هر ریسک.
انعقاد قرارداد مازاد خســارت حوادث فاجعهآمیز 
)CAT( در رشتههای آتشسوزی، مهندسی و پول 
در صندوق برای بیمه مرکزی و ۴ شرکت بیمه ایران، 
آســیا، البرز و دانا با راهبری این سازمان و با سقف 

تعهد ۱00 هزار میلیارد ریال در هر حادثه.
انعقاد قرارداد مازاد خســارت ریســک و حوادث 
فاجعهآمیز )Risk & CAT( در رشته انرژی برای 
بیمه مرکزی و ۹ شرکت عضو کنسرسیوم انرژی با 
راهبری این سازمان و با سقف تعهد ۲۵0 میلیون 
یورو برای هر ریسک و ۵00 میلیون یورو برای هر 

حادثه فاجعهآمیز.
انعقاد قرارداد مازاد خســارت حوادث فاجعهآمیز 
)CAT( در رشتههای آتشسوزی، مهندسی و پول 
در صندوق برای ۱۱ شرکت بیمه رازی، آرمان، دی، 
میهن، سرمد، سامان، تعاون، سینا، کارآفرین، معلم 
و تجارت  نو با راهبری این سازمان و با سقف تعهد 30 

هزار میلیارد ریال در هر حادثه. 
انعقاد قرارداد مازاد خســارت ریســک و حوادث 
فاجعه آمیز برای قبولی هــای اختیاری و قراردادی 
بیمه مرکزی در رشته های آتش سوزی، مهندسی و 
پول در صندوق با سقف تعهد ۵ هزار میلیارد ریال 

برای هر ریسک.
 )Risk & CAT( انعقاد قرارداد مازاد خســارت
بیمه مرکزی در رشته پیاندآی با حداکثر تعهد ۵0 

میلیون یورو.
انعقاد قرارداد مازاد خســارت در رشته پیاندآی با 
راهبری بیمه مرکزی برای مؤسســه بیمه متقابل 
کیش و متقابل قشــم با حداکثر تعهد دو میلیارد 

دلار.
انعقــاد قرارداد مــازاد خســارت بیمه مرکزی در 
رشــته های باربری و کشتی و بیمه های هواپیما با 

حداکثر تعهد ۱۱0 میلیون یورو. 
تمدید قرارداد اتکایی مشارکت درمان تکمیلی بنیاد 
شهید و امور ایثارگران با شرکت سهامی بیمه دی با 

تعداد حدود ۲ میلیون نفر بیمه شده.
پوشش اتکایی مسئولیت مدنی شرکت فرودگاه ها و 
ناوبری هوایی ایران با حداکثر تعهد 6 هزار میلیارد 

ریال.
انعقاد قرارداد مازاد خســارت ریســک و حوادث 
)Risk & Cat( در رشــته های  فاجعه آمیــز 
غیرباربــری برای پوشــش ریســک های صادره 
نمایندگی های خارج از کشور شرکت سهامی بیمه 
ایران با راهبری بیمه مرکزی و با ســقف تعهد ۲۵ 
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میلیون یورو. 
انعقاد قرارداد مازاد خســارت ریســک و حوادث 
فاجعه آمیز )Risk & Cat( در رشته های باربری 
برای پوشش ریســک های صادره نمایندگی های 
خارج از کشور شرکت سهامی بیمه ایران با راهبری 

بیمه مرکزی و با سقف تعهد ۱ میلیون یورو.
تمدید قرارداد اتکایی مشارکت مسئولیت با شرکت 
سهامی بیمه معلم با حد تعهد ۴00 میلیارد ریال 

برای هر بیمه نامه؛
پوشــش اتکایی مســئولیت مدنی شرکت های 

مهندسی هواپیمایی فارسکوه، سوخت رسانی اوج.
انعقاد قرارداد مازاد خســارت ریســک و حوادث 
فاجعهآمیــز )Risk & CAT( در رشــته های 
غیرباربــری برای پوشــش ریســک های صادره 
نمایندگی های خارج از کشور شرکت سهامی بیمه 
ایران با راهبری این ســازمان و با سقف تعهد ۲۵ 

میلیون یورو.
ارائه مجــوز بیمهنامههای گروهی بــرای منازل 
مسکونی-اداری ســازمانها، ارگانها، شهرداری ها، 
اســتانداریها و ... با پوشش خطرات اصلی و تبعی 
بیمههای آتشسوزی )آصا، زلزله، سیل، طوفان و ...( 
ارائه مجوز صدور بیمهنامه و مشارکت در پوشش 
بیمهای بسیاری از ریسکها و پروژه های عملیاتی و 

زیربنایی.
صدور و ارائه خدمات بیمه  ای به کشورهای همسایه: 
- تقویت همکاری های بین المللی با کشــورهای 

همسایه و عضو اکو.
- امضاء تفاهمنامه با کشورهای افغانستان، سوریه 

و ارمنستان. 
- برقــراری ارتباطــات دوجانبــه با کشــورهای 
تاجیکستان، ترکمنستان، عراق، ازبکستان، ترکیه 

و گرجستان.
- میزبانی هیات عراقی در ایران.

فرهنگ بیمه ای و بیمه فرهنگی
 پاسخگویی به ابهامات رسانه ای.

تهیــه و بارگــذاری بیش از ۸۷0 مطلــب  و ۱60 
استوری در اینستاگرام بیمه مرکزی با حدود چهل 

هزار نفر دنبال کننده.
برگزاری لایو اینستاگرام بیمه مرکزی )دوشنبه ها 

با بیمه(.
تهیه وتولید کلیپ ها، اینفوموشن ها و اینفوگرافی های 

مختلف.
برگــزاری دوره  های آموزشــی تخصصــی برای 

خبرنگاران.

تهیه وانتشار کتب بیمه  ای )تهیه تولید و انتشار 6۷ 
عنوان کتاب در ســه سطح »بیمه برای کودکان«، 

»بیمه برای همه« و  »بیمه برای کارشناسان«. 
تهیه و انتشار ماهنامه پیک بیمه به صورت مداوم 

)۱۲شماره(.
تهیه، تولید و انتشار گزارش عملکرد سالیانه لاتین 

.)Annual Report(
برگزاری هشتمین جشنواره روابط عمومی  های برتر 

صنعت بیمه.
برگزاری پنجمین جشنواره بیمه در رسانه. 

هماهنگی های لازم بــرای امضاء تفاهمنامه های 
مختلف با دســتگاه ها و نهادهای گوناگون مانند 
»فدراسیون موتورسواری، انجمن بهره وری، سازمان 

حفاظت از محیط زیست و...«.
برگزاری مداوم جلسات شورای هماهنگی مدیران 
روابط عمومی صنعت بیمه کشور و هماهنگی های 
لازم برای اجرای برنامه های مشترک با هدف ایجاد 

هم افزایی و همگرایی بیشتر.
هماهنگی های لازم برای اجرایی شدن برنامه های 

ستاد امر به معروف و نهی از منکر، اقامه نماز و ... .
تغییر شــکلی و محتوایی پرتــال بیمه مرکزی به 

.www.centinsur.ir آدرس
تهیه، تولیــد و پخش مجموعــه تلویزیونی دور 
برگردون با هــدف اصلاح رفتار ترافیکی و کاهش 

تلفات ناشی از حوادث رانندگی.
تهیه، تولید و پخش سریال طنز تلویزیونی پلاک 

۱3 با هدف توسعه فرهنگ بیمه )در حال پخش(.
تهیه تولید سرود بیمه  ای مختص کودکان.

اجرای پروژه سراســری و ملی »زنگ بیمه« برای 
دانش آموزان مقطع ابتدایی )شــهر تهران توسط 
بیمه مرکزی و مراکز استانها توسط شرکتهای بیمه( 
با هدف آشنایی تعداد ۸ میلیون و ۱۷۴هزار و ۸۷۵ 
دانش آموز مقطع ابتدایی با مفاهیم بیمه ای از طریق 

نمایش. 
گنجاندن بیش از ۱۲۸مطلــب بیمه ای در کتب 
درســی دانش آموزان )با این پــروژه عملا تعداد ۵ 
میلیون و۸۴۴ هزار و ۱0۵ نفر از دانش آموزان مقطع 
متوسطه اول ودوم با مهمترین اصطلاحات بیمه ای 

در کتاب های درسی آشنا می شوند(.
ریسک؛ کلید واژه صنعت بیمه

راه اندازی مرکز توســعه مدیریت ریسک، تدوین 
راهنمای حاکمیت ریســک مؤسســات خدمات 
مالی کشور، همکاری با سازمان مدیریت بحران و 
سایر سازمان های مرتبط با قانون مدیریت بحران 

کشور، راه اندازی پرتال اطلاع رسانی مرکز توسعه 
مدیریت ریسک، ترجمه و انتشار گزارش مدیران 
ریسک اروپایی موسوم به FERMA ۲0۲0، ارائه 
پیشنهاد انجام طرح پژوهشی در خصوص سنجش 
میزان توسعه  یافتگی سیســتم مدیریت ریسک 
سازمانی در مدل کسب وکار و فرهنگ سازمان های 
کشور به پژوهشکده بیمه که این طرح به تصویب 

رسیده و مراحل انجام آن آغاز شده است. 
سلامت در صنعت

بازرسی از شعبات و نمایندگان شرکت های بیمه.
امور مربوط به سامانه ارزیابی عملکرد تسما. 

پیاده سازی کانون حسابرسی داخلی صنعت بیمه 
وابسته به انجمن حسابرسی داخلی ایران.

تنظیم و تدوین چک لیست های حسابرسی داخلی 
و تهیه منشور حسابرسی داخلی .

بررسی منشأ سرمایه شــرکت های بیمه در زمان 
تأسیس و یا افزایش سرمایه.

بررسی سوابق سهامداران شــرکت های بیمه در 
شرف تأسیس و در شرف افزایش سرمایه.

بررسی و انجام فاز مطالعاتی در خصوص الزامات و 
نیازمندی های ایجاد سامانه جامع رصد، شناسایی و 
بررسی معاملات مشکوک به پولشویی در صنعت 

بیمه.
ایجاد دسترســی تمامی اشخاص مشمول تحت 
نظارت بیمه مرکزی توســط ســامانه سنهاب به 

اطلاعات موردنیاز و سامانه های مرتبط.
  پیشــنهاد اصلاح دســتورالعمل های مبــارزه با 

پولشویی صنعت بیمه به مرکز اطلاعات مالی.
  سامانه پاسخگویی با تعداد متوسط )۴( کارشناسان 

در این سامانه:
عصر طلایی صنعت بیمه در بستر الکترونیک

توسعه زیرســاخت های مرکز داده، توسعه شبکه 
ارتباطــی بین بیمه مرکزی، شــرکت های  بیمه و 
ذینفعان حقوقی، توســعه ســامانه های یکپارچه 
اطلاعــات مدیریتی، عملیاتــی و نظارتی، تامین 
نیازمندی هــای اطلاعاتــی شــرکت های بیمه، 
مکانیزه سازی خدمات، پشــتیبانی و فرآیندهای 
سازمان برای واحدهای داخلی و ذینفعان خارجی و 
تعامل مکانیزه با سایر سازمان های مرتبط با صنعت 

بیمه.
ایجاد سامانه یکپارچه نظارتی و تسهیل امر نظارت 

در حوزه های نظارتی بیمه مرکزی. 
تخصیص کد یکتای بیمه مرکزی به بیمه نامه های 
منطبق با شــاخص ها در رشته شــخص ثالث و 

میزان رضایتمندی )درصد(میانگین زمان مکالمات )روزانه(مجموع زمان مکالمات )ساعت(کل تماس دریافتی در سامانه 2342

۴/۷ از ۱۱0۵ دقیقه۲۱۵۴۲۹:۲3
سایر مواردشبکه فروشبیمه های شخص ثالث و بدنهرشته  های بیمه  ای

۱۴/۲03۵/۲۱۱۲/۱۲۸تعداد فراوانی سؤالات مطروحه
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حوادث راننده که ســهمی حــدود ۵0 درصد از 
پرتفوی صنعت بیمه را دارد و بیمه نامه های منطبق 
با شاخص ها در رشته های باربری، متصدیان حمل 

کالا و آتش سوزی.
ساماندهی شبکه فروش و ایجاد بانک اطلاعاتی و 

کارتابل  های ارتباطی ویژه با بیمه مرکزی.
ایجاد سرویس  ها و خدمات الکترونیکی متنوع در 
پرتال بیمه مرکزی در درگاه ملی خدمات و دولت 
همراه برای استفاده شــهروندان، کسب وکارها و 

سازمان ها.
تغذیه اطلاعاتی سامانه یکپارچه اطلاعات اقتصادی 

کشور با داده های صنعت بیمه.
ایجاد بســتر لازم برای یکپارچه سازی و تسهیل 
تبــادل اطلاعــات از طریق اتصال بــه بانک های 
اطلاعاتی دستگاه های دیگر از قبیل نیروی انتظامی، 
ثبت احوال، پســت، وزارت امور اقتصادی ودارایی، 
راهداری، وزارت امور خارجه، سازمان امور مالیاتی 

و ... .
طراحی، توسعه و پیادهســازی سرویس تعاملی 

کارپوشه ملی ایرانیان.
ارائه خدمت الکترونیکی استعلام سوابق بیمه ای افراد 

برای بهره برداری در نرم افزار موبایل دولت همراه.
تهیه نرم افزار جامع موبایل.

اصلاح فرآیندها و روش  های انجام کار در راستای 
اجــرای مواد قانونی 6۷ و 6۸ قانون برنامه ششــم 
توسعه و بخشنامه ها و تکالیف اصلاح نظام اداری 
که ماحصل آن به شناسایی ۱6 گروه فرآیندی، ۷0  
فرآیند، ۱۷0 زیرفرآیند، ۱0۸ شناسنامه فرآیند و 
نتیجتاً منجر به تعداد 6۲ خدمت و حدود ۹0 نمودار 

فرآیندی خدمت شد.
راه اندازی ســوئیچ بیمه برای هوشمندســازی و 
کمک به ارائه خدمات بیمهای به صورت مکانیزه 
و ایجاد زیرساخت لازم برای ورود فراگیر شرکتهای 
دانش بنیان و کسب وکارهای دیجیتال به صنعت 
بیمــه به منظــور مدیریت و نظــارت بر فعالیت 
اینشورتکها، اســتارتاپها و فین تکها و شرکتهای 
دانش بنیان از طریق ارائه سرویس های Api صنعت 

بیمه به کسب وکارهای مبتنی بر فناوری اطلاعات.
کســب رتبه اول در چهــار دوره ارزیابی وبگاه ها و 

خدمات الکترونیکی سازمان فناوری اطلاعات.
شورایعالی بیمه

بررسی تقاضای تأسیس شرکت های بیمه اتکایی 
پارس، فردیس، اتکایــی تهران، فردا، اتکایی رایا، 

زندگی هامرز و مختلط سروش.
بررسی و تصویب مقررات بیمه ای.

رسیدگی به گزارشات بیمه مرکزی.
گزارش ســند راهبردی صنعت بیمــه برای افق 

.۱۴0۴
گزارش محاسبه شاخص توانگری مالی مؤسسات 

بیمه در سال ۱3۹۹.
بیمه در مسیر توسعه

اداره کل سرمایه  گذاری
رشد ۵۷ درصدی قیمت تمام شده پرتفوی سهام 

بیمه مرکزی.
 رشــد ۱6 درصــدی ارزش روز پرتفوی ســهام 

بیمه مرکزی. 
رشد ۴۱ درصدی سود حاصل از خریدوفروش. 

اداره کل توسعه سرمایه انسانی و پشتیبانی
تدویــن دســتورالعمل ســومین دوره انتخاب 
کارمندان و مدیران برگزیده صنعت بیمه و ابلاغ 

و اجرای آن.
دیجیتال ســازی اسناد آرشــیوی بیمه مرکزی، 
عملیاتی کردن اپلیکیشن خدمات اداری  و رفاهی.

شفافیت سازی در مناقصات سازمانی. 
مناسب سازی فضاهای اداری برای مراجعان. 

اقدام به منظور استقرار چرخه بهره وری.
صنعت بیمه بر مدار قانون

طرح دعوی و دفاع از دعاوی و شرکت در جلسات 
رســیدگی محاکم و پاسخ به استعلامات و تهیه، 
اصلاح یا اعلام نظر در خصوص لوایح، آئین نامه و 

دستورالعمل های دولت.
بررســی و اعلام نظــر در خصــوص پیش  نویس 
آئین نامه ها، اساسنامه ها، قراردادها و تفاهمنامه ها.

پیگرد قضایی اخلالگران در نظام بیمه کشــور و 
ســودجویان از عنوان بیمه مرکزی. صنعت بیمه؛ 

مرزهای اطمینان و امنیت
انجام فرآیند تعییــن صلاحیت عمومی کارکنان 
کلیدی موضوع آئین نامه ۹0 شــورایعالی بیمه و 
متصدیان مشــاغل حساس در سطح کل صنعت 
بیمه و پاسخ به تمامی استعلامات مراجع ذیصلاح 
حفاظتی و امنیتی کشور در خصوص موضوعات 

مرتبط در صنعت بیمه.

پیگیــری تشــکیل و عضویت کمیتــه امنیت 
فناوری اطلاعات و مقابله با حوادث سایبری.

 ابلاغ بخشــنامه ها و دســتورالعمل های امنیت 
اطلاعات و شــبکه های ارتباطی در حوزه پدافند 
ســایبری از مرکز راهبردی افتا و سازمان پدافند 
غیرعامل، مرکز ماهر و ســایر به مرکز فاوا سازمان 
و ســایر حوزه های فاوا و انجام تست نفوذ و ارزیابی 

امنیتی بر سامانه های حساس بیمه مرکزی. 
تشکیل شــعب تخصصی رســیدگی به حوادث 

رانندگی و امور بیمه ای.
پیگیری پیاده سازی سامانه ثبت و اعلام تخلفات در 

صنعت بیمه.
پیگیری پیاده سازی سیستم هوشمند کشف تقلب.

تدوین پیش نویس آئین نامه الزام مؤسسات بیمه 
به شناسایی و گزارش عملیات مشکوک به تقلب 

بیمه ای.
بازدیــد از پایانه ها و بازارچه هــای مرزی و مبادی 
ورودی )زمینی( به کشــور در ۱۲ اســتان مرزی 
و مرزهــای هوایــی حضــرت امــام )ره( تهران، 
 شــهید هاشــمی نژاد مشــهد و شــهید مدنی

 تبریز.
الزام شرکت های بیمه در خصوص عرضه بیمه نامه 
مسافرتی اتباع ورودی به سه زبان فارسی، انگلیسی 
و زبــان محلی، صدور بیمه نامه به صورت آنلاین و 
اخذ کد یکتا و نیز حذف صدور بیمه نامه به صورت 
دستی )استفاده از دستگاه مکانیزه طراحی شده( 
و پاسخگویی از طریق کال  سنتر مستقر در ستاد 
مرکزی شرکت های بیمه و درج کامل پوشش های 
بیمه ای )خسارت های قابل  پرداخت( و حق بیمه 
مصوب دریافتی در بیمه نامه عرضه شــده به اتباع 

خارجی ورودی.
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بیمه دی برای شش ماهه دوم سیگنال 
تحول بزرگی را ارسال کرده  است

شــرکت بیمه دی طی شش ماهه نخست  امسال 
تغییــر فیزیکــی زیــادی در خصوص شــعبه، 
نیروی انسانی و نمایندگی ها ایجاد کرده و سیگنال 
معناداری را به ســهامداران و سرمایه گذاران خود 
داده است. به گزارش روابط عمومی بیمه دی؛  بر 
اساس این گزارش در پایان شهریور امسال بیمه دی 
نسبت به پایان سال ۹۹ اقدام به استخدام ۹6 نفر 
کرده است؛ چراکه در پایان سال گذشته این شرکت ۴۹ شعبه در ایران داشت، اما 
در پایان شهریور تعداد شعب های خود را به ۵3 واحد افزایش داده است. همچنین 
نمایندگی خود را از ۸۹3 نمایندگی به ۱36۵ نمایندگی رساند، اما تعداد کارگزاری 
را از 6۱۱ کارگزاری به ۵00 واحد کاهش داده است. این رویه گویای سه مسأله 
است. نخست اینکه این شرکت از بحران کرونا و مشکلات آن فاصله گرفته و دارای 
وضعیت کاملاً عادی اســت. دوم اینکه تلاش دارد که مشتریان شرکت اعتماد 
بیشتری به شرکت داشته و فرآیند خرده فروشی را افزایش داده است و به دلیل 
 اینکه در حوزه بیمه درآمد فعال است؛ این تغییر گویای رشد خرده فروشی دارد.
ســوم اینکه این شــرکت در تلاش از نســبت به گذشــته فروش بیشتری را 
در حوزه هــای مختلــف و رشــته های مختلــف ثبت کند و طی شــش ماهه 
 دوم افزایــش فــروش قابل توجهــی را احتمــالاً شــاهد خواهیــم بــود.

عــلاوه بر ایــن بیمه دی در شــش ماهه نخســت امســال حــدود ۱۱ هزار 
و ۴۷6 میلیــارد ریــال ســرمایه گذاری انجــام داده کــه در پــی آن بیش از 
 ۵66 میلیــارد ریال ســود از محل ســرمایه گذاری شناســایی کرده اســت.

درامد حاصله شــرکت از محل فــروش محصولات بیمــه ای ۱3 هزار میلیارد 
ریال درآمد بیمه گری داشــته اســت. بر اســاس صورت ســود و زیان شرکت 
طی شــش ماهه نخســت ســالجاری حدود ۲0 هزار میلیارد ریــال حق بیمه 
 فروخته که بیشــترین سهم را بیمه درمان با ســهم ۵0 درصدی داشته است.
دارایی ارزی شــرکت در این دوره ۸۵3 میلیــارد ریال بوده که تغییر معناداری 
نداشــته اســت، اما درآمد از این محل افزایش  یافته اســت. نســبت خسارت 
رشته ای شــرکت بیمه دی گویای آن است که نســبت خسارت بیمه شخص 
ثالــث حدود ۲3 درصد اســت کــه جذابیت خاصی دارد؛ هر چند که نســبت 
خســارت بیمــه به دلیل خســارت معوقــه نامتعادل اســت، امــا در صورت 
 محاســبه خســارت جاری بیمــه درمان ایــن وضعیت متعادل خواهد شــد.

ســود عملیاتی شرکت در این دوره با کسر هزینه های اداری و عمومی و بیمه ای 
بالغ بر چهار هزار و ۵0۱ میلیارد ریال است که با کسر مالیات به مبلغ سه هزار و 

66۲ میلیارد ریال می رسد.

بیمه نوین در قالب یک مجموعه واحد
 و یک هدف مشترک در حرکت است

گردهمایی یک روزه مدیرعامل، معاونان، مدیران، 
رؤسای شعب و نمایندگان برتر بیمه نوین با هدف 
تبیین اهداف و به منظور هم افزایی جمعی برگزار 
شــد. به گزارش روابط  عمومــی و امور بین الملل 
بیمه نوین؛ حســین کریمخان  زند مدیرعامل این 
شرکت در بخشی از این نشست با اشاره به آنکه هر 
موفقیتی در سازمان نتیجه کار جمعی است، افزود: 
بیمه نوین شــرکتی است در قالب یک مجموعه واحد و برای یک هدف مشترک 
که در مسیر رشد خود از توان تک تک اجزاء در تمام بخش ها با برخورداری از نگاه 
همدلانه و تلاش جمعی برخوردار بوده اســت. دوران خروج از بحران و شکوفایی 

شرکت مصادف با اوج گیری کرونا، تشدید تحریم ها و رکود اقتصاد داخلی و وقوع 
برخی بلایای طبیعی مانند سیل وزلزله شد، اما هیچ یک از این حوادث مانع حرکت 
در مســیری که هدف گذاری کرده بودیم؛ نشد. وی با  تأکید بر لزوم برخورداری 
از نگاه آینده نگرانه و یادگیری از حوادث گفت: به ما گوشزد می کنند که بیاموزیم 
تا بر اساس شــرایط زمان برنامه   ریزی و عمل کنیم. یادگیری بزرگ ترین دارایی 
ما برای تحقق اهداف اســت؛ در غیر این صورت بیمه نوین هنوز شرکتی با زیان 
انباشته و درگیر برخی مسائل گذشته بود، اما امروز ما شرکتی با پرتفوی فراتر از 
هزار میلیارد تنها در شش ماه هستیم که برای اهداف بالاتر و پرتفوی بیشتر تلاش 
می کنیم. کریمخان  زند مشتریان را اصلی  ترین عامل بقاء هر کسب وکاری دانست و 
افزود: نگاهی به تجربه موفق ترین شرکت  ها حکایت از آن دارد که آنها هرگز نسبت 
به مشتریان خود رویکرد سهل انگارانه ای نداشتند. در شرکت  های بیمه این اصل 
بسیار حائزاهمیت است که استراتژی  های محصولی و خدماتی در بخش  های صدور 
و خسارت کاملا بر اساس نیاز و دغدغه مشتریان طراحی شود. بر همین اساس نیز 
در شــرکت بیمه نوین تعامل با مشتریان وظیفه ایست که بار اصلی آن را شعب و 
شبکه فروش بر عهده دارند و باید صدای آنان و دغدغه شان را به گوش مدیران در 
ستاد برسانند. وی در ادامه با تاکید بر آنکه پیروی از دستورالعمل ها و فرآیندها از 
الزامات عملکردی در بیمه نوین است، خاطرنشان کرد: همه واحدها از بخش های 
صدور، خسارت، مالی تا شعب و باجه ها باید طبق استانداردهای معینی فرآیندها و 
رویه های اجرایی را دنبال کنند. این رویکرد به این معناست که سطح خدمات ارائه 
شده در شرکت بیمه نوین در شعبه لار با شعبه مرکزی در تهران یا باجه شرکت در 
شاهرود کاملاً یکسان و براساس یک فرآیند واحد باید صورت گیرد. مدیرعامل بیمه 
نوین در پایان گفت: شرکت بیمه نوین اکنون در جایگاه قابل قبولی قرار دارد، اما 
اگر نگاهی به آینده نداشته باشیم و بر اساس مقتضیات زمان برنامه ریزی و حرکت 
نکنیم؛ خیلی زود در رقابتی که هر روز ســخت  تر می شود؛ دچار آسیب خواهیم 
شد. سرعت عمل ما در شــرایط فعلی و عدم توقف در برابر چالش  ها بسیار مهم 
است و از آن مهمتر کار کردن در قالب یک تیم برای یک هدف است. همچنین در 
بخش های دیگری از این نشست معاونان مدیرعامل و مدیر امور شعب، نمایندگان 
و کارگــزاران نیز در حوزه های مختلف به بررســی وضعیت موجود و ارائه برخی 
راهکارهای اجرایی در جهت تسهیل امور و ارتقاء عملکردی شرکت در بخش  های 
مختلف پرداختند. برگزاری کارگاه آموزشی کوچینگ فردی نیز از دیگر برنامه  های 

جانبی این گردهمایی یک روزه بود.

نشان عالی مسئولیت اجتماعی 
به بیمه پارسیان رسید

و  روابط عمومــی  جشــنواره  نخســتین  در 
مســئولیت اجتماعــی؛ بیمه پارســیان موفق 
 بــه دریافت نشــان عالی این جشــنواره شــد.

بــه گــزارش روابط عمومــی بیمه پارســیان؛ 
ایــن جشــنواره که با هــدف کمک بــه اعتلاء 
فعالیت های مســئولیت اجتماعی در سازمان ها 
و توســعه فرهنگ سرآمدی ســازمانی با حضور 
جمعی از مدیران ارشــد صنایع، ســازمان ها و شــرکت های مطرح کشــور در 
مرکز همایش های بین المللی صداوســیما برگزار شــد؛ بیمه پارسیان بر اساس 
شــاخص های معرفی شــده ارزیابی و با توجه به فعالیت های گســترده شرکت 
 طی ســال های اخیر در حوزه مســئولیت اجتماعی حائز دریافت این نشان شد.

ساخت و تحویل ۲ باب مدرسه در روستاهای زلزله زده استان کرمانشاه، کلنگ زنی 
و آغاز عملیات احداث ۴ باب مدرســه در روســتاهای مناطق محروم استان  های 
سیستان وبلوچســتان، هرمزگان، کهکیلویه و بویراحمد و خوزستان، همکاری با 
انجمن شنوایی  سنجی ایران برای کمک به کودکان مناطق محروم و رفع مشکل 
شــنوایی این بیماران؛ بخشــی از اقدامات بیمه پارسیان در حوزه مسئولیت های 

اجتماعی طی سال های اخیر است.



51

14
00

اه 
ن م

آبا
 -

  6
6 

ره 
شما

  -
م 

هار
ل چ

سا



52

14
00

اه 
ن م

آبا
 -

  6
6  

اره
شم

  -
رم 

چها
ل 

سا








